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 lovesno mašo pred
m ilijonom  zbranih vernikov 
se je v Havani na Trgu revolu
cije v nedeljo, 25. t.m., za
ključil petdnevni pastoralni 
obisk papeža Janeza Pavla II. 
na Kubi. Pred papeževim o- 
biskom tega najbolj znanega 
karibskega otoka, in med obi
skom samim, je bilo v svetu 
veliko upanj, pričakovanj in še 
več ugibanj, kako se bosta lah
ko pogovarjala dva med se
boj zelo različna človeka: ku
banski komunistični revolu
cionar in zadnja leta predv
sem samodržec Fidel Castro 
in papež Janez Pavel II., Pe
trov naslednik in Kristusov na
mestnik, kateremu upraviče
no pripisujemo veliko zaslug 
za padec komunizma v Evro
pi in nekdanji Sovjetski zvezi.

Zal so bili skoraj vsi ko
mentarji in zapisi pred pape
ževim obiskom na Kubi sko
rajda izključno politične nara
ve, zelo malo časnikarjev in 
opazovalcev pa seje vprašalo, 
kaj bo sveti oče povedal ku
banskim katoličanom in Ku
bancem nasploh.

Sveti oče je spet dokazal, 
da mu je pri srcu osnovna in 
najvažnejša postavka evange
lija, ki jo lahko izpeljemo iz 
glavnega vodila vsega evan
geljskega izročila in se glasi: 
"Ljubi svojega bližnjega kakor 
sam sebe!" Tudi med svojim 
81. potovanjem izven Vatika
na in Italije je namreč papež 
Wojtyla ponovno dokazal, da 
mu gre predvsem za človeka, 
za vsakega posameznika, ki je 
pred Bogom enak vsem dru
gim in mora zato imeti enake 
pravice kot vsi drugi; in to 
brez izjeme. Od tod njegovi 
pozivi, naj se ustvari na svetu 
taka družba, v kateri bo lahko 
vsakdo izražal svoje prepriča-

j  nje, taka družba, v kateri bo 
| vsak človek lahko živel člove
ka dostojno življenje.

Kdor je pričakoval, da bo 
papež na Kubi samo eno
stransko obsodil komunizem 

I in Castrovo revolucijo, je se- 
| veda ostal razočaran, saj je sv.

J  oče na Kubi zares zahteval več 
I  svobode za Kubance in pred- 
! vsem za vernike, a je istočas- 
i no tudi na glas zahteval pra- 
' vico in svobodo za najrevnej- 
i še na svetu in zelo ostro obso
dil novi divji kapitalizem in no- 
voliberalistično miselnost, ki 
je podlaga vsega izkoriščanja 
najrevnejših držav na svetu.

i  Kot glavno misel papeže
vega obiska na Kubi bi lahko 

i imeli njegov poziv Kubancem, 
j  s katerim jih je spodbudil, naj 
I  se ne bojijo Kristusa, naj se 
! odprejo svetu in naj se svet 
približa njim.

; Gotovo je v ZDA vzbudilo 
veliko prahu papeževo jasno 

| in odločno mnenje, da je vsa
ka gospodarska zapora že v 

! samem bistvu zgrešena; s 
tem je sv. oče pokazal na a-

Ivo Jevnikar
SOLIDARNOST JU ŽN IH  TIROLCEV

i VZPOREDNICA

Skupina znanih slovenskih izobra
žencev, k i je lani spomladi z "Uro evropske resnice" 
bila opozorila na "nujnost preloma s to ta litarn im  ko
munističnim  sistemom", je prejšnji mesec objavila t.i. 
"Odgovor '97", v katerem je v skladu z Resolucijo 1096 
Sveta Evrope spet zahtevala, naj "državni zbor Repu
blike Slovenije odločno in z razločnim i besedami ob
sodi delovanje komunističnega totalitarnega režima 
v Sloveniji in s tem jasno razmeji demokracijo od to 
talitarizma." Dne 10. decembra lani je namreč slo
venski parlament zavrnil predlog resolucije o p ro ti
pravnem delovanju komunističnega totalitarnega reži
ma v Sloveniji. Predlog resolucije sta bila vložila pred
sednika SDS in SKD, Janša in Peterle, torej predstav
nika opozicijskih strank v državnem zboru.

Da je vprašanje še zmeraj aktualno, dokazuje ne le 
pravkar omenjeni "Odgovor '97", temveč tudi in pred
vsem dejstvo, da je b il predlog resolucije Janeza Janše 
in Lojzeta Peterleta v parlamentu zavrnjen z zelo pičlo 
večino. Predlagatelja sta zato spet vložila svoji lis tin i, 
zgodilo pa se je, da sta svoji listin i predložili tud i LDS 
in ZL, ki ju je treba imeti za dediča (sicer svojevrstna) 
nekdanje KPS oziroma ZKS.

O kočljiv i zadevi bo torej spet razpravljal državni 
zbor, višje koristi slovenskega naroda in njegove mla
de države pa bi zahtevale, da bi se našel moder kom 
promis, k i bo preprečil, da bosta "molk in dejanska 
povezava s to ta lita rn im  režimom Slovence bremenila 
še v nove rodove, ohranjala delitve in jih  držala v pre
teklosti, namesto da bi se usmerili v demokratično 
prihodnost ter duhovni in materialni razvoj", kot lepo 
beremo v "Odgovoru '97".

Medtem ko si v Sloveniji politične sile belijo glave 
-nekatere seveda bolj, nekatere manj - kako bi se ogra
dile od komunističnega totalitarnega režima in kako 
bi se popravile krivice, prizadejane marsikateremu dr
žavljanu, je v Ita liji prišlo do senzacije. Glavni ta jnik 
Demokratične stranke levice Massimo D'Alema, ki je 
še pred nekaj leti bil v osrednjem vodstvu KPI in torej 
med voditelji najmočnejše komunistične partije v vsem 
zahodnem svetu, je napisal daljšo politično razpravo, 
katere srž je jasna in nedvoumna obsodba kom uni
zma. Med drugim je napisal: "Komunistično gibanje 
)t sicer nastalo iz načrta o osvoboditvi človeka, a se je 
brž spremenilo v zatiralno silo, odgovorno za to ta li
tarizem, k i se je omadeževal z velikanskimi zločini 
k jerkoli je prevzel oblast. Del te zgodovine je bila tudi 
Komunistična partija Italije" (glej dnevnik Unita z dne 
18. januarja 1998). Glavni tajnik trenutno najmočnej
še italijanske politične stranke D ’Alema je pristavil, 
kako je treba italijanski demokratični levici, pa naj bo 
socialistična, laična ali katoliška, priznati "zaslugo, da 
je prej kot mi (nekdanji komunisti, op. pisca) videla 
m tudi zelo jasno povedala, kako se pod zastavami 
komunizma ni gradil nov človek, ampak se je uveljav
ljala odvratna in grozljiva oblika zatiranja človeka po 
Človeku." /  STRAN 2

DRAGO LEGIŠA

VEČNO MLADA 
POSLANICA KRŠČANSTVA

JURIJ PALJK

meriško pogojevanje kuban
skega gospodarstva in dejan- 

; sko pehanje Kubancev v rev
ščino, ki sije ne zasluži nihče.

"Kuba naj se odpre svetu 
in svet se mora približati Ku- 

I bi!", je vzkliknil sv. oče, ki je 
med sveto mašo v nedeljo po
vedal tudi te misli: "Če svo- 

! boda ne sloni na temeljih res
nice, pogojuje človeka do take 
mere, da iz njega naredi pred
met, namesto da bi človek bil 
osebek družbene, kulturne, 
gospodarske in p o lit ič n e  

| stvarnosti. Zaradi tega je tak 
] človek brez vsake iniciative in 
ne skrbi za osebni ravoj."

Nadalje je Janez Pavel II. tu
di povedal:" Največji izziv za 
veliko gospodarskih in politi- 

i čnih družbenih ureditev je v 
i tem, da združijo svobodo in 
socialno pravičnost, svobodo 
in solidarnost in pri tem po- 

! skrbijo, da nobena od teh last- 
nosti ni manjvredna v primer
javi z drugo."

j  Papež seje med svoj i m na
govorom zavzel za večjo svo
bodo na Kubi in je dejal: "Ko

govorim o večji svobodi, bi 
rad poudaril, naj se ta ne o- 
mejuje samo na družbeno in 
politično življenje, ampak naj 
pride najbolj do izraza pri svo
bodi vesti, ki je temelj vseh 
človečanskih pravic."

Med sveto mašo, katero je 
označevalo vetrovno vreme, 
seje sveti oče pomenljivo za
ustavil prav pri vetru in dejal: 
Današnji veter ima globok in 
simboličen pomen, saj veter 
predstavlja Svetega Duha in 
prav Sveti Duh veje, kjer hoče. 
In danes veje na Kubi."

Med mašo na trgu Plaza de 
la Revolucion so svetega oče
ta navdušeni kubanski verniki 
večkrat prekinili s petjem in 
vzklikanjem: 'Janez Pavel, pri
jatelj - Kuba je s tabo!" Sv. oče 
se je zazrl v množico in duho
vito odvrnil: "Cuba amigo, el 
Papa esta contigo!" Veselemu 
petju in vzklikanju ni bilo kon
ca, papež je s svojo iskrenost
jo osrečil in prepričal tudi Ku
bance.
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S 1. STRANI

VZPOREDNICA

V teh izvajanjih vidim o ne
kakšno vzporednico z doga
janjem v Sloveniji, čeprav ve
mo, da so se razmere v obeh 
državah bistveno razlikovale 
in ima komunizem v obeh de
želah različne odgovornosti. V 
obeh primerih pa je vendar ču
titi potrebo ne le po ograditvi 
od komunizma, temveč tudi 
dolžnost po njegovi obsodbi.

Toda M assim o D A lem a 
naredi še korak naprej. Tako
le namreč pravi: "Eden razlo
gov, zaradi katerih je papež 
Janez Pavel II. postal izreden

in preroški tolmač našega ča
sa, je prav dejstvo, da padec 
komunizma zanj ni pomenil 
konca zgodovine in začetka 
splošne pomiritve na svetu. 
Nasprotno! To je bila spodbu
da, da je še močneje dvignil 
glas proti krivicam in nečlo- 
veškostim takšnega napredka, 
ki ga obvladuje le profit in ki 
so mu zahteve človeka tuje."

To naj bi bil po njegovem 
tudi "izziv sodobne levice", kot 
se glasi naslov njegove razpra
ve.

S 1. STRANI

VEČNO MLADA POSLANICA..

Sv. oče je večkrat potrpež
ljivo počakal, da se je množi
ca umirila, končno pa se je na
smehnil in veselo rekel (mimo 
vsakega protokola); “Nisem 
proti vašemu ploskanju, ker 
se lahko med vašim ploska
njem papež odpočije." Seve
da pa je spregovoril tudi zelo 
resne besede: ' Moderna drža
va ne more napraviti ne iz ate
izma in ne iz veroizpovedi e- 
nega od svojih temeljev dru
žbene ureditve!" Končal je z 
besedami: "Kuba se mora od
preti svetu in svet naj se pri
bliža Kubi"; navdušena in vz
hičena množica je vzklikala: 
"Svoboda, svoboda!" V prvi vr
sti je med mašo sedel tudi Fi- 
del Castro v družbi Nobelo
vega nagrajenca Garcie Mar- 
quesa. Med mašo seje zazde
lo, da je papežu uspelo zdru
žiti vse Kubance in jih  tudi 
spraviti med sabo. "Papež je 
svoboden in hoče, da smo vsi 
svobodni!" je  navdušeno vz
klikala množica; na te bese
de je sv. oče odgovoril: "Kri
stus vas osvobaja!" Neverje
ten aplavz je vzbudil z bese
dami: "Slepe sile gospodar
skega trga so krive, da so ubo
gi vedno bolj ubogi in bogati 
vedno bolj bogati!" Kubancem 
in celemu svetu je papež ob
ljubil, da bo Cerkev govorila 
in se bojevala proti krivicam 
vse do takrat, ko bo na svetu 
samo še ena sama, četudi 
majhna krivica. Zavzel se je 
za kubansko družbo, v kateri

bo lahko vsakdo svobodno iz
ražal in živel svoje versko pre
pričanje.

Papež Janez Pavel II. je  na 
Kubi požel velik uspeh, pet
krat se je srečal s kubanskim 
voditeljem Fidelom Castrom 
in daroval štiri slovesne ma
še: v Santa Clari, Camagueyu, 
Santiagu de Cuba in v Hava
ni. Posebno prisrčno je bilo v 
Camagueyu, kjer seje sv. oče 
srečal z mladimi, ki jih je po
zval, naj se udejstvujejo v jav
nem življenju, saj bodo le tako 
lahko spremenili družbo, v ka
teri živijo. Obisk sv. očeta na 
Kubi je svetu spet pokazal sta
rega papeža, ki utrujen, bo
lan, a odločen hodi proti tre
tjemu tisočletju; povsod oz
nanja Luč evangelija in pov
sod najde s preprosto bese
do pot do src ljudi.

SVET SLOVENSKIH organiza
cij opozarja vse šole in zdru
ženja staršev ter druge vzgoj
ne ustanove, da morajo za
prositi za prispevke, ki sta jih 
prej urejala deželni zakon 11/ 
77 (prevodi dokumentov za 
poslovanje med šolskimi orga
ni) in 1 0/80 - črka M  (pravica 
do izobrazbe v svojem jeziku) 
do 31.1.1998 po deželnem 
zakonu 46/91. Obrazce dobi
te na Deželnem ravnateljstvu 
za izobraževanje in kulturo 
(uradi Servizio delle lingue re- 
gionale e minoritarie).

 iu žn o tiro lska  ljudska
stranka (SVP) je na zelo viden 
način izrazila solidarnost Slo
vencem v Italiji. Na pobudo 
državne sekretarke na zuna
njem ministrstvu Mihaele Lo
gar, ki vodi Urad Republike 
Slovenije za Slovence v za
mejstvu in po svetu, so štirje 
visoki predstavniki te stranke 
opravili dvodnevni obisk v Lju
bljani. V razgovoru s predstav
niki slovenskih oblasti so ob
ravnavali položaj Slovencev v 
Italiji, tudi v okviru splošnega 
položaja manjšin v Italiji, dvo
stranskih odnosov med Italijo 
in Slovenijo ter slovenskega 
približevanja Evropski zvezi. 
Za take razgovore so imeli go
stje iz Bočna kar najboljše 
spričevalo, saj so bili v  pred
stavništvu vodja stranke in po
slanec v Rimu Brugger, evrop
ski poslanec in vodja delega
cije evropskega parlamenta za 
stike s Slovenijo Ebner, posla
nec v Rimu in član dvodom
ne komisije za ustavne refor
me Zeller ter načelnik sveto
valske skupine v bocenskem 
pokrajinskem svetu Frasnelli, 
ki je v strankinem vodstvu od
govoren za stike z drugim i 
manjšinami.

Obisk sta pripravila Cen
ter avstrijskih narodnosti, v 
katerega seje nedavno vklju
čila tudi SVR in Slovenska sku
pnost. Predstavniki obeh or
ganizacij so zato dejavno so
delovali pri razgovorih. Za 
koroško stran sta bila ves čas 
prisotna Marjan Pipp in Hu
bert Mikel, za SSk pa prvi dan 
deželni predsednik Bernard 
Špacapan in podpredsednik 
Marjan Terpin ter član dežel
nega tajništva Pavel Gariup iz 
Benečije, drugi dan pa deželni 
podtajnik Ivo Jevnikar in član 
tajništva Damijan Terpin.

Natrpani spored razgovo
rov je obsegal srečanje z dr
žavno sekretarko Mihaelo Lo
gar, obisk pri predsedniku re
publike Milanu Kučanu, loče
na srečanja z vodstvi Liberal
ne demokracije Slovenije, Slo
venskih krščanskih demokra
tov, Socialdemokratske stran
ke in Slovenske ljudske stran
ke, obisk pri predsedniku dr
žavnega zbora Janezu Podob
niku in več kot dveurno raz
pravo z voditelji in več člani 
treh parlamentarnih teles - 
Odbora za mednarodne od
nose (predsednik Jelko Ka
cin), Komisije za evropske za
deve (predsednik Lojze Peter-
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le) in Komisije za Slovence v 
zamejstvu in po svetu (pod
predsednik Davorin Terčon). 
Del delegacije je imel s koro
škima zastopnikoma še sre
čanje s predstavniki nemško 
govorečih skupnosti v Slove
niji.

Večkrat je bilo poudarjeno, 
da še nobeno predstavništvo 
na obisku v Sloveniji ni imelo

IVO JEVNIKAR

tako obsežnih in poglobljenih 
razgovorov. Na dan so prišla 
najbolj žgoča vprašanja manj
šinskega položaja v Italiji, od 
zaščitnega zakona do zajam
čenega zastopstva, državnih 
finančnih podpor, "racionali
zacije" šo lstva, eno tnos ti 
manjšine.

SVFJ ki povezuje kar 90% 
vseh Južnih Tirolcev in 75% 
Ladincev, je poudarila zlasti 
nujnost skupnih stališč manj
šine v b istven ih  zadevah, 
predvsem glede zaščitnega 
zakona, k čemur bi morala 
spodbujati tudi matična drža- 

j  va, ki naj kot mednarodnopra
vna država zaščitnica vedno 
odločno zastopa interese svo- 

| jih manjšin. Ker je Slovenija 
zgledno zagotovila pravice ita
lijanski in madžarski manjšini, 
lahko z m irno vestjo zahteva 
od Italije, da prizna slovenski 
manjšini enake pravice.

N O V O L E T N O  SREČANJE SLOVENSKE S K U P N O S T I V P R EČ N IKU

POGLED V PRETEKLOST IN PRIHODNOST

Večera 
v res tavrac iji 

Sardoč se je 
u d e lež ilo  več 

ug ledn ih  gostov 
iz zamejstva 

in m atice 
(Foto  K rom a)

Pri Slovenski skupnosti so 
novoletna srečaja že več let 
ustaljena navada. Tako je bilo 
tudi letos, ko se je strankino 
vodstvo v petek, 23. t.m., s 
prijatelji in gosti iz naše dežele 
in iz Slovenije srečalo v Pre
čniku. To je bila od vedno pri
ložnost, da se poleg voščil za 
uspešno novo leto poda ne
kak obračun opravljenega de
la v komaj minulem letu in za
črta prihodnje delo.

Družabni večer je z ubra
nim slovenskim petjem uve
del dekliški zbor Devin, ki ga

vodi Herman Antonič. Po za
četnem pozdravu deželnega 
predsednika Slovenske skup
nosti dr. Bernarda Špacapana 
je prevzel besedo predsednik 
deželnega sveta Furlanije-Ju- 
lijske krajine Roberto Antonio- 
ne. Obžaloval je najprej dej
stvo, da še ne pozna našega 
jezika, podčrtal pa je, da m o
rata tako država, v kateri nam 
je dano živeti, kot še zlasti 
naša dežela poskrbeti za za
ščito Slovencev v Italiji. Slo
venski minister za pravosodje 
in predstavnik Slovenske ljud

ske stranke Tomaž Marušič je 
izrazil upanje, da se bo manj
šina čim prej dogovorila za 
svoje skupno in demokrati
čno zastopstvo. Predsednik 
odbora Državnega zbora Re
publike Slovenije za Sloven
ce v zamejstvu in po svetu ter 
zastopnik Slovenskih krščan
skih dem okra tov  M arijan  
Schiffrer je ugotovil, da se v 
matični državi končno uvelja
vlja nova, večja občutljivost za 
vsakdanje probleme zamej
skih Slovencev.
---------------  STRAN 8

P O V E J M O  N A G L A S
JANEZ POVSE

TUDI NASA MANJŠINA ZASLUZI 
POZORNOST OBEH DRŽAVNIH  

PREDSEDNIKOV

Že sama napoved, da bosta Oscar Luigi 
Scalfaro in M ilan Kučan svečano odprla novo 
osnovno šolo Dante Alighieri za učence ita
lijanske narodnosti v Izoli, nas je kot pripad
nike slovenske manjšine v Italiji razveselila. 
Tako velika pozornost na državni ravni je za 
življenje vsakršne manjšine izjemnega pom e
na. Še več, na ta način izkazana pozornost 
nasploh vzpostavlja do manjšin takšen od
nos, ki ga v času nastajanja nove Evrope ve
rjetno upravičeno pričakujemo. Zaradi tega 
je  ob tem  lepem dogodku samo po  sebi 
umevno, da tud i kol slovenska manjšina v 
Italiji pom islim o na možnost, da b i b ili še m i 
deležni tovrstnega priznanja in spodbude na 
najvišji ravni. Lahko da je  prostor, v katerem 
živimo, resda nekoliko bo lj zapleten od tiste
ga, v katerem živi italijanska manjšina v Slo
veniji. Lahko da je v tem našem prostoru dedi
ščina zgodovine z obremenjujočim i ideološki
m i delitvami vred res težja in težje odpravlji
va. Toda zaradi teh in podobnih  dejavnikov 
ne b i smeli b iti skupaj z večinskim narodom  
žrtev prepričanja, da nekaj nestrpnežev, ki os- 
krunjajo manjšinske spomenike, spreminja 
naš prostor ob m eji v do kraja problem atično  
ali kar neozdravljivo območje. In ne nazadnje 
ne bi smelo b iti stanje znotraj naše manjšine, 
kjer mukoma iščemo p o t iz pretekle razdvo
jenosti v srečnejšo organiziranost, razlog, da

ne b i mogli b iti deležni enake ali podobne  
pozornosti na najvišji ravni, kot jo  je  doživela 
italijanska manjšina v Sloveniji.

Končno so vse manjšine manjšine, v ko
likor pa živijo v neposredni bližini, so sood
visno povezane in dobesedno soustvarjajo 
politično in življenjsko ozračje, ki izdatno vpli
va na siceršnje odnose med matičnima drža
vama; najbrž sega ta vpliv celo dlje. Ne sme
m o namreč pozabiti na novo Evropo, na pre- 

'' seganje vsakršnih mej, kar se lahko dogaja le 
j z odpiranjem vseh prostorov na vse strani, 
posebno če so tukajšnji prostori še vedno o- 
j bremen jeni s preteklostjo, ki v teh naših krajih 
gotovo ni bila prizanesljiva. In v tem smislu 
si lahko z vso pravico želimo obiska obeh dr
žavnih predsednikov tudi m ed nami, sredi 

I naše manjšine. V kolikor je  takšen dogodek v 
i pripravi, to liko bolje, v vsakem prim eru ute- 
j meljeno pozivamo k njegovi uresničitvi, saj 
bi nam b il v veliko oporo in spodbudo. K nje
govi uresničitvi pozivamo ne nazadnje zato, 
i ker b i b il takšen obisk m ed nami v interesu 
| ene in druge manjšine, v interesu obmejne- 
I ga območja na obeh straneh oziroma v inte
resu obeh držav, predvsem pa v interesu ti- 
stega odprtega sodelovanja m ed narodi, ki 
ga želim o  v duhu novega časa soustvarjati v 
j imenu nastajajoče nove Evrope.
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AKTUALNO

I NTERVJU /  S I M O N  ŠPA C A P A N

NASA PRIZADEVANJA PROTI RAKU

M inistrstvo  je  sporočilo , 
da bo tu d i v Onkološkem  
centru v Avianu poteka lo  

p rev e rja n je  učinkov  
pro to ko lo v  - to je  kom binacij 
z d ra v il - p o  receptih  z d ra v 

n ika D i Belle. Samo p re iz k u s i 
bodo d okaza li, a li j e  p o t  

p ra v a . Je  postopek že  stekel?
Odbor z ministrom Rosi Bindi na 

čelu, ki je v dogovoru z zdravnikom 
Di Bello odločala o načinih preiz
kušanja, nam še ni posredoval pro
tokolov ne konkretnih podrobnosti 
o preizkušanju. Pričakujemo, da bo 
to storil v kratkem. Od prejšnjega 
tedna je na razpolago telefonska 
številka (0434 659469), na kateri 
poverjena oseba odgovarja na vpra
šanja o novem načinu zdravljenja 
in pogojih zanj. V nekaj dneh se je 
že prijavilo več kot tristo ljudi. Ker 
pa bo število sprejetih omejeno na 
2.600 bolnikov v enaindvajsetih ita
lijanskih centrih - a le na šeststotih 
bodo preizkušali popoln Di Bellov 
protokol - bom o morali do loč iti 
manjše število bolnikov. Že same 
značilnosti bolezni, ki jih bo posa
mezni protokol zahteval, bodo pre
dstavljale prvo rešeto. Kdor bo iz
bran, bo prejel naš poziv. Kdor pa 
bo izpadel, bo moral počakati, da 
se eksperimentacija zaključi. D ru
ge poti ne bo; tako je dala razu
meti ministrica, ki je razvoj dohod
kov spremljala z zadevi prim erno 
resnostjo.

Po n ap o ved ih  n a j  
b i n ov i "recepti" s lu ž ili  

v bo ju  p r o t i  s k o ro  vsem  
g la v n im  ra k o m : tim fom om , 

levkem ijam , ra k u  na d o jkah , 
p lju č ih , p a n k re a s u , 

črevesju, v m o žgan ih ...
Pri govoru o tem moram najprej 

opozoriti na zm otno posploševa
nje, kateri se ni izognil niti Di Bel
la. Napačno je govoriti o raku in 
prisegati na njegovo ozdravljenje. 
Pravilneje je namreč govoriti o ra
kih. Razlike med njim i so velike. 
Vsak rak ima svojo zgodovino, svoj 
potek in prognozo. Posamezni bol
niki pa na prav tako zelo različen 
način odgovarjajo na terapije. Tudi 
zato ne dajejo statistični izračuni 
stanja stvarne slike, saj je bitka pro

ti nekaterim  rakom zmagovita v 
preko 90 odstotnih prim erih, p ro
ti nekaterim drugim pa so naša pri
zadevanja brezupna. Res pa je  tudi, 
da smo danes močnejši od še do 
nedavnega brezizhodnih rakov.

Č e p ra v  j e  k e m o te ra p ija  
z re v o lu c io n ira la  b o j p r o t i  
ra k u , to  še n i id ea len  način

z d ra v lje n ja . Z a k a j?
To je udaren način zdravljenja ra

ka in kljub številnim protiučinkom, 
kot je na primer uničenje belih in 
rdečih krvničk, velikokrat privede 
do popolne ozdravitve. Sploh pa ni 
vsemogočna, saj nekaterim boln i
kom uspemo le bolj ali manj po
daljšati življenje, s tem da zmanj
šamo rakavo telo, a ga ne iztrebi
mo. Kemoterapija zna tudi trajno 
poškodovati človekov organizem. 
Zato še zdaleč ni najboljši način 
zdravljenja, je pa danes najboljši 
med znanstveno dognanimi.

D i B ella z a tr ju je , d a  je  
k e m o te ra p iji nasproten , d a  
njegove ko m b in ac ije  z d r a v il  
ne p o v z ro č a jo  s m rti z d ra v ih  

celic  in  d a  so z a to  n e p r i
m erno  u č in ko v ite jše .Je  ta  

"vojna n apoved" u ra d n i  
m ed ic in i uprav ičen a?

Ker sem že imel v rokah recepte 
Di Belle, lahko povem, da so stvari 
nekoliko drugačne. Tudi Di Bella ne 
m ore brez kem oterapikov. Tako 
u p o ra b lja  na p r im e r Endoxan 
(cydofosfamid) in Onkokarbid (hi- 
drossi-urea), dva izmed glavnih in 
najbolj učinkovitih kemoterapikov. 
Novost naj bi predstavljal način uži
vanja zdravil: Di Bella predpisuje 
bolniku manjše vsakdanje doze v 
roku dveh do štirih mesecev, med
tem ko je običajna kemoterapija h i
tra in udarna. Zato so njene posle
dice na videz bolj kvarne. Ker pa 
pri nekaterih manj odpornih boln i
kih tudi sami uporabljamo dnevne 
doze, res ne moremo trditi, da ‘no
va terapija" prinaša nekaj korenito 
novega.

Poleg kemoterapikov vsebuje Di 
Bellov protokol vitamine (A, B, C) 
in somatostatin, to je molekulo, ki 
jo  uporabljamo pri zdravljenju ne
katerih rakov (t.i. apudomov). Ta je 
po trditvah zdravnika iz Modene te

meljnega pomena, meni se pa zdi, 
da so v resnici ključni prav kemo- 
terapiki. Zdravila na osnovi soma- 
tostatina so povrhu zelo draga in 
jih  običajno država ne daje zastonj, 
saj niso doslej pokazala čudežnih 
učinkov. Samo znanstvena ekspe
rimentacija bo dokazala, če se v iz
virni kombinaciji kemoterapikov, vi
tam in in somatostatina moč teh 
snovi pomnoži.

K a k o  g le d a š  na "zadevo  
D i B e lla ", k i  je  p r i  lju d eh  

s p ro ž ila  po leg  novih  upov  
tu d i vznem irjen je?

Če si lahko privoščim ironično 
in posploševalno oceno na podlagi 
znanih primerov iz preteklosti, bi 
rekel, da je bila površna medijska 
obravnava problema nekaj tipično 
italijanskega. Zdi se mi neresno, da 
so se nekatera vidna državna sred
stva javnega obveščanja nevarno o- 
predelila za nekoga, ki je čez noč 
razodel, da razpolaga z zdravilom 
proti raku, a tega še ni znanstveno 
preizkusil. Bolnika moramo zašči
titi pred javnomnenjskim i špeku
lacijami.

Kot povsod po svetu je tudi v Ita
liji eksperimentacija prosta. Treba 
je izoblikovati protokol, o njem pri
merno obvestiti znanstvenike, ki se 
ukvarjajo z raziskavo novih terapij, 
in omogočiti - brez pogojevanja in 
javnomnenjskega pritiska da se 
na podlagi primerjanja učinkov naj
boljše obstoječe in inovativne tera
pije izvedenci prepričajo, da je novo 
bolj učinkovito, da nima kasnejših 
protiučinkov, kar se rado dogaja pri 
napačnih metodah zdravljenja.

V  ja v n o s t i j e  za v rš a lo , 
ko  j e  o k ra jn i so dn ik  iz  k r a ja  
M a g lie  o d r e d i ld a  n a j ja v n a  

zd ra v s tv e n a  ustan ova  
p la č u je  v isoke s troške  z a  

som atostatin , z a  k a r  j e  is ta  
ja v n a  u s tan ova  z a h te v a la  
p o ja s n itv e . Če sm o se p r e j  

h u d o v a li n a d  dejstvom , 
d a  so se sred stva  ja v n e g a  

obveščan ja  o g ib a la  g o v o ra  
o ra k u , j e  b il odm ev o kro g  
za d e v e  D i B ella  p re t ira n .
Po pravici moram priznati, da ne 

razum em , zakaj sodnik vs ilju je  
zdravstveni ustanovi brezplačno

podeljevanje zdravila, o katerem se 
znanost še ni izrekla. Kdo si bo pre- 

' vzel odgovornost, če se bo izkaza- 
ilo, da ni terapija zares učinkovita 
| ali da je celo v nekaterih primerih 
odsvetovana?

K a k o  s i p re d s ta v lja š  
n a d a ljn ji r a z v o j dogodkov?

Del javnega m nenja je sicer 
prepričan, da je Di Bella velik filan
trop in dobrotnik, zato je zadeva 
nabita s čustvenostjo. Ljudje se 
pred zastrašujočo boleznijo oprejo 
na katerokoli upanje. Morda se kdo 
spominja gospoda, ki je pred nekaj 
leti naznanil, da ima revolucionar
no zdravilo proti raku. Poimenova
li so ga UK-101 in ga začeli - prav 
tako kakor danes - preizkušati. Ek
sperimentacija naj bi še potekala, 
javno mnenje pa se sploh ne zaga
nja, da bi izvedelo za izsledke do
sedanjih raziskav. Na vrsto je ven
dar prišel gospod Di Bella!

Potek eksperimentiranja bom se
veda spremljal s previdnostjo znan
stvenika ter občutljivostjo človeka 
in zdravnika, ki obenem dojema tu
di stisko bolnikov. Iz dosedanjega 
dogajanja lahko marsikaj razbere
mo. Na nas, ki se vsak dan srečuje
mo z uspehi in polomi na bojnem 
polju proti raku, je, da izluščimo je
dro problema, ki nam ga na tako 
očiten način postavlja celotna za
deva.

K a j im a š  v m islih?
Eksperimentacija bo pokazala, 

ali so se oporečnik Di Bella in šte
vilni privrženci ušteli. Takoj lahko 
odm is lim o, da bo nova terapija 
zmožna čudežev. Morda se bo le 
izkazalo, da je bolj učinkovita pri 
starejših osebah z nekaterimi vrsta
mi raka. Zmernost in raztegnjenost 
v času sta namreč pomembna deja
vnika.

Pristop k zdravljenju zdravnika 
Di Belle postavlja v ospredje jasno 
in glasno predvsem eno: bolniki 
sprašujejo, da bi jim  zdravnik ne le 
rešil življenje, ampak ga tudi iz
boljšal. Tej krvavi potrebi uradna on
kologija ne posveča zadostne po
zornosti. Zdravniki izbiramo udar
ne poti, ker hočemo po vsej sili raka 
iztrebiti. Ker pa doslej še nimamo 
te možnosti, bi morali razmišljati tu
di o srednjih poteh: bolniku posku-

| šati podaljševati življenje in skrbe- 
' ti, da bo to čim  bolj kakovostno. O 
tem žal ni zadostne zavesti niti ne 
posluha. Morali bi preizkušati v to 

l smer: iskati učinkovite, a hkrati bolj 
| zmerne terapije. 'Zadeva Di Bella" 
in povpraševanje po alternativnem 

[zdravljen ju  izhajata iz oporečne 
prakse uradne medicine: doseči vse 

J ali nič.

V  n a jin  p o g o v o r j e  že  
z d a v n a j vs to p il zah teven  
i z r a z  - k v a lite ta  ž iv lje n ja . 

K a j ta  p o m e n i p r i  
tvo jem  delu?

Za bolnika z rakom je kvaliteta 
j življenja odvisna od zmožnosti so
bivanja z boleznijo. Pomoč, ki jo 
bolnik zahteva, je zato ne le tele- 

i sne narave, ampak tudi psihološke 
in duhovne. Težje pa je takšno po
moč nuditi, saj za to ne razpolaga
mo z zadostnim številom izveden- 

i cev, kot so na primer psihologi. V 
našem oddelku sta zaposlena le 

i dva, ki si ne moreta privoščiti, da 
bi poglobljeno dojemala težave vsa- 

i kega pacienta. Di Bella je tudi po
kazal, kako pomembno se je posve
čati bolniku brez časovnih om eji
tev in mu s tem dokazati, kako je 
njegovo bivanje dragoceno, edin
stveno in vredno skrajne pozorno
sti. Postavil je svetlo podobo preu
darnega zdravnika, ki zna bolniku 
prisluhniti kot človek človeku, spre
govoriti v razumljivem jeziku in ga 
ščititi pred brezosebno znanostjo.

Naša realnost je žal drugačna: 
bolniki so prevečkrat prepuščeni sa
mi sebi. Od zdravnikov prejemajo 
zdravila, pomagati pa si morajo sa
mi, večinoma vsak na svojem do
mu, v krogu domačih. Ti pa so prav 
pogosto nesposobni bolniku poma
gati; z zavračanjem misli na bole
zen bolnika še huje utesnjujejo in 
silijo v osamljenost. Marsikaj sem 
spoznal v hospicu “Časa Via di Na- 
tale", kjer je naša prva skrb, da se 
bolnik čuti varnega in sprejetega.

To so žgoče teme, k i  b i 
j i h  m o ra la  sredstva ja v n e 

g a  obveščanja g lasn o  in  
v z tra jn o  o b ravn ava ti, z a to  
d a  b i se s tan je  p re m a k n ilo  

z  m rtve  točke. K a te re  težave  
p a  je  p o v z ro č ilo  včasih  
res p o v rš n o  p o ro č a n je  

o "zadevi D i  B ella "?
Huda posledica takšnega neod

govornega vedenja je zmeda pri 
bolnikih. Nekateri so celo zapustili 
specializirane centre in opustili ke
moterapijo, kar bi lahko v nekate
rih primerih pomenilo odpoved o- 
zdravitvi. Kirurgija, sevanje in ke
moterapija, ponavljam, rešujejo živ
ljenje. To je naša edina gotovost, vse 
ostalo so le hipoteze, ki čakajo na 
potrditev ali zavrnitev.

K a k o  n a j se to re j 
človek ravna?

Vztrajati moramo na tradicional
nih načinih zdravljenja, četudi so te 
v neprestanem izpopolnjevanju. Ni
ti za trenutek ne smemo popustiti 
v boju proti zahrbtnim rakastim o- 
bolenjem. Kdor se že zdravi po na
vod ilih  zdravnika Di Belle, je za 
to prost, država pa praviloma ne bo 
plačevala zdravil, zav katere ni do
gnana učinkovitost. Če bodo ta pre
stala preizkuse, si bo država prev
zela breme in bo bolnik imel pravi
co do njih. Prvi zanesljivi izidi bodo 
znani v nekaj mesecih od začetka 
eksperim entacije . Boln iki, ki se 
zdravijo s kemoterapijo, naj je ne 
prekinejo. In še to: bodim o oprez
ni pred zdravniki, ki se izdajajo za 
pristaše Di Belle in za lep denar ši
rijo kopije njegovega recepta. Po
skrbimo, da se ne bo zadeva izja
lovila v tragično burko.

Č E TR TE K  
2 9 .  J A N U A R J A  
1 9 9 8

IGOR DEVETAK

Raka nimamo več za usodno bolezen, saj so skoraj vse vrste 
raka ozdravljive. Izrednega pomena sta preventiva in zgodnja 
diagnoza. Proti razpaslemu raku pa je kemoterapija ob kirurgiji 
in sevanju med najbolj učinkovitimi sredstvi zdravljenja. Proti 
kemoterapiji je dvignil glas zdravnik iz Modene Luigi Di Bella 
in ponudil alternativo, ki naj bi jo že tri desetletja uspešno pre
izkušal. Skoro dva tedna je bilo ostro razpravljanje med 85-let- 
nim samohodcem Di Bello in predstavniki uradne medicine 
glavna hrana za uporabnike dnevnega tiska in poročil. Sumimo, 
da je sredstva javnega obveščanja nekoliko omamilo in zapeljalo 
kronično hlepenje po senzaciji. Ker pa je govor o raku preresen 
opravek in so jasne besede prepotrebne, smo zanje zaprosili dr. 
Simona Špacapana.

Dr. Špacapan, goriški rojak, je od poletja 1995. leta zaposlen 
kot zdravnik v onkološkem centru v Avianu, nedaleč od Porde
nona, v oddelku za onkoematologijo, kjer zdravijo v prvi vrsti 
raka v krvi, levkemije, limfome (žlezne rake). V oddelku in ambu
lanti spremlja bolnike in odloča o strategijah zdravljenja. Bol
nišnica v Avianu je ena najbolj kakovostnih tovrstnih ustanov v 
severni Italiji. Svojo prvenstvo deli s centri v M ilanu, Genovi, 
Bologni in Trstu (Burlo Garofalo za rake pri otroku). Neposredno 
jih upravlja ministrstvo za zdravstvo, ker naj bi se v njih pionirsko 
določale nove terapevtske poti.

Dr. Špacapan opravlja hkrati specializacijo v videmski 
univerzitetni bolnišnici. Poleg tega dela tudi v hospicu, ime
novanem "Casa Via di Natale", zasebni ustanovi, kjer štirje zdrav
niki, ekipa bolničarjev in ostalo osebje ter številni prostovoljci 
skrbijo, da bi umirajoči do konca živeli človeka vredno življenje.
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IZ ŽIVLJENJA CERKVE

BIBLIČNA RAZMIŠLJANJA
OB NEDELJSKEM EVANGELIJU

I

Č E T R T E K  
2 9 .  J A N U A R J A

IZLUŠČI JEDRO!

ZVONE ŠTRUBELj |  4 . N A V A D N A  N E D E LJ  A

In  začel jim  je govoriti: "Danes se je to Pismo izpolni
lo, kakor ste slišali.'' Vsi so zanj pričevali, čudili so se 
besedam milosti, k i so prihajale iz njegovih ust, in go
vorili: "A li n i to Jožefov sin?" On pa jim  je rekel: "Seve
da m i boste povedali ta pregovor: »Zdravnik, ozdravi 
sebe.« Kar smo slišali, da se je zgodilo v Kafarnaumu, 
stori tudi tukaj v domačem kraju." In rekel je: "Resni
čno, povem vam. Nobenega preroka ne sprejmejo v 
domačem kraju. Resnico vam govorim: Veliko vdov je 
bilo v Izraelu v E lijevih dneh, ko se je nebo zaprlo za tri 
leta in šest mesecev in je nastala huda lakota v vsej deželi, 
toda E lija  n i b il poslan k nobeni izmed njih razen k 
vdovi v Sarepto na Sidonskem. Tudi veliko gobavih je 
bilo v Izraelu v času preroka Elizeja, pa n i b il izmed njih  
očiščen nobeden razen Sirca Naamana." Ko so to slišali, 
so vsi v shodnici pobesneli. Vstali so, ga vrgli iz mesta in 
odvedli na previs hriba, na katerem je bilo sezidano njiho
vo mesto, da bi ga pahnili v prepad. On pa je šel sredi 
med n jim i in je hodil dalje. (Luka 4,21-30)

Božja ljubezen je univerzalna in, če že izbira, izbere majhne...

VERA V IZLO ŽB I. LAHKO TUD I: JEZUSOVA NOVA 
MAŠA

Kadar gremo v kakšno nepoznano mesto, se radi 
ustavimo ob izložbah, ki so tudi odraz ustvarjalnosti 
ali togosti meščanov. Izložbe turista ali kupca zelo do
bro nagovorijo, ga privabijo ali odbijejo.

V  izložbi, na razstavi pa so večkrat tudi nazorska pre
pričanja in tudi vera. Od zunaj in za varnim steklom so 
lepša kot pa v resnici, bolj razsvetljena in bolj privlačna. 
Se vam je že kdaj zgodilo, da ste, potem ko vas je lepo u- 
rejena in okrašena izložba zvabila v trgovino, v njej našli 
slabo kvaliteto razstavljenih predmetov ali za prodajal- 
nim pultom osebo, ki do vaših želja ni bila prijazna?

Nekaj podobnega se je zgodilo Jezusu v rojstnem 
Nazaretu. V sebi je prav gotovo nosil lepo sliko svoje 
vasi, bogastvo otroških spominov, veliko dragih oseb, 
sorodnikov, prijateljev in znancev. Po sprejetju krsta 
ob Jordanu in preobrazbi v puščavi je želel svojim naj
dražjim pokazati sebe in božjo moč, ki je delovala v 
njem. Prav svoje najdražje, ki so b ili trideset let del 
njegovega življenja, je želel obogatiti z Besedo življenja, 
jim  povedati o svojem duhovnem izkustvu, jim  na do l
go pripovedovati o čudežih, ki sta jih  Bog Oče in Sveti 
Duh naredila v njem. "Danes se je to Pismo izpolnilo, 
kakor ste slišali." To je najverjetneje bil samo začetek 
Jezusove pripovedi, ki pa je naletela na gluha ušesa, na 
zavrnitev, kakršne si gotovo ni pričakoval. Njegova 
tolažilna misel: "Nobenega preroka ne sprejmejo v do
mačem kraju", ni mogla potešiti globokega notranjega 
razočaranja. Nekaj podobnega je doživel le tisti, k i so 
ga starši ali sorodniki izgnali iz domače hiše, ga zatajili 
ali ga zaradi njegove drugačnosti niso n iko li sprejeli.

Jezus se ob tem ni utopil v žalosti, kakor pogosto 
delamo mi. Tragičen dogodek v shodnici v Nazaretu je 
prebudil v njem preroškega duha. V  nadaljevanju svo
jega govora je obsodil provincialno držo in lokalno 
patriotski čut Nazarečanov. Preroka Elija in Elizej, ki 
ju navaja, sta v težkih časih izraelske zgodovine, ko je 
b ilo  veliko lačnih in veliko gobavih v Izraelu, šla k od
daljenim in tujcem in tam naredila čudeže. Božja lju 
bezen je univerzalna in, če že izbira, izbere majhne, za
postavljene in oddaljene. To ljubezen bo Jezus razode
val v svojem zemeljskem poslanstvu, zato Luka zaklju
čuje dogodek s pomenljivo ugotovitvijo: "On pa je šel 
sredi med n jim i in je hodil dalje." Da, šel je naprej in 
m imo tega žalostnega dogodka v domači shodnici. Z  
našo prispodobo recimo: zaloputnil je vrata prodajal
ne, ki je bila tako lepa na zunaj, s krasno izložbo, zno
traj pa preobložena z rabljenim i in neavtentičnim i, 
nekvalitetnimi predmeti.

Pozor! Ko boste šli naslednjič v cerkev, primerjajte, 
kaj je v izložbi in kaj znotraj!

"Z LJUBEZNIJO V SLUŽBI RESNICE"

V  soboto, 2 4 , t.m .,
Je b ilo  v L ju b lja n i v 
nadškofijskem dvorcu  
v s a k o le tn o  s re č a n je  
slovenskih  ka to lišk ih  
časnikarjev.

L jub ljansk i nadškof dr. 
Franc Rode je priredil sprejem 
za slovenske katoliške časni
karje ob prazniku njihovega 
zavetnika, sv. Frančiška Šale
škega. In prav o njem je med 
sveto mašo ob 11. uri v sto
letni, lepi nadškofijski kapeli 
spregovoril g. nadškof. V svo
jem kratkem in jedrnatem na
govoru je dr. Franc Rode ori
sal lik svetnika, ki je postal za
vetnik časnikarjev. Predvsem 
je poudaril njegovo veliko 
skrb za odnose z ljudm i in 
prijazno nagovarjanje bližnje
ga in je številnim, ki smo se 
zbrali pri službi božji, lepo de
jal, naj tudi mi skrbimo, da se 
bomo pri pisanju držali navo
dila sv. Frančiška Šaleškega: "Z 
ljubeznijo v službi Resnice!"

Po sveti maši smo se pre
selili v dvorano, kjer je prisot
ne najprej nagovoril urednik 
Družine dr. Janez Gril. Dejal 
je, da je pred slovenskimi ver
niki pomembno obdobje, saj 
vstopamo Slovenci v sinodo, 
ki je namenjena vsem Sloven
cem povsod po svetu.

Dejansko je bilo ljubljan
sko srečanje katoliških časni
karjev v celoti posvečeno pri
pravi na slovensko sinodo, ki 
mora za vso slovensko Cerkev 
in za ves slovenski narod po
meniti prenovo v Kristusu.

Dr. Gril je tudi obrazložil 
letošnje geslo verskega tiska, 
ki se glasi: T i pa Beseda osta
neš za vedno!" Ko je uvajal 
študijsko srečanje, je dejal, da 
se tudi na Slovenskem sreču
jejo z velikim upadanjem za
nimanja za tiskano besedo. 
Tudi dr. Gril je poudaril vlogo 
slovenske sinode in dejal, da 
se moramo nanjo tudi časni
karji pripraviti, saj bo tudi od 
nas odvisen njen uspeh.

Ljubljanski nadškof je v 
svojem nagovoru spregovoril
o dejstvu, da se tudi na Slo
venskem vedno manj bere: 
“Če se hočemo sprijazniti s 
tem ali ne, dejstvo je, da pre
hajamo iz obdobja kulture 
branja v kulturo gledanja." Po
vedal je tudi, da pisana bese
da zahteva od človeka aktiv
nejši odnos, medtem ko je le 
golo gledanje (televizije itd.) 
zgolj pasivno in nezahtevno 
delo.

"Pisana beseda je neobho- 
dno potrebna za oblikovanje 
misli in srca ljudi!" je dejal lju 
bljanski nadškof in se še zau
stavil pri potrebi po sloven
skem dnevniku, ki bi temeljil 
na krščanskih koreninah.

Za ljubljanskim nadškofom 
je o pripravah na slovensko si
nodo spregovoril dr. Ivan Štu
hec, ki vodi pripravljalni od
bor. Brez nepotrebnega ovin
karjenja je prisotnim sloven
skim časnikarjem povedal, da 
bo uspeh sinode odvisen tudi 
od tega, kako bomo o sloven
ski sinodi in njenih namenih 
pisali slovenski časnikarji, in 
tudi od tega, če bomo uspeli

Z leve: Janez G ril, nadškof Franc Rode, Ivan Štuhec

pri slovenskih vernikih pripra
viti zanimanje zanjo. V svojem 
strnjenem poročilu je prisot
nim prikazal, kako bo poteka
la sinoda v Sloveniji; po tem, 
kar smo slišali, lahko zapiše
mo, da je načrt za slovensko 
sinodo skrbno pripravljen, saj 
je pri njegovi izdelavi sodelo
val cvet slovenske Cerkve.

Sledila je debata, v katero 
so posegli časnikarji s svoji
mi predlogi in vprašanji. Sku
pna misel vseh pa je bila pred
vsem to, da smo se ponovno 
zavedeli vloge sredstev javne
ga obveščanja. Prisotni so se 
strinjali, da mora slovenska 
sinoda zajeti težave in uspehe 
slovenskega človeka, da mora 
biti odraz potreb današnjega 
človeka in današnje Cerkve na 
Slovenskem. Zavzeli smo se 
za tak jezik in tako izrazoslo
vje, ki bo vsem razumljivo, ki 
bo nagovarjalo sodobnega 
človeka, da bo razmišljal o 
svoji, slovenski Cerkvi in se 
med sinodo tudi jasno in od
ločno zavzemal za njeno pre
novo.

Besede ljubljanskega nad
škofa "Naša glavna skrb bo v 
tem, da bomo poslušali slo
venskega človeka!... Moramo

pripraviti tako sinodo, da bo 
vern ike zanimala, govoriti 
moramo o težavah, ki se tiče
jo vernikov!... Slovenska sino
da mora predstaviti boljšo vi
zijo Boga, boljšo vizijo človeka 
slovenskega naroda in sloven
ske prihodnosti, tako naroda 
kot Cerkve! In prepričan sem, 
da bodo ljudje izbrali boljšo 
vizijo! Tu ne gre za nobene 
m rtve dokum ente ! M is lit i 
moramo slovensko o sloven
skih težavah za slovensko pri
hodnost!" so nam vsem še 
dolgo ostale v živem spomi
nu.

M oramo pa tudi reči, da 
smo bili ljubljanskega sreča
nja katoliških časnikarjev zelo 
veseli, ker smo bili priče po
membnemu dogodku pred
stavitve načrta za slovensko 
sinodo. Za kroniko povejmo 
še, da so prisotni in posebno 
še ljubljanski nadškof zelo do
bro seznanjeni z našo stvar
nostjo v Italiji in podpirajo na
ša prizadevanja, večina prisot
nih tudi redno bere naš ted
nik, kar nam daje moč za vsa
kodnevno delo pri njem, obe
nem pa nas tudi prepričuje, 
da naše delo ni zaman.

■JUP

PRIPRAVE NA SINODO  
SLOVENSKE CERKVE

Tajništvo Škofijskega pa
storalnega sveta v Kopru je 
vern ikom  poslalo obsežen 
vprašalnik, v katerem jih pro
si za mnenja o veri, Cerkvi in 
družbi, v kateri živijo. Gre za 
eno izmed priprav na sinodo 
Cerkve na Slovenskem, ki bo 
potekala tudi v duhu in izro
čilih jubilejnega ali svetega le
ta 2000. Škofijski pastoralni 
svet je zapisal, da bo sinoda 
namenjena "skupnemu pre
verjanju, iskanju in načrtova
nju najboljših načinov cerkve
nega življenja in delovanja v 
prihodnosti. Z odgovori na 
vprašanja naj bi verniki poma
gali pri pravilnejši izbiri vpra
šanj, ki naj bi jih obravnavala 
sinoda. Poleg tega bomo vsi 
skupaj laže iskali in našli naj
boljše načine, kako reševati 
vprašanja, ki jih sedanji čas 
prinaša na cerkvenem in dru
žbenem področju." Vprašal
nik se zanima za vero v dru
žinah; za povezanost med 
vero in družbenim življenjem; 
za življenje po veri; naloge 
Cerkve v sedanji družbi; polo
žaj vernih v naši družbi; polo

žaj Cerkve v slovenski družbi; 
dileme, ki se nanašajo tudi na 
Cerkev in njen nauk; za od
nose v Cerkvi na Slovenskem; 
najvažnejša vprašanja, ki naj 
bi jih obravnavala sinoda; pa 
za mnenja o dejavnikih, od 
katerih bi bil najbolj odvisen 
uspeh sinode.

Glede najvažnejših vpra
šanj, ki naj bi jih obravnavala 
sinoda Cerkve na S loven
skem, so verniki odgovorili tu
di na vprašanja o tem, kako 
vzdrževati cerkvene stavbe in 
plačevati ljudi, ki delajo v cer
kvenih ustanovah, kako dobro 
oznanjati evangelij in poglab
ljati vero v sedanjem času, ka
ko mladim posredovati pravo 
podobo o Kristusu in Cerkvi, 
kako pomagati družinam pri 
verskem in moralnem življe
nju, kako verne usposobiti za 
pošteno in zavzeto sodelova
nje v gospodarstvu, kulturi in 
politiki, kako se upirati moral
ni razpuščenosti in korupciji 
v družbi in na vprašanje o 
lem, kako nadaljevati dialog 
in sodelovanje med Cerkvijo 
in državo.
--------------- M .

POČASEN 
IN ODLOČEN  
KORAK...

Tudi letos smo na začetku 
leta slišali papežev blagoslov 
Urbi et orbi, ki ga spremljajo 
voščila v številnih svetovnih je 
zikih: to je  seznam, ki se ved
no daljša.

Papeževa odločna in jasna 
beseda dosega najbolj odda
ljene meje sveta in poziva tudi 
ljudi, h katerim je  beseda"Kri
stus'' komaj prišla ali pa jo  le s 
težavo dojemajo in sprejema
jo. Namen je jasen in nedvou
men: nihče ne sme b iti iz
vzet, tudi če je  neki bolj ali 
manj številen narod na lestvi
ci svetovnih "pomembnih" dr
žav odsoten ali neznaten. Ti
sti ljudje, družine, družbene 
skupnosti so - ne glede na nji
hovo število - pom em bni za 
Cerkev, ki ima drugačno hie
rarhijo vrednot kot razne me
dnarodne po litične  ali eko
nomske organizacije. Zato 
“veliki'' jeziki, ki j ih  govorijo 
m ilijon i in m ilijon i ljudi, in he- 
gemonske "velike" kulture ti
tanskih narodov imajo vsaj na 
Trgu sv. Petra enako dostojan
stvo in enako močan glas kot 
najmanjše in najbolj periferi- 
čne skupnosti ljudi, otočki, iz
gubljeni sredi velikih celin ali 
oceanov. Vsi ljudje naj se čuti
jo  povezani in naj imajo m o
žnost spoznati Tistega, ki 
združuje in zbira. Vsi naj še 
vedo, da živi sredi Rima p o 
gumen in vztrajen možakar, 
ki kljub kratkim in počasnim  
korakom ter tresoči se roki 
pred nikomer ne klone in os
taja zadnja, če ne edina, ve
lika moralna avtoriteta tega 
stoletja; z vsako besedo ali ge
sto se dosledno kot nihče bo
ju je  za najmanjšega, najbolj 
tlačenega, saj prav ta je  zanj 
najpomembnejši. To je  doka
zal tudi na Kubi, na svojem 
87. potovanju izven Vatikana.

Papeža Janeza Pavla II. skr
bi vsak človek ne glede na nje
govo raso, barvo kože, vero, 
jezik... Še najbolj pa skuša b iti 
blizu tistemu, ki je  žrtev nasi
lja, krivice, vojne. Naravnost 
presenetljivo je, kako se sv. 
oče predvsem v zadnjih letih 
zavzema za družbeno pravi
čnost na vseh ravneh in v vseh 
deželah sveta. Beseda",solidar
nost" m u je  ključ za rešitev te
gob našega časa, kajti prav po 
manjkanje te je  vzrok največ
jih  pohujšanj našega časa, od  
lakote do bioetičnih zablod, 
preganjanja tujcev in bega iz 
realnosti mladih, ki se zateka
jo  v “kemično veselje"...

Janez Pavel II., ki sedi na Pe
trovem stolu že dvajseto leto 
in je  njegovo papeževanje to 
rej najdaljše v tem stoletju, 
najde s svojo držo odprtosti 
in ponižnosti p o t prav do vsa
kogar. N i ga strah nastopiti 
pred mogočneži s trdo bese
do, ni ga strah se raznežiti, ko 
objame dojenčka. Ta njegova 
odprtost in človekoljubje iz
hajata iz jasne vizije vsakega 
človeka kot osebe. Kaj je sploh 
na svetu pom em bnejše od  
vsake - tudi najmanjše - ose
be? Mar napredek? Tehnika ? 
Ekonomija? Denar? Politika? 
Kultura? Ideologija? 
------------- DD
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OB TED N U  KRŠČANSKE E D IN O STI /  DR. ANGEL KOSM AČ

ZA EDINOST KRISTJANOV <2)
ZVONE STRUBELJ

Litu rg ičn i p riro čn ik , 
k i g a  je  iz d a l Slovenski 
ekum enski svet, ka tere 
g a  član ste tu d i Vi, je  v 
uvodnem članku p r ip o 
ro č il neka j p ra k tič n ih  
pobud: na j se v cerkvi 
obesi p la k a t z  geslom, 
naj se p r ip ra v i p r im e r
na nedeljska p rid ig a , 
med osmino n a j se upo
rab lja  obrazec maše za  
edinost kristjanov, p o  
obhajilu  n a j se zm o li p o 
sebna molitev, ob liku je
jo  na j se srečanja ž u p 
n ijskih  skupin s p o u d a r
kom na edinosti, k r is tja 
n i na j se p rim e rn o  nago
vorijo  in poiščejo  stike z  
vern ik i d ru g ih  krščan
skih Cerkva, k i so v ž u p 
niji, vern ik i n a j se spod
budijo  k Apostolstvu sv. 
C irila  in M etoda. Tak 
kap ila ren  p ro g ra m  se m i 
z d i zelo dober. Če b i se v 
vsaki žu p n iji naredilo  
vsaj nekaj, b i zavest o 
p otreb n i edinosti gotovo  
narasla. K a j menite?

Liturgični priročnik za Te
den edinosti je čudovit pripo
moček za duhovno doživlja
nje Molitvene osmine. Res, 
moramo biti hvaležni vsem ti
stim, ki nam ga pripravljajo 
vsako leto. Seveda vse to zah
teva sodelovanje vseh udele
žencev pri sv. maši ali m olit
venem bogoslužju. Še pred 
nekaj leti je bila skoraj v vsaki 
župniji pri nas skupina ljudi, 
ki je animirala tako bogoslu
žje. Danes' je tega manj, ker 
so mnogi že v večnosti in

mlajših moči ni veliko. Nekaj 
pa je še članov in članic Apo
stol stva sv. Cirila in Metoda, 
ki lahko pri tem sodelujejo z 
duhovnikom. In čeduhovnika 
ni, naj tudi sami nekaj storijo 
v tem smislu. Res so v Priro
čniku zelo posrečena berila in 
prošnje, pa tudi primerne m i
sli kot duhovna hrana za ves 
teden. Letos se teden začne 
in konča v nedeljo, tako da sta 
vsaj dva bogata dneva na raz
polago, da ljudje pri nedeljski 
maši zadihajo ekum ensko 
razsežnost, zlasti če jo duho
vnik zna posredovati.

Vsako leto v teh 
dneh iz ide  zb o rn ik  "V 
edinosti". Za leto 1997je  
nekaj posebnega, sa j je  
dosegel zrelost štiridese
tih  let. 1957je  v R im u iz 
šel p rv i Ekum enski zb o r
nik "Kraljestvo božje". 
K ot v uvodu p o u d a rja  
urednik  Stanko Janežič, 
j e  zb o rn ik  vsa ta  leta 
"utrjeval ekumensko 
zavest med Slovenci v 
domovini, v zam ejstvu in 
p o  svetu ". K ako  smo Slo
venci, k i tako in tako  
težko d rž im o  sku pa j in 
ra je  vlečemo vsak k sebi, 
v te j u r i zgodovine p o k li
can i k delu z a  edinost?

Ekumenski zbornik je ne
kaj, kar dela nam Slovencem 
veliko čast. Mnogi številnejši 
narodi ne zmorejo česa take
ga. Letos slavi svojih 40 let v 
sedanji obliki. Vendar je nje
gova zgodovina veliko starej
ša. Kraljestvo božje je začelo 

i izhajati že 1.1926, torej v času

znanih Velehradskih kongre
sov in na pobudo velikega a- 
postola edinosti dr. Franca 
Grivca. Pozneje so k temu ve
liko prispevali cistercijanci iz 
Stične, ki so imeli v času med 
obema vojnama vsaj dva eku
menska strokovnjaka: dr. Me
toda Turnška in dr. Kurenta. 
Vojna je tudi to obetajoče delo 
uničila. Zato so 1.1957 neka
teri slovenski duhovniki v Ri
mu obnovili to  izdajanje eku
menskega zborn ika vedno 
pod imenom Kraljestvo božje. 
Naj omenim le nekatere: dr. 
Stanko Janežič, p. Anton Ko
ren, dr. Janez Vodopivec. Poz
neje se je ta pobuda prenesla 
v Trst i n še prej v Celovec, kjer 
je še vedno deloval dr. M. 
Turnšek. L. 1970, ko so se raz
mere v Sloveniji vsaj nekoliko 
izboljšale, se je zbornik pre
nesel v Maribor in dobil novo 
ime: V edinosti-, tam še ved
no izhaja ob prizadevanju pre
dvsem dr. Stanka Janežiča. Si
cer je v Sloveniji dobil nove 
sodelavce. Naj bodo omenje
ni vsaj nekateri: danes že po
kojni Jože Vesenjak, sedanji 
beograjski nadškof Franc Per
ko, profesor na Teološki fakul
teti v Ljubljani dr. Bogdan Do
lenc. Torej sami ekumenski iz
vedenci in apostoli, ki so na
po ln ili zborn ike  s svo jim i 
članki in razpravami, da so 
zborniki eno samo čudovito 
bogastvo za Cerkev in narod 
in sploh za slovensko kultu
ro. Lahko rečemo, da je to "vi
soka šola ekumenske zavesti 
med Slovenci v domovini, za
mejstvu in po svetu."

Ena od neprekinjeno  
ž iv ih  celic Apostolstva 
sv. C irila  in M etoda  
deluje p o  vaši zaslug i 
p ra v  v Trstu. Ob tednu 
krščanske edinosti izd a  
posebno p ism o z  duhov
no m islijo  in obvestili. 
Nas lahko seznanite z  
vsebino tega pism a?

Da. Naše Pismo Apostol
stva sv. Cirila in Metoda nosi 
že št. 36, odkar smo namreč 
1.1963 obnovili v Trstu ACM, 
ki sicer obstaja pri nas že od 
sredine prejšnjega stoletja in 
je verjetno najstarejša še žive
ča slovenska bratovščina, ka
kor se je nekoč imenovala. 
Ima skrom no povezovalno 
vlogo med člani, katerih je bi
lo nekoč kar lepo število, tudi 
do 600. Seveda mnogi od teh 
so pomrli in nas spremljajo iz 
večnosti. Pogrešamo, kot je 
razumljivo, zlasti mlajših lju
di. V nekako krizo smo prišli 
še posebno zadnje čase, ko ne 
prire jam o več velik ih eku
menskih potovanj po različnih 
deželah zlasti Vzhodne Evro
pe, ki so trajala tudi teden ali 
dva. Taka romanja so bila pra
va ekumenska tribuna in obe
nem šola, na kateri smo se vsi 
veliko naučili.

Vsebina našega Pisma je 
zelo preprosta. Pozdravi in vo
ščila ob novem letu. Nekaj be
sed o skorajšnjem jub ile ju  
2000 in pripravi nanj. Vabilo 
na Vzhodno liturgijo, ki je bilo 
v Mačkoljah v nedeljo, 25. 
t.m., torej ob zaključku Ted
na edinosti. Sledi nekaj besed
o ekumenskem zborniku, ki 
se nam letos ponuja. Na kon
cu še vabilo na mesečno ma
šo za edinost, ki nas povezuje 
in ekumensko vzgaja skozi 
vse leto.

Vabilo velja tudi za teden
ski obisk sv. maše v kapeli sv. 
Leopolda Mandiča pri Domju, 
kjer je sedež našega Apostol
stva sv. bratov Cirila in Meto
da in pod isto streho domuje 
tudi Vzhodni dom. Kot že re
čeno, se letos p. Leopolda 
Mandiča še posebno spomi
njamo, ker se slavi 100-letni- 
ca, odkar je prišel za nekaj let 
v Zadar in se tam srečal s svo
jim i Dalmatinci pa tudi s pra
voslavnimi verniki, ki so tam 
živeli. Tako je gradil svojo eku
mensko duhovnost, ki jo je 
pozneje razvijal v Padovi, da 
je postal apostol duhovnega 
ekumenizma.
-----------------KONEC

(NE)PRODUKTIVNOST
D UHO VNIKA

Marcus Tullius Cicero seje 
moral pred svojimi rimskimi 
someščani opravičevati in bra
niti. Očitali so mu namreč, da 
je politično delovanje, ki da je 
edino vredno Rimljana, obesil 
na klin in šel v svoj Tusculum 
lenarit. Pa je Cicero prav tu - 
v svojem otiumu, v svojem 
prostem času - napisal zname
nite knjige, kakor so Tuscula- 
nae disputationes, O rator, 
Brutus itn. In prav zaradi teh 
spisov je postal Cicero tako- 
rekoč neminljiv. Po njih je na
mreč Evropi posredoval anti
čno grško kulturo,humanitas, 
tako da bi težko kdo ugovarjal

trditvi, da je  današnja Evropa 
Ciceronova Evropa, ki jo  je 
malo kasneje poplemenitil e- 
vangelij. Slaven ni postal po 
štirih govorih proti Katilini, 
ampak po knjigah, ki jih je na
pisal, ko je vTuskulumu "lena
ril", kakor so tedaj menili Rim
ljani. Podobnega mišljenja so 
baje vsaj nekoč bili Angleži. 
Ko seje rodil deček, seje baje 
zbral ves klan. Dečka so na
tančno pregledali in ocenili. 
Če je bil lepo razvit, so mu 
začrtali življenjsko pot: ali bo 
politik ali trgovec. Če pa so 
na njem odkrili kakšno tele
sno hibo, recimo grbavost ali 
kaj podobnega, so ga določili 
za oksfordsko univerzo, za 
"neproduktivno življenje".

SSKJ besedo "neproduktiv
nost" takole razloži: "delo, ki 
ne ustvarja materialnih do
brin; delo, ki ne ustvarja pre
sežne vrednosti". Produktivna 
so torej podjetja, obrti, kme
tijstvo itn. Neprofitna so po
temtakem vse šolstvo, pisate
ljevanje, glasba, skratka vse 
tisto, čemur pravimo kultura. 
Neprofitna je končno Cerkev 
in njeni duhovniki. Produktiv
na so kvečjem u cerkvena 
zemljišča! Nekoliko manj ne
produktivna bi bila Cerkev, ko 
bi vsaj oznanjala nebesa na tej 
zemlji in ne onstran groba; ko 
bi vsaj toliko naredila za dru
žbo, kolikor naredijo skavti, 
taborniki, planinska društva in 
še mnoga druga društva. Tu 
se dotaknimo vprašanja, kako 
da ima politika do Cerkve tako 
pogosto in tako zelo odkloni

len odnos? Odgovor je pre
prost: ker po litik i ne vedo, 
kam s transcendentalnostjo 
Cerkve. Ker ni ne pekla ne ne
bes, zato pa tudi Boga ne in 
njegove Čerkve po litik i ne 
morejo vložiti v nobeno poli
tično kategorijo. Ko bi se Cer
kev prelevila v društvo za za
ščito živali, v organizacijo za 
boj proti mamilom, v društvo 
za varovanje čistih voda in 
zraka, bi jo politika sprejela z 
odprtim i rokami. Ko ne bi oz
nanjala nebes, ko ne bi bila 
dolžna tudi s peklom groziti, 
ko ne bi oznanjala Kristuso
vega odrešenja od izvirnega 
in drugih grehov, ko ne bi le 
zakramentov delila, bi jo  po
litika cenila. Tako pa je ravno 
njeno bistveno poslanstvo ti
sta cokla, zaradi katere ji poli
tiki obračajo hrbet.
■■ DALJE

SVETNIK TEDNA
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SILVESTER CUK BLAZ, SKOF IN  
M UČENEC

Z
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V  hudih stiskah poz
nega srednjega veka, ko 
so razsajale razne ku
žne bolezni, se je začelo 
š iriti češčenje "štirinaj
stih zavetnikov v sili".
Teh 14 svetnikov so ča
stili kot pomočnike v 
posebnih potrebah in 
jih  tu d i u p o da b lja li.
Mednje spada tudi sv.
Blaž, zavetn ik zoper 
bolezni grla, vratu in 
zob. Po legendi je nam
reč ozdravil sina edin
ca neke matere, k i se 
mu je bila v grlu zatak
nila ribja kost. Zaradi 
te prigode pa tudi zara
di bližine svečnice po
deljuje Cerkev na dana
šnji dan vernikom po
seben "b lagos lov sv.
Blaža". Duhovnik vza
me blagoslovljeni sveči, 
zvezani v ob lik i križa, 
ju približa grlu vsako
gar, k i želi prejeti Bla
žev blagoslov, in  p ri 
tem m oli: "Na p rip ro 
šnjo svetega Blaža škofa 
in mučenca, naj te Bog 
varuje bolezni grla in vsakega drugega zla. V  imenu 
Očeta in Sina in Svetega Duha." Vsak odgovori: "A- 
men". Blagoslov sv. Blaža spada med zakramentale, 
sveta znamenja, "ki nekako posnemajo zakramente ter 
označujejo predvsem duhovne učinke, katere zaradi 
priprošnje Cerkve tudi prejemamo."

Legenda, ki pa se opira na zgodovinsko jedro, ve 
povedati, da je bil sveti Blaž najprej zdravnik, potem 
pa škof v mestu Sebasta v Arm eniji. Ko je cesar Lici- 
n ij, nasprotnik Konstantina Velikega, začel preganjati 
kristjane, se je Blaž umaknil v samotno votlino  sredi 
nepristopnih gozdov in divje zveri so mu, pove legen
da, postale prijateljice. Licinijevi ljudje so ga nekoč, 
ko so prišli v te gozdove lov it, odkrili in ga odvlekli v 
mesto. Ko so ga peljali pred sodnika, je storil zgoraj 
omenjeni čudež: z m olitv ijo  je ozdravil dečka in ga vr
nil njegovi materi, sam pa šel v strašno trpljenje in 
mučeniško smrt. Rablji so ga neusmiljeno prebičali, 
mu trgali meso z železnimi kavlji; naposled ga je sod
nik dal obglaviti. To se je zgodilo najbrž leta 316.

Njegovo češčenje se je h itro  širilo z Vzhoda na Za
hod. Mesto Dubrovnik, ki je b ilo  nekoč pomorska re
publika, si ga je že davno, verjetno v desetem ali enaj
stem stoletju, izbralo za svojega posebnega zavetnika. 
Dan sv. Vlaha, kakor pravijo našemu svetniku Dalma
tinc i, je za D ubrovn ik ve lik praznik. Sveti Blaž je 
mogočen priprošnjik ne samo za bolezni grla, vratu in 
zob, k njemu se zatekajo tudi živinorejci zaradi legen
de, da so svetnika ljubile tudi divje zveri. V  zvezi z 
njegovim godom so b ili nekdaj med kmečkimi ljudm i 
p ri nas razni običaji. Na slovenskih tleh sta sv. Blažu 
posvečeni samo dve podružni cerkvi: ena je v Kopru 
nedaleč od stolnice, druga pa v Padni nad dolino Dra
gonje, podružnica župnije Krkavče v Slovenski Istri.

Ime Blaž spada med razmeroma redka imena,'ki jih 
slovenski starši dajejo svojim otrokom . Različice so: 
Blaže, Blažek, koroško Blažej. Ženska oblika je Blažka. 
Iz imena Blaž je izpeljanih precej slovenskih priimkov, 
npr.: Blažič, Blažej, Blažek, Blažina...

■ Oglašujte se na Radiu Ognjišče - Studio 
Koper. Vse informacije vam pošljemo po 
pošti. O brnite se na telefonsko številko
00 386 66 272 252 (Doroteja). Z veseljem 
brezplačno objavljamo obvestila o dogod
kih na Primorskem. Obvestila nam posre

dujte po faxu 00 386 66 272 254. Radio Ognjišče oddaja 
program iz koprskega studia vsak dan med 16. in 19. uro. 
Poslušate ga lahko na Ukv frekvencah 107,5 - Sveta gora 
(Goriška in Furlanija) in 91,2 - Tinjan (Trst).
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VLOGA 
MEDIJEV 
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IS to v o r it i o sredstvih javnega ob
veščanja in o vlogi, k i jo  imajo v se
danjem času, je  pravzaprav težko. 
Težko, a nujno potrebno, kajti gre 
za eno temeljnih postavk sodobne 
družbe, na kateri slonita dve osno
vni vrednoti za človeštvo. To sta svo
boda in demokracija.

Trditev se mogoče zdi na p rv i 
pogled pretirana, a če se zamisli
mo, ustreza resnici. Sredstva javne
ga obveščanja nam omogočajo, da 
se sproti seznanjamo s pojavi v naši 
neposredn i o ko lic i in na svetu. 
Omogočajo nam torej, da sp ro ti 
ocenjujemo te pojave in da svobo
dno, po  svoji pam eti in vesti zavze
mamo stališča do dogodkov in lju
di, k i v njih nastopajo. To je  temelj
na zahteva demokratičnega sveta, 
saj demokracija omogoča stalno in 
jasno nadzorstvo delovanja p o liti
čne oblasti.

Ljudje, k i se ukvarjamo s sredstvi 
javnega obveščanja, b i se morali ob 
tej sicer precej pogosti trditvi, po 
šteno zamisliti. Vabi nas, da se stal
no soočamo z odgovornostjo, k i jo  
imamo p ri svojem delu.

Dnevniki, tedniki, mesečniki, ra
dio in televizija so mediji, ki nas vsak 
dan nagovarjajo. Prebiramo jih  ali 
poslušamo in gledamo.

V zadnjih časih pa se tud i v na
šem prostoru vse bo lj javlja novo 
sredstvo posredovanja informacij, 
to  je  računalniško povezano omre
žje Internet. Ta novost, ki je  vezana 
na uporabo računalnika in poseb
nega programa, nam dejansko daje 
možnost nesluteno bogatega vira 
inform acij in uporabe le-teh. Upo
raba je, vsaj p ri nas, seveda še so
razmerno močno omejena, ker z 
njim ne razpolagajo široke množice.

Vsak posameznik, k i torej upo
rablja tak vir informacij, je  posta
vljen pred odgovornost, kako upo
rablja sredstvo, s katerim razpola
ga. Pomembno se nam zdi prav to, 
da In ternet predvideva določeno 
aktivnost uporabnika, se pravi, da 
sam izbira področje, o katerem želi 
dob iti določene informacije. Ozna
čujemo ga zato za zavestnega upo
rabnika informativnega vira.

Internet npr. že danes bistveno 
spreminja svetovno gospodarstvo. 
Pomislimo samo na finančno krizo, 
ki je  pred kakim tednom prizadela 
vrsto azijskih borz. Prav poslovanje 
po računalniškem omrežju je  razlog, 
da so bile posledice tako hitre in tu 
d i hude, saj b i ob drugačnem, seve
da počasnejšem načinu posredo
vanja kupoprodajnih naročil, sve
tovno finančno tržišče reagiralo na 
bolj umirjen način.

Na istem Internetu pa že nekaj 
mesecev lahko dobimo tud i dnev
na poročila, k i jih  Radio Trst A od
daja ob 8. zjutraj in se torej tud i vsa 
svetovna javnost, če želi, seznani z 
dogajanjem  v našem zamejstvu. 
Mogoče pa b i morale naše ustano
ve poskrbeti še za aktivnejšo prisot
nost na tem omrežju. Odgovorno
sti p ri tisku in radiu, a še zlasti p ri 
televiziji, pa so drugačne. Kdor ureja 
in piše časopise ali sestavlja radijske 
in televizijske programe, opravlja 
določeno izbiro in jo  posreduje bral
cem, poslušalcem ali gledalcem. Od
govornost je  torej to liko večja.

Kot v nekem eseju o televizijskem 
mediju trd i filozo f Karl Popper, "po
trebujemo svobodo, s katero lahko 
preprečimo, da b i država zlorablja
la svojo oblast, potrebujemo pa tudi 
državo, da ne pride do zlorabljanja

svobode I ”. Popper, k i se seveda skli
cuje na Kanta, ko utemeljuje omeje
vanje svobode, misli p ri tem na \/se 
bolj neodgovorno sestavljanje tele
vizijskih sporedov. Statistični podat
ki, na katere se sklicuje, potrjujejo, 
da vnaša televizija med porabnike 
neskončno veliko nasilnih prizorov. 
To pa gotovo negativno vpliva na 
družbo, še zlasti na otroke, ki so na
vadno najbolj nezaščiteni porabniki 
televizijske programske ponudbe.

Pri tem ne gre le za nasilje v pra
vem pomenu besede, se pravi za 
prikazovanje vojn, umorov, posil
stev, ropov itd., televizija velikokrat 
posreduje sporede, k i potvarjajo ta
ko ali drugačno resničnost. Podobe 
in polovične razlage zmedejo nekri
tičnega ali nepripravljenega gledal
ca, v prv i vrsti otroke, k i nimajo mo
žnosti preverjanja, tako da ne mo
rejo ločevati stvarnosti od fantazije. 
(Pomislimo, kako je  bilo s tragičnimi 
dogodki v Romuniji, ob strmoglav
ljenju Ceausescuja, ko je  tamkajšnja 
televizija predvajala zrežiran puč, 
zahodni svet pa je  verjel, da gre de
jansko za ljudsko vstajo!) Zato Pop
per poziva družbo, naj postavi jas
no določene in stroge, izrazito de- 
ontološke meje, v katerih naj de
lujejo televizijski delavci. Le-ti pa naj 
b i odgovarjali nekakšnemu Razso
dišču, k i ima pravico tud i preklicati 
dovoljenje za delo s televizijskim  
medijem.

Kaj pa m i v tem našem zamej
skem prostoru, ki je  majhen in ven
dar velik, še zlasti glede potrebe po  
jasni besedi in spodbudni misli? Plu
ralizem idej in mnenj pomeni pred
vsem spoštovanje svobode izražanja 
in poročanja, da b i tud i tako krepili 
zavest in samozavest naših ljudi, ki 
so naveličani demagoških izjav in 
večkrat malodušni zaradi hudih do
godkov, ki prizadevajo našo narod
no skupnost v Italiji.

Vloga našega tiska je  torej, da 
seznanja bralce z dogodki, da jih  
spodbuja v dejavnostih, ki se jih  lo
tevajo iz osebnega veselja, za oseb
no in občo korist te r da jih  vzgaja. 
Kdor piše, naj se tore j zaveda, da 
nosi odgovornost učitelja, vzgojite
lja, k i mora najprej sam vedeti, kaj 
je  dobro in kaj je  zlo. To pa se mora 
odražati tud i v pisanju ali nagovar
jan ju  ljud i po drugih sredstvih jav
nega obveščanja.

- MARKO TAVČAR

CE IMAS 
TI D

JEZIK RAD,
VSE!

KLARA KRAPEŽ

Še dober teden nas loči od praz
novanja osrednjega slovenskega 
kulturnega praznika. Na predvečer 
8. februarja, ko že po tradiciji po
teka slavnostna podelitev Prešerno
vih nagrad, se bo v soju luči in sre
dišču pozornosti tokrat znašlo osem 
umetniških ustvarjalcev: Meta Hoče
var, Saša Vuga, Jakov Brdar, Matjaž 
Farič, Uroš Kalčič, Eta Sadar Brez
nik, Milada Kalezič in Igor Šterk. V 
nasprotju z dosedanjimi običaji so 
imena nagrajencev znana že nekaj 
časa pred podelitvijo, kar je po svoje 
dobrodošla novost, ki pripomore k 
razbremenitvi tako samih nagrajen
cev kot tudi medijev. Vsak od njih 
ima torej dovolj časa, da odločitev 
upravnega odbora Prešernovega 
sklada nekoliko premisli in do nje 
zavzame svoje stališče. In čeprav 
osrednji slovenski kulturni dogodek 
vsako leto znova buri duhove o 
sprejemljivosti - ali pa tudi ne - sce
narija proslave, vlogi osrednjega go
vornika in umetniški izvedbi praz
novanja, ki je na nivoju - ali pa tudi 
ne -, je osrednji dogodek vendarle 
izbor nagrajencev, ki tokrat zajema 
umetnike s področja arhitekture, ki
parstva, plesa in koreografije, lite
rature, gledališča in filma.

Nagrade Prešernovega sklada: 
Kipar Jakov Brdar se je po študiju 
na ljubljanski Akademiji za likovno 
umetnost izobraževal še v Parizu in 
Berlinu, doslej pa je imel osem večjih 
sam osto jn ih  razstav. Um etniško 
moč izpoveduje v razpoznavni este
tiki in značilni form i - torzu, vrača 
pa se k osnovni prvini kiparstva - 
čutnosti. Plesalec in koreograf Ma
tjaž Farič se s plesom in izrazom u- 
kvarja še slabi dve desetletji. Njego
ve najpomembnejše koreografske 
stvaritve so predstave Labodje jeze
ro, Romeo in Julija, Posvetitev pom 
ladi in Klon. Pisatelj Uroš Kalčič je v 
zadnjem času nase znova opozoril 
z romanom Numeri, s katerim pre
pričljivo dokazuje, da je predstav
nik ene najbolj radikalnih različic 
sodobnega domačega literarnega 
ustvarjanja. Umetnica Eta Sadar 
Breznik je po izobrazbi sicer arhi
tektka, a se je po izpopolnjevanju 
na Poljskem zapisala predvsem u-

stvarjanju tapise
rij. Njene so značil
no prosojne in vi
seče, v slovenski 
prostor pa vnašajo 
novo obliko umet
niškega izražanja, 
k ije  v tujini že zelo 
cenjeno. Igralka 
Milada Kalezič že 
od leta 1977 igra 
v celjskem  lju d 
skem gledališču.
Poleg njenih odli
čn ih  g leda lišk ih  
vlog v Muellerjevi 
Eksploziji spomina 
in Shakespearejevi 
U kro če n i trm o 
g lavki pa je slo
venski ja v n o s ti 
znana tudi po film 
ski vlogi v nepo
zabni komediji To 
so gadi! Mladi fil
mski režiser Igor 
Šterk je s prvim ce
lovečercem Ek
spres, Ekspres 
prav v minulem le
tu domačim in tu 
jim  kritikom doka
zal, da se tud i v 
Sloveniji znova lah
ko delajo dobri fil
mi. Občutena pri
poved o popoto
vanju z vlakom je 
doslej v tu jin i pre
jela že kar nekaj 
nagrad, ena svet
lejših pa je zago
tovo nagrada Pre
šernovega sklada.

Glavno nagra
do bosta v le tu 
1998 prejela dva ustvarjalca. Arhi
tektka, scenografka in režiserka Me
ta Hočevar seje gledališču zapisala 
že v začetku 70-ih let in v tem času 
ustvarila številne uprizoritve klasi
čnih in sodobnih dramskih del. Leta
1983 je v celjskem Slovenskem ljud
skem gledališču tudi kot režiserka z 
delom Alenke Goljevšček Srečanja 
na Osojah, od leta 1980 pa se po
sveča tudi pedagoškemu delu, saj
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V ZNAMENJU 
JUGO-FILMA

Deveta srečanja Alpe Adria Kine- 
ma so potekala v znamenju jugo
slovanskega filma. Retrospektiva, ki 
je obsegala izredno bogat program, 
je bila posvečena jugoslovanskemu 
črnemu film u ali bolje "črnemu va
lu", kot se imenuje v srbščini gibanje 
in obdobje novega kritičnega jugo
slovanskega filma iz 60. in 70. let. 
Tudi če pogledamo na obseg kata
loga in na število projekcij, ugoto
vimo, da je bil letos to  najmarkant- 
nejši del tržaškega festivala, ki je si
cer predvideval 9 celovečernih no
vosti v tekm ovalnem  sporedu in 
sekcijo drugih filmskih in elektron
skih formatov (eksperimentalni, do
kumentarni, video) naslovljeno Po
dobe /  Immagini.

Ena od osrednjih nagrad, Skla
da Laboratorio Mediterraneo, je šla 
debitantoma Slovencu Igorju Šterku

DAVORIN DEVETAK

za Ekspres Ekspres in Hrvatu Gora
nu Rusinoviču zaM ondo Bobo. Ista 
ustanova je nagradila še kratko, a 
izpovedno zelo nabito delo Moja 
domovina  Srba Miloša Radoviča. 
Pretežno mlado občinstvo je napol
n ilo osrednjo dvorano gledališča 
Miela, kjer so bili na ogled sodobni 
film i iz vse Srednje Evrope, a tudi 
video dvorano in kinoklub Capella 
Underground, ki so v glavnem prika
zovali jugoslovanske črne filme. Štu
dentska žirija je nagradila kot naj
boljši film  z nagrado “Trst za mir" 

[slovaški Orbis Pictus režiserja Mar
tina Šulika. Bila so dodeljena še dru
ga priznanja, a bi poudaril, da seje 
zanimanje tudi poklicnih igralcev,

! italijanskih kritikov in filmarjev iz biv
ših jugoslovanskih držav, osredoto

čilo prav na lep filmski pregled, ki 
ga je uredil slovenski tržaški kritik 
Sergij Grmek s pomočjo Cristine 
d'Osualdo. Zaradi pomembnosti se 
bomo k dogodku še povrnili.

Na pobudo Kinoateljeja si lahko 
tudi goriško občinstvo ogleda šest 
značilnih naslovov iz tega prereza.
V Kulturnem domu bodo na spore
du kot poseben dogodek Gorica Ki- 
nema 1998 za tri večere, od 29. do 
31. t.m., ob 20.30; v četrtek, 29. Člo
vek n i ptica Dušana Makavejeva in 
Vrane Ljubiša Kozomare in Gorana 
Mihiča; v petek, 30., Prebujanje pod
gan Žike Pavloviča in Praznik Dorde 
Kadijeviča; v soboto, 31., Zgodnja 
dela Želimira Žilnika in WR - Miste
rij organizma Makavejeva. Gre za iz
bor nekaterih najpomembnejših av
torjev "črnega vala", h katerim bi 
kazalo prišteti še Dordeviča, Cengi- 
ča... in naše Kavčiča, Babiča, Poga
čnika, Hladnika, Klopčiča; a vsaj dela 
slovenskih avtorjev so že znana ob
činstvu goriškega Kinoateljeja. Fil
mi so v originalu s prevajanjem v 
slovenščino in italijanščino.

na ljubljanski Akademiji za gleda
lišče, radio, film  in televizijo poučuje 
scenografijo. Za Primorce najpo
membnejši nagrajenec pa bo zago
tovo pisatelj in dramatik Saša Vuga 
(na s lik i). Izreden pisec, stilist do
mačega jezika, ki v svoji osebnosti 
poleg velike ljubezni do slovenščine 
združuje še natančnost in delav
nost, vnaša v slovensko literaturo 
obsežne in zahtevne pripovedi v vu- 
govskem slogu. Z njimi izraža mo
čno pripadnost domači, primorski 
zemlji in njenemu življu. V tihih, no
čnih urah ustvarja besede zvočnega 
jezika, ki izkazujejo mojstrovo spret
nost in razgledanost, obenem pa 
zahtevajo pogumnega bralca, ki 
zmore uloviti ritem zapisanega in 
se prepustiti toku zgodbe. Pisatelj 
sam poudarja, da je njegovo pisanje 

!zelo zahtevno, obenem pa izpove
duje in opozarja, da je slovenski je
zik resnično bogat, zato ga je po
trebno ljubiti in ga sprejeti kot prija
telja, ker ti potem vse da. Vse to  je 
avtor uporabil tudi v zadnjem knji
žnem delu, zgodovinskem romanu 
o bratomorni vojni in njenih posle
dicah ob koncu druge svetovne voj
ne. Kot sam pravi, je zgodba dolgo 
počivala v njem, v opombi pa je u- 
porabil tudi V ittorinijeve besede - 
uporabil jih je tudi že v romanu \/se- 
enost - "Vse rokopise naplavi morje 

Iv zaprti steklenici". Opomin k čuje
čnosti je tako lahko tudi zgodba na
šega časa in vsakega izmed nas, Sa
ša Vuga pa je le njen zapisovalec in 
noče biti kakršenkoli sodnik. Njego
vo poslanstvo je le v tem, da bese
de zapisuje in jih podarja nam, bral
cem. Naj bo letošnja Prešernova na
grada le še večja spodbuda za tak
šno nadaljevanje!
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SLOVENSKO LJUDSKO GLEDALIŠČE CELJE

SLASTI NA OBLASTI
PIKE N A  ČRKO "I" (1)

ANDREJA D. ANTONI

Slovensko ljudsko gledališče Celje 
smo pričakovali z najavljeno uspelo 
predstavo iz lanskoletnega progra
ma, Ukročeno trmoglavko VVilliama 
Shakespeara, a je žal zaradi časov
nih neskladij prišlo do zamenjave. Ta
ko nas je z odra poskušal zabavati 
sodobnejši angleški dram atik Ray 
Cooney, ki je v slovenskem prostoru 
osvajal gledalce že z delom Zbeži od 
žene, Minister v škripcih pa je kot 
nalašč za naš in sleherni čas, ko se 
pod drobnogledom preučuje poli- 
tikovno prešuštniško obnašanje.

Zgodba zamenjav in zmešnjav, ki 
se odvijajo v pospešenem ritmu ene
ga samega večera, ko naj bi bil mini
ster Lulley na nočnem zasedanju, a 
je v resnici v hotelski sobi s tajnico o- 
pozicijskega tabora, je polna (ne)- 
verjetnih obratov, ki so iztočnica si
tuacijskih in besednih komik. Ljubi
mkanje zmoti mrtev detektiv na o- 
kenski polici, zato je treba nemudo
ma poklicati ministrovega tajnika, da 
reši nastali kočljivi položaj. Stvari pa 
ne gredo od rok, saj je vedno kdo 
odveč: ne le truplo, tudi ljubosumni 
tajničin mož, negovalka bolne ta j
nikove matere, ministrova žena pa 
še hotelski uslužbenci, direktor, so
barica in predvsem natakar. Izkaže 
pa se, da je detektiv živ in da je ko
nec lahko spravljiv za oba nesrečna 
zakonska para, neroden in plašen

I ministrov tajnik pa je kar naenkrat 
j  strasten ljubimec vseh žensk, zlasti 
pa mamine prijateljice in negovalke. 
Preprosto ogrodje besedila se zaple- 

| ta ob vrsti preobratov, ob napačnih 
\ predstavljanjih, verižnih lažeh. Vse 
| pa se vrti s pospešenim ritmom, ki 
i nas strmo vodi k "srečnemu koncu", 
ko se vsak spet znajde na svojem sta- 

' rem pravem mestu.
Dramaturg Matija Logar in režiser 

' Dušan Mlakar nekako nista znala 
predstave upočasniti tako, da bi v 

J besedilu z avtorskim rezom nakaza- 
i la tiste poudarke, ki sta jih v svojem 
videnju te nezahtevne komedije žele
la izluščiti. Tako gledalcu ne preosta- 

I ne drugega, kot da se preda "hitri 
1 vožnji", ki se kljub zanimivim izsekom 
vrti v krogu znanega in že videnega,

! obilica humornih elementov pa se 
I ne stopnjuje v svoji komičnosti, am
pak vodi v nekakšno otopelost.

Na nedomiselni sceni, ki predv
sem zadošča potrebi po obilici vrat, 
za katerimi se osebe skrivajo, tu je 
seveda še okno, ki se kar naprej s 
treskom zlovešče zapira, smo spoz
nali del celjskega igralskega ansam
bla, ki je bil oblečen (slečen), kot si 
je to  domiselno zamislila kostumo
grafka Svetlana Visintin. Med nasto
pajočimi je posebej izstopal Zvone

■ Agrež, ki je tajnika Georgea odigral 
v skladu z vsemi njegovimi nezadr
žnimi skrajnostmi.

Kljub dobrim igralskim dosežkom 
i seje žal tudi pri podajanju likov opa- 

' i zilo, da je bila režiserjeva drža pre- 
I malo opazna in se je zato večkrat 
! igra znašla v izpraznjenem prostoru 
i  prehitrega ritma. Še tako dobro be
sedilo pa tega ne zmore zapolniti in 

i briljantni drobci se kar ne morejo ses- 
jtaviti v uigrano celoto. Zares škoda!

Gledališka predstava, ki želi pre- 
! dvsem ugajati raznovrstni publiki, se 
je na neki način znašla v slepi ulici, 
namesto sproščenega smeha se po
tem žal lahko ob koncu samo še na
smihamo.

Celje: Ray Cooney, MINISTER V 
ŠKRIPCIH, p r e v o d :  Jakob Jaša Ken
da. re ž is e r :  Dušan Mlakar, d ra m a 

t u r g :  Matija Logar, s c e n o g r a f :  An- 
idrej Stražišar, k o s tu m o g r a fk a :  Sve
tlana  Visintin. ig r a jo :  Mario Šelih, 
Bruno Baranovič, Janez Bermež, Eva 
Škofič Maurer, Tina Gorenjak, Igor 

i Korošec, Zvone Agrež, Drago Kaste
lic, Vanja Slapar Ljubutin, Maja Štro- 
mar. p re m ie ra : decembra '97, v Tr
stu 24. januarja ‘98

V M O D E R N I  G ALER IJ I  SO JO O D P R L I  22. JANUARJA

PRVA RETROSPEKTIVNA  
RAZSTAVA TONETA KRALJA 

V LJUBLJANI

Tone Kralj je nedvomno eden naj
pomembnejših avtorjev sodobne 
moderne slovenske umetnosti. Svoje 
originalne zamisli je uresničeval v 
grafiki, slikarstvu, kiparstvu in arhi
tekturi, s svojo umetnostjo je daleč 
presegel izključno slovenske meje in 
je razstavljal v raznih evropskih drža
vah ter nekajkrat na prestižni beneški 
Bienali. Ustvarjal je do smrti I. 1975.

Moderna galerija v Ljubljani se je 
Kraljevemu spominu in njegovemu 
geniju poklonila s prvo retrospektiv
no razstavo, ki nudi vpogled v res 
obsežen opus. Marsikdo od nas poz
na Toneta Kralja predvsem po sten
skih poslikavah, s katerimi je z veščo 
roko umetniško okrasil mnoge cer
kve tudi pri nas. Ljubljanska Moder
na galerija pa v resnici ponuja veliko 
več. V njej so na ogled grafike, ris
be, ilustracije, kipi in reliefi ter celo 
primerki pohištva, ki jih je oblikoval 
ta vsestransko zanimivi umetnik.

Avtor retrospektivne razstave To
neta Kralja, ki ga, skupaj z bratom 
Francetom, prištevajo med začetni
ke ekspresionizma na Slovenskem po 
prvi svetovni vojni, je mag. Igor Kra
njec, višji kustos Moderne galerije.
V spremni besedi k obsežnemu ka
talogu, ki je izšel vzporedno z odpr
tjem razstave, seje zaustavil pri naj
pomembnejših ustvarjalnih trenutkih 
tega slikarja. Slednja sovpadajo s te
žavnim zgodovinskim obdobjem, v 
katerem se je Tone Kralj umetniško 
razvijal. "Njegova posebnost pa je", 
piše Igor Kranjec, "da se je po koncu 
vojne nekako ustavil njegov umet
niški razvoj. Preprosto ni šel več v ko
rak s časom. Ko so iz umetnosti izgi
nile teme, torej z začetki abstrakcije, 
je Tone Kralj ostal zvest samemu sebi. 
Čeprav je bil sam zase izviren moj

ster, si je izbral pot samohodca in za 
takratni čas tvegal oznako konser
vativnega ustvarjalca. Ta položaj mu 
je sredi petdesetih let dal novega 
zagona za poslikavanje cerkvenih no
tranjščin. Svoje delo na tem področju 
je preprosto nadaljeval, kjer ga je leta 
1944 s Sočo končal, na Primorskem. 
Če je bil med obema vojnama Tone 
Kralj vključen v boj za ohranitev na
cionalne istovetnosti slovenskega 
življa na Primorskem, potem se je v 
petdesetih letih zavestno odločil, da 
se vključi v obrambo proti "kultur
nemu boju" novih oblasti... Repre- 

' zentativne izpeljave sakralnega sli
karstva je uspel uresničiti ne tostran, 
temveč onstran državne meje; v 

I Štandrežu pri Gorici in pri Sv. Ivanu 
v Trstu. To je vidno znamenje, da je 
Tone Kralj verjel v nujnost nadaljeva
nja krščanske tradicije ne samo v dru
žbi, temveč tudi v umetnosti, čemur 

i je vtisnil najgloblji osebni pečat"...

Kraljevo retrospektivno razstavo 
je v četrtek, 22. t.m., odprla nova 

.ljubljanska županja Vika Potočnik.
! Vesela je, je dejala, da predstavlja ve
likega mojstra, ki ga je od nekdaj zelo 

! cenila. Na odprtju razstave sta bili 
i prisotni tudi umetnikova vdova Mara 
Kralj in hčerka Tatjana. Obe sta sode
lovali pri postavitvi razstave ter se
stavi kataloga.

Velik del obsežnega opusa Tone- 
I ta Kralja zavzemajo stenske poslika- 
! ve cerkva na Primorskem. Slednje so, 
i  v posebni, zatemnjeni sobi v Ijubljan- 
| ski Moderni galeriji, predstavljene z 
dioprojekcijo in videom. Kako je do
življal ustvarjanje teh del, pa je sam 
umetnik napisal leta 1970 ob odpr- 

itju  svoje jubilejne razstave v Kosta- 
i njevici: "V času največjega zatiranja 
j našega življa V fašistični Italiji so me 
primorske protifašistične tajne orga-

%

TONE KRALJ

nizacije poklicale na delo. Prepove
dano slovensko besedo naj bi nado
mestila slika, ki bi bila po stilu in vse
bini naša - slovenska. Tako je nastala 
cela vrsta notranje preurejenih cer
kva. Od leta 1921 se jih je nabralo 
več kot 40, po katerih sem postal ta
ko rekoč njihov ter delam tudi po
slej zanje. Vse te cerkve so bile pre
delane brez odobritve in celo ved
nosti oblasti, z izredno malimi sred
stvi, predvsem z mojo osebno žrt
vijo..."

Kraljeva retrospektivna razstava v 
Moderni galeriji v Ljubljani je nekaj, 
za kar si je res vredno vzeti čas. Od
prta bo do 22. marca.
------------------(HJ)

ALEKSIJ PREGARC

Nikdar nisem razmišljal o tem ali 
vsaj nisem na glas razmišljal, saj b i 
se ustrašil svojega glasu, da je  "biti 
Sloveneč zelo kočljiva zadeva, naro
be, vedno sem se trdovratno držal 
prepričanja, da /e “b iti Slovenec1' du
hovni privilegij. Čudovito je  namreč 
v svojem zoženem svetu opazovati 
in se spopadati z drobnimi, srčkanimi 
rečmi, s takimi, ki rade uhajajo očem 
in srcu bolj množični skupnosti. Celo 
na naravo gledaš drugače, če veš, 
da ti je  domača, da poznaš takorekoč 
vsak meter njene krajine, pa rastlin
stvo, živalstvo, jame in vode, to stvar
stvo v malem, in če veš, da t i ga tudi 
Neslovenec ceni in celo zavida. Da 
sploh ne omenjamo jezika, svetinje, 
ki je  še dragocenejša, kadar obvla
daš kak drug jezik, recimo sosedov. 
To je torej privilegij naše skupnosti, 
ki ima svoj pripadajoči življenjski pro
stor in z njim povezane življenjske 
izkušnje. Sam sem, če je  le priložnost 
nanesla, zagnano, vendar vljudno o- 
pozarjal drugorodce na te specifi
čnosti in prikazoval razlike, ki nas de
lajo drugačne, poudarjal sem tudi, 
da je  to bogatenje nas samih in pa 
poslušalca, k i sledi m oji razlagi. V 
vseh teh primerih je  ''biti Sloveneč' 
res zanimivo, prijetno in žlahtno.

Razlike seveda obstajajo med “b iti 
Sloveneč' v domovini ali zunaj nje; 
obstajajo namreč že v tem, da smo 
mi zamejci ali obmejci (eno in drugo 
nam je  lastno, če le pomislimo na 
nekajkratno spreminjanje meja v naši 
zgodovini), in tako nas včasih imajo 
za branilce na prednjih okopih slo
venstva, včasih kot nadležni tu j vri
nek, včasih pa kot odvečen in drag 
okrasek. Vse to je  seveda za nas u- 
sodnost, za druge pa vse češče bre
me, na katerega nas stalno opozar- 

\ ja jo  na eni in drugi strani sedanje 
meje. Nedvomno je, trezno gleda- 

! no, v tem tud i nekaj resnice, zlasti 
\ če ta okrasek (delno tudi po naši kriv

di) kdaj pa kdaj potem ni in izgublja 
\ svoj lesk. Tedaj lahko rečemo, da je  
i "biti Sloveneč' za nas, tu prisotne,
' res kočljivo vprašanje in se pojavlja 

problem: kako zdržati?
So pa v zvezi z nami bremena, ki 

! si take oznake ne zaslužijo oziroma 
j  so pomožna kolesa vozu, na kate- 
' rem matica zasoplo h iti p ro ti Evro- 
' pi. Toda če sem že omenil ponašanje 
| z našim naravnim bogastvom in po

trebno čuječnost nad vrednotami 
našega jezika, se m i zdi skrajno ne
odgovorno, lahkotno, sporno, še več, 
naravnost ponižujoče početje sredi- 

\ ne, da si v klanjanju in površnem spre- 
! jemanju epigonstva od zunaj v isti sa- 
\ p i ne privošči loščila za “okrasek" na 

zahodni meji (tega namreč najbolje 
' poznam), avtohtoni biser, k i obisko

valcu matice že na pragu skupnega 
doma opozori na morebitno žlaht- 

\ nost zgradbe in slog življenja v njej. 
Uganili ste, gre za ponovno prezrtje 
našega ustvarjalstva, katerega bre
me in bogastvo je  v našem zakupu.

Drage knjige iz matice, brez ka
terih si ne morem zamisliti soudele
žbe p ri snovanju in oblikovanju ne
kega narodnega kulturnega obče
stva, so zgleden primer površnosti 
in nemarnosti p ri izbiranju gesel, kar 
nikakor ni v čast založnikom. V zad
njih mesecih so v Sloveniji zagledali 
luč dneva nekateri pomembni p ri
ročniki, kot so Etimološki slovar, Lek
sikon slovenske književnosti, 11. zve
zek Enciklopedije Slovenije in prvi 
štirje zvezki Velikega splošnega lek
sikona. Privoščil sem si jih  -1  milijon 
lir, toda nič za to. Privezal b i si dušo, 
če b i zlasti p ri Splošnem leksikonu 
naletel na celostno obravnavo, na 
pošten in pregleden pristop k delu, 
ki smo ga doslej na zahodni meji 
opravili, tudi v smeri Evrope ali vsaj 
Srednje in Zahodne Evrope. Morda 
bi tako le ne prišlo do osupljivih od
govorov naših rojakov v Ljubljani in 
drugod po Sloveniji glede inform i
ranja o nas. Radovednež ali povpre
čen študent bo tako zlahka iz Leksi
kona zvedel, kdo je  Gorki (str. 1305), 
kje so Bartoszyce (str. 343), kdo je  
Jacques Brel (in kdaj je  nastopil v 
Olympiji!) - (str. 509), kje je  Cabede-
lo ali Cadore (str. 561), ne bo pa nič 
vedel o ustvarjalcih Vinku Beličiču, 
Milanu Lipovcu, Miroslavu in Mira
nu Košuti, o Mariju Čuku in Edelma- 
nu Jurinčiču, o Andreju Budalu idr., 
tudi nič ne o Adiju Danevu (Danieli), 
svetovno znanem zborovodji in pe
dagogu. Neznana mu bodo ostala 
tudi nekatera imena na tujem, kot 
pravkar imenovani kardinal Ambro
žič, rektor Slovenika Maksimilijan Je
zernik, slikarja Marjan Grum in Ron 
Gomboc itd. A li so ta gesla res tako 
zanemarljiva, čeprav so njihovi nosi- 
telji znane osebnosti, navedeni knji
žni ustvarjalci pa večkrat prevedeni 
(vsaj) romanskemu svetu?

Natresel sem naključno, samo ne
kaj imen, katerih delo ne more b iti v 
sramoto Sloveniji, nasprotno... A li 
sporni Handke laže, ko trdi, da je  npr. 
obrobna književnost (s tem misli tudi 
na podeželsko) razkošje bodočno
sti? V našem primeru lahko trdim, 
da se malokateri narod lahko pohvali 
s takim ustvarjalnim in tako avtohto
nim obrobjem, z njegovim specifi
čnim slogom in videnjem življenja. 
A li b i res uredniki tako redkega pri
ročnika ne mogli vanj vnesti še 200 
do 250 gesel in b i vsaj tako, brez
plačno, poravnali dolg naši zaveza
nosti slovenski kulturi in končno tudi 
našemu talentu? Smešna je  naved
ba urednikov, da je  Leksikon veljal 
dve leti trudapolnega dela. Cinično 
in smešno za tako obsežen projekt. 
A li je  res edini cilj samo prodaja, ob 
rezultatu, da b i morebitni popravki 
prišli na vrsto čez, recimo, 25 let?

Ob tej prv i p ik i na "j" resno in gla
sno ugotavljam: kako nehvaležen 
posel je  ne samo “biti", temveč tudi 
"ostati" Slovenec!

S L O V E N S K A  P R O S V E T A

Z V E Z A  S L O V E N S K E  K A T O L I Š K E  P R O S V E T E  

Z V E Z A  S L O V E N S K I H  K U L T U R N I H  D R U Š T E V

DAN SLOVENSKE KULTURE

TRST, K U L T U R N I D O M  
Petek, 6. februarja 1998, ob 20.30 

Slavnostn i g ovo rn ik  M iro s lav  Košuta

G O R IC A , K U LTU R N I D O M  
Nedelja, 8. februarja 1998, ob 17. uri 
S lavnostn i g ovo rn ik  Jurij Paljk

SO DELUJEJO : Ženski zbor Glasbene matice 
MePZ Jacobus Gallus 

MePZ Hrast
Recitatorja Štefka Drolc in Janez Starina
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D E V IN  - N AB R EŽIN A
O B Č N I Z B O R  GLASBENE M ATIC E

NA D O B R I POTI  
REŠEVANJA G L A V N IH  

VPRAŠANJ
IVAN ŽERJAL

V petek, 23. januarja, je bil v razstavni 
dvorani Zadružne kraške banke na Opčinah  

redni občni zbor Glasbene matice.

VSA O B Č IN A  ZAČASNO  
V KRAŠKEM PARKU

ERIK DOLHAR

Z 2. STRANI

Devinsko-nabrežinski občinski odbor je 
v ponedeljek, 26. t.m , sprejel sklep, da bo celotno 

ozem lje občine začasno vključeno v zaščiteno 
obm očje Kraškega parka.

Ta predlog je odbor spre
jel v pričakovanju natančnih 
določil glede Kraškega par
ka, saj. še ni povsem jasno, 
če bo na tem zaščitenem ob
močju mogoč razvoj km etij
stva in nasploh dejavnosti 
avtoh tonega preb iva lstva. 
Normative naj bi sprejela ser
visna konferenca, pri kateri, 
poleg dežele, sodelujejo še 
Kraška gorska skupnost, po
krajina in vse prizadete ob
činske uprave.

Gre torej predvsem za po
litično stališče, ki gaje odbor 
sprejel v pričakovanju natan
čnejših sklepov. Voccijeva u- 
prava je potrdila stališče o t.i. 
"aktivni zaščiti Krasa", pri ka
teri bi bistveno vlogo igrali 
domačini s svojim i trad ic io
nalnim i gospodarskim i pa
nogami, kot sta npr. km etij
s tvo  in o b rtn iš tv o . Poleg 
medobčinskega parka so v 
zašč iteno  o b m o č je  sprva 
vključili le Devinske stene, to 
posebno zaščito pa naj bi 
sedaj razširili še na Botanjek 
(it. Costa dei Barbari) in na

ozek pas ob državni meji. To 
naj bi predstavljalo neke vr
ste odskočno desko za snu
joč i se mednarodni Kraški 
park.

Poudariti pa je treba, da 
bo zadnjo besedo o parku 
imel občinski svet, tako da 
stališče devinsko-nabrežin- 
skega odbora za sedaj ne bo 
imelo nobenih praktičnih po
sledic. Obseg parka bo tre 
ba namreč vključiti v novi re
gulacijski načrt, s katerim  se 
trenutno ukvarja dežela.

Zunanji odbornik Sloven
ske skupnosti za kmetijstvo 
in gospodarske dejavnosti 
dr. Nevo Radovič (na sliki) 
nam je povedal, da se je de- 
vinsko-nabrežinski občinski 
odbor z županom M arinom  
Voccijem na čelu "moralno" 
obvezal, da bodo pri uprav
ljanju parka soudeležene vse 
kom ponente (se pravi tudi 
lastniki zemljišč, op. pis.) ter 
da bo odbor še enkrat vzel v 
pretres norm ativ oz. predlo
žil popravke k regulacijske
mu načrtu. Po Radovičevem

mnenju je Kraški park le na
lepka, pom em bni pa bodo 
sprejeti norm ativi, na podla
gi katerih bo vsem jasno, kaj 
se bo v parku lahko delalo in 
kaj ne.

Podrobnejše inform acije 
bo devinsko-nabrežinska u- 
prava nudila  občanom  na 
srečanju v četrtek, 29. t.m ., 
ob 18. uri v župnijski dvora
ni v Nabrežini.

POGLED V 
PRETEKLOST IN  
P R IH O D N O S T

Še najdaljši dvojezični po
seg je kot predstavnik Zdru
žene liste socialnih demokra
tov in italijanske manjšine v 
Sloveniji imel poslanec in biv
ši koprski župan Aurelio Juri. 
Srečanja se je udeležil tudi 
poslanec SDS Ivo Hvalica.

Kot zadnji je spregovoril 
gostitelj, deželni tajnik Slo
venske skupnosti Martin Bre
celj. Prikazal je senčne in son
čne strani preteklega leta. 
Med redke dosežke sloven
ske manjšine v Italiji je uvrstil 
parifikacijo dvojezičnega šol
skega centra v Špetru Slove- 
nov, seznam dosežkov pa je 
bil tudi lani, žal, zelo kratek. 
Tako je bil Brecelj spet prisi
ljen navesti vrsto nerešenih 
problemov, s posebnim pou
darkom na zastoje pri odo
britvi globalnega zaščitnega 
zakona s strani italijanskega 
parlamenta. Slovenska skup
nost ni zadovoljna niti z izpol
njevanjem pravic glede za
jamčenega zastopstva v vseh 
izvoljenih telesih, še zlasti v 
deželnem svetu. Deželni taj
nik Ssk seje nazadnje zavzel 
za večjo enotnost in odloč
nost pri po litičnih nastopih 
slovenske manjšine v Italiji.

SREČANJE S POEZIJO ŽELJKA PEROVIČA

Tradicionalni večer 
Društva slovenskih izo 
bražencev je bil v pone

deljek, 26. t.m., posvečen 
srečanju s poezijo Željka 
Peroviča in predstavitvi 

njegove zbirke Po
darjen i glasovi.

Željko Perovič je vsaj ne
katerim  zam ejskim  Sloven
cem, ljub ite ljem  poezije in 
književnosti, že znan, saj je 
pred nekaj leti prejel prvo 
nagrado na literarnem  nate
čaju M lad ike za pesniški c i
kel Bezgov cvet. Po rodu Bo
sanec, ki pa že več kot dvaj
set let živi v Sloveniji, po po
klicu pa vlakovni odpravnik 
pri slovenski železnici, je Pe
rovič pisal svoje pesmi naj
prej v maternem jeziku, sr
bohrvaščini, s časom pa je 
začel razkrivati slovenščino, 
v  katero se je tako vrastel, 
da je  z n jo  začel izražati 
svoja najgloblja čustva. Kot 
je sam povedal na ponedelj
kovem večeru, mu misli p ri
hajajo v slovenščini, ritem  
besed pa je tis to , kar p rite 
gne človeka. Založba M lad i
ka mu je lani izdala drobno, 
a lično pesniško zbirko z na
slovom  Podarjeni glasovi (za 
grafično oprem o in fotosta- 
vek je poskrbe la  zadruga 
List), v kateri so objavljene 
pesmi Peroviča in njegove 
dvanajstletne hčerke Tajše. 
Knjižico krasijo tudi fotogra
fije  Iztoka Kodriča (ki je tudi

sam pesnik in eden nagrajen
cev literarnih natečajev M la 
dike) in posnetki likovnih del 
k iparja  L jubom irja  M elan- 
ška. Pesmi so razdeljene v 
šest sklopov (Bezgov cvet, 
Luna, Podarjeni glasovi, M a
jine oči, Svet-nesvet in Hči), 
že takoj pa jih  zaznamuje 
kratkost, tako da se, po be
sedah prof. Zore Tavčar, ki 
je  vodila  ponedeljkov večer 
in napisala predgovor k zb ir
ki, v to poezijo lahko poglo
biš. Perovičevo poezijo, je 

j še dejala, od liku je jo  nepo- 
isrednost, pristnost, svežina 
in po lnokrvnost.

S to  poezijo se je obč in 
stvo v Peterlinovi dvorani 
seznanilo preko branja, ki 
sta-ga podali Matejka Maver 
in Jasna Simčič. Že ljko  Pe
rovič pa ni bil edini pes-nik, 
prisoten na večeru DSI: po
leg njega sta bila še Iztok 
Kodrič, ki je kar sam prebral

nekaj svojih pesmi, in pesni
ca madžarskega rodu (do
ma je iz Vojvodine, a živi v 
Sloveniji) Žužana Balog, ki 
je  prebrala dve svoji pesmi 
v izv irn iku , m edtem  ko je 
prevod podala Lučka Susič.

Pesniški večer je  pope
stril nastop kvarteta m ladih 
flavtis tk  Glasbene matice iz 
razreda prof. Erike Slama, 
Željko Perovič pa je tudi od
govoril na nekaj vprašanj, ki 
so mu jih  postavili nekateri 
udeleženci. Govor je bil npr.
0 sedanjem stanju v Bosni 
in Hercegovini, v katero se 

. pesnik noče v rn iti, saj lju 
dje niso več takšni, kot so bi
li, pa tudi o srečanjih litera- 
tov-am aterjev drugih naro
dnosti v Sloveniji, ki pote-

j kajo ob podpori Zveze ku l
turn ih organizacij Slovenije,

1 kar je po Perovičevem mne- 
i nju nekaj edinstvenega. 
 IŽ

KULTURNI  
VEČER V 
NABREŽINI:  
KNJIGA 

O GORICI

Italijanski prevod knji
ge prof. Lojzke Bratuž G o
rica v slovenski kn jižev
nosti je naletel na veliko 
zanimanje tudi pri članih 
krožka Devin 91.

Prejšnji petek je bil na po
budo krožka Devin 91 v Na
brežini zanim iv kulturn i ve
čer, posvečen italijanski iz
daji knjige Gorica v slovenski 
književnosti, ki jo  je pripravi
la prof. Lojzka Bratuž. Krožek 
povezuje tako italijanske kot 
slovenske člane, ki si priza
devajo približati in bolje spo
znati tako italijansko kot slo
vensko stvarnost v naših kra
jih . V imenu priredite ljev je 
večer predstavila prof. M ari- 
za Škerk, ki je tudi nova pod
županja občine Devin-Na- 
brežina in poudarila pomen 
večera. Najprej je spregovo
rila in v daljšem orisu pred
stavila knjigo prof. Marija Ka
cin, ki je tudi v dialogu z ob
činstvom  tehtno odgovorila 
na razna vprašanja nav-zo- 
čih. Pri tem je sodelovala tudi 
avtorica knjige.

Večer je pokazal vseka
kor na ve liko zanim anje za 
aktualne problem e našega 
časa in prostora, kar je  go
tovo  hvalevredno in poz i
tivno.

Glasbena matica je na do
bri poti reševanja iz globoke 
finančne krize, ki jo  pesti že 
nekaj časa. S strogo po litiko  
varčevanja je  upravni odbor 
zmanjšal prim anjklja j, ki je 
brem enil blagajno GM , če
prav krize še niso odpravili. 
Trenutno ta osrednja glasbe
na ustanova še čaka na de
želni prispevek v višini m i
lijarde in dvesto m ilijonov lir, 
tako da je  osebje prejelo za
dnjo plačo v mesecu decem
bru (za november). Kljub de
mografskemu padcu pa pri 
G M  niso zabeležili zmanjša
nja števila vpisov (vseh go
jencev je  okoli 600). Vse to 
je v svojem poročilu navedel 
p redsednik G M  dr. Drago 
Stoka, ki je poudaril, da je 
b ilo  reševanje iz k rize  in 
sploh prizadevanje za ohra
nitev ustanove pri ž ivljenju 
glavna skrb upravnega odbo
ra v preteklem letu.

Na področju prizadevanj 
za podržavljenje oz. publici- 
zacijo, je  še dejal Štoka, pa 
m oram o tudi beležiti ve lik 
korak naprej. O d ločeno je 
namreč bilo, da bo del šole 
G M  postal avtonomna sekci
ja  tržaškega konservatorija 
Tartini. Občina Trst je dala na 
razpolago dve nadstropji sta
vbe v ul. Revoltella, ki sta v 
zadovoljivem stanju, a kljub 
tem u potrebni popravil. Se
daj manjka samo še izredni 
od lok m inistrstva oz. vlade, 
s katerim  bo ustanovljena 
avtonom na sekcija. Tisti del 
GM , ki bo ostal zasebnega 
značaja (zmanjšana zasebna 
šola, koncertna dejavnost in 
de javnost skupin v okv iru  
ustanove), bo še naprej delo
val v stavbi v ul. Ruggero 
Manna.

Iz predsedniškega poro
čila bi torej lahko izhajalo, da 
stanje ni več tako črno, kot 
je  bilo. To je  bilo poudarjeno 
tudi v sicer kratki razpravi, 
med katero so diskutanti iz
rekli veliko priznanje uprav
nemu odboru za opravljeno 
delo. Poudarjena je bila tudi 
potreba po povezavi G M  z 
drug im i glasbenimi realno
stm i v Sloveniji, Hrvaški in 
Avstriji ter važnost, da pouk

poteka v slovenskem jeziku. 
Na osnovi tega, kar se je do
seglo od tržaške občine, pa 
je treba izoblikovati om izje 
tudi s tis tim i občinam i (kon
kretno z občinama Dolina in 
Devin-Nabrežina), pri kate
rih lahko računajo na razu
mevanje. Tajniško in blagaj
niško poročilo  sta prebrala 
Primož Možina, ki je  prisot
nim predstavil statistične po
datke o stanju in delovanju 
G M  v letu 1997, in Rudi Bar- 
taloth, zatem so udeleženci 
z veliko večino potrdili dose
danji odbor (z razliko dveh 
članov, ki sta odstopila), ki ga 
tako sestavljajo: Janko Ban, 
Zdenko Floridan, Boris M iha
lič, Primož Možina, Drago 
Štoka, Elda G rauner, Ed- 
mund Košuta, Živa Gruden 
in Rudi Bartaloth. V nadzor
nem odb o ru  bodo  sedeli 
Marjan Brecelj, Vojko Lovri- 
ha in Dario Žiberna, v razso
dišču paG ojm ir Demšar, D u
šan Košuta, Silvan Križman- 

I čič, N ino Špehonja, Aleksan
der Vodopivec in Anton Si
vec.

O bčni zbor so pozdravili 
tudi podpredsednik deželne
ga sveta M iloš Budin ter pre
dsednika SKGZ in SSO Rudi 
Pavšič in Sergij Pahor (svoje 
telefonske oz. pismene po
zdrave pa so poslali senato
rja M itja  Volčič in Fulvio Ca- 
m erin i te r predsednik s lo
venske parlamentarne kom i
sije za Slovence po svetu 
M arijan Schiffrer). Tako Bu
din kot Pavšič sta med d ru 
gim poudarila nujnost, da se 
znotraj manjšine določi, kaj 
ustreza njenim  potrebam in 
katere ustanove so prven- 
stvenega značaja ter naj se 
na osnovi tega izdela prora
čun. Sergij Pahor pa je pred
vsem izrekel priznanje upra
vnemu odboru za opravlje
no zahtevno delo in pri tem 
dejal, da m ora G M  zbrati 
svoje notranje rezerve za pa
metnejšo in racionalnejšo u- 
pravno politiko.

Pred začetkom občnega 
zbora pa je nastopil šolski 
godalni kvartet, ki je tako po
pestril zasedanje.
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TRŽAŠKA KRONIKA

K O N C E R T Z B O R A  AVE V R O JA N U

VRHUNSKA PREDSTAVITEV IZBORA IZ 
DOMAČE IN TUJE ZBOROVSKE ZAKLADNICE

K om orni z b o r A ve iz  L jub ljane , ve rje tn o  najbo ljš i z b o r v S loven iji in eden  

najbo ljš ih  v Evropi v tem  tre n u tk u , je  spet gostoval m ed zam ejsk im i S lovenci 
s ko n c e rto m , ki je  b il v n ede ljo , 2 5 . ja n u a rja , v župn ijsk i cerkv i v R ojanu.

J

priredbi Johna Readinga in 
M a tije  Tomca, s Tomčevo 
Zvezde gorijo, Armčevo Pastir
ci, iz spanja vstanite nocoj, 
zaključili pa z mogočno Bo
žično nočjo M irka Renerja. 
Zbor Ave je s tem koncertom 
še enkrat dokazal (če je bilo 
to sploh potrebno), da so po- 

1 hvale, ki jih prejema od vse
povsod, popolnoma uteme
ljene. To je v poslovilnem po- 

! zdravnem nagovoru dejal tu 
di rojanski slovenski kaplan 
Stanko Zorko, ki je Ijubljan-

Koncert sta priredili slo
venska župnijska skupnost v 
Rojanu in Slovenska glasbe
na šola /  Koncertna pobuda - 
Rojan, ki razvijata v tem trža
škem predmestju živahno de
javnost, zlasti z glasbenimi 
srečanji mladih v krajevnem 
Marijinem domu.

Zbor Ave se je v Rojanu 
mudil že od jutranjih ur, ko je 
- pod vodstvom dirigenta An
draža Hauptmana in ob or
gelski spremljavi Toneta Po
točnika - spremljal slovensko 
mašo ob 9. uri, ki jo je prena
šal tudi Radio Trst A. Ob tej 
priložnosti je zbor izvedel Pa
storalno mašo Lojzeta Mava. 
Popoldne pa je velika množi
ca poslušalcev napolnila ro- 
jansko cerkev, da bi prisluh
nila koncertu, katerega spo
red je vseboval v prvem delu 
skladbe pretežno tujih sodo
bnih skladateljev, če izvzame
mo začetni motet Sicut cer- 
vus Giovannija Pierluigija da 
Palestrine in čudoviti Pater 
noster Jacobusa Gallusa. Med 
ostalimi skladbami je treba o- 
m en iti vsaj p riredbo  Jana 
Sandstroma moteta Michae
la Praetoriusa Es ist ein Ros 
entsprungen, Ave maris stella 
Tronda Kverna in Trys antifo- 
nos Vytautasa Miškinisa.

V drugem delu so ljubljan
ski gostje ponudili poslušal
cem izbor iz nedvomno bo-

I gate slovenske božične zbo
rovske zakladnice. Začeli so 
z dvema skladbama Gregorja 
Riharja, Prisvetil je  veseli dan

in Poglejte, čudo se godi, na
daljevali pa s Sattnerjevo Po
čivaj, m ilo  detece, z znanim 
napevom Hitite, kristjani v

, skim pevcem voščil še veliko 
uspehov v prihodnosti. Zbor 
Ave pa se je od rojanskega 
občinstva poslovil s trem i 
dodatnimi pesmimi: s prilju
bljeno Sveto nočjo, z znano 
slovensko ljudsko Pa se sliš in 

j Gruberjevo Ave Marijo, s ka
tero se je končal več kot pol
drugo uro trajajoči koncert. 
   IŽ

PREŠERNOVA PROSLAVA  
V BARKOVLJAH

Slovensko kulturno d ru 
štvo Barkovlje je v nedeljo, 
25. januarja, priredilo v dvo
rani Tržaškega pomorskega 
kluba Sirena dobro obiskano 
Prešernovo proslavo, ki je  
predstavljala tudi uvod v pro
slavljanja dneva slovenske 
kulture pri nas.

Slavnostna govornica Ja
na Pečarje v svoji uvodni m i
sli poudarila pomen, ki ga 
ima kultura za obstoj našega

naroda. Prva veja kulture pa 
je ljubezen, saj prav na tej 
gradimo vse ostalo.

Kulturni spored sta ob li
kovala otroški zbor Kresnice 
od Sv. Ivana pod vodstvom 
sestra Karmen Koren in mla
dinska g ledališka skupina 
M etronom  Kulturnega dru
štva Valentin Vodnik iz D oli
ne z lepljenko del slovenskih 
književnikov z naslovom Kaj 
bi bilo  sonce brez ljudi.

MASA ZA  
ČASNIKARJE

V soboto, 24. t.m., je bila 
na praznik sv. Frančiška Šale
škega, zavetnika časnikarjev, 
v vizitacijski kapeli v cerkvi 
Novega sv. Antona v Trstu 
maša za tržaške slovenske 
časnikarje. Daroval jo  je ške- 
denjski kaplan Dušan Jako
min, ki seje v razmišljanju do
taknil vloge časnikarja, zlasti 
krščanskega, v svetu, ki do
življa padec vrednot (ta pa
dec doživlja po besedah g. 
Jakomina tudi naša skupnost, 
ki se vedno manj meni za kr
ščanske in narodne vredno
te). G. Jakomin je prisotne po
zval, naj razmislijo o stanju in 
svojem delu. Tako je prišlo do 
izluščenja nekaterih vidikov, 
kot npr. vprašanja vesti, do
brega opravljanja dela, spo
štovanja osebe idr., ki jih mo
ra imeti časnikar vedno pred 
očmi. Maše se ni udeležilo 
veliko ljudi, kar je prisotne pri
sililo k ugotovitvi, da je na Tr
žaškem krščanskih časnikar
jev, zlasti med Slovenci, malo.

Ze pred nekaj leti je prišlo 
do zamisli in uresničenja te za 
zdaj enkratne pobude. V bo- 
žičnih-novoletnih praznikih 
je najtežje biti sam. Mlajši lah
ko gredo po svoje, starejši pa 
so ponavadi priklenjeni na 
svoje domove. Mnogi nestrp
no čakajo to srečanje, saj jim  
je edino družabno srečanje v 
okviru  božično-novo le tn ih  
praznovanj. Zato ni čudno, 
da je  bila dvorana nabito pol
na. Srečanje je potekalo v kul
turnem domu na Colu v ne
deljo, 11. januarja. Tudi letos 
se je tej pobudi pridružila ob
čina Repentabor. Celo popol
dne je bilo razdeljeno na tri 
dele, kulturni del, srečolov in 
družabnost z zakusko s po
govorom  in prepevanjem  
domačih pesmi.

BOŽIČNO - NOVOLETNO  
SREČANJE ZA STAREJŠE (2)

Uvodno besedo je podala 
gospa Ivanka Guštin-Destri. 
Na povabilo je nato vse nav
zoče pozdravil gospod župan 
Aleksij Križman. Pesem me
šanega zbora Repentabor je 
napolnila dvorano z občut
kom prazničnosti. Tri ljudske 
in ena božična pesem so raz
lile na prisotne prijetno raz
položenje. Dekliška skupina 

'je  bila gotovo za marsikoga 
'prije tno presenečenje. Vodi 
jo  Martina Škabar. Zapela je 
l eno božično pesem in šeDaj- 
te m i zlatih strun ob sprem- 

! Ijavi MePZ. Za pravo vzdušje 
|je poskrbela skupina fantov 
| in nižje srednje šole, ki so ko
maj pred mesecem dni obli

kovali ansambel. Zaigrali so 
dve pesmi in sojih morali tudi 
ponoviti. V imenu župnije, or
ganizatorja večera, je sprego
voril župnik Tone Bedenčič in 
vsem zaželel vse dobro, po
sebno pa še zdravja in med
sebojne povezanosti. Za za
ključek so nastopili še otroci 
iz OPZ Zvonček. Njihova pri
sotnost je dopolnila družin
sko podobo vseh navzočih. 
Pred nadaljevanjem so mla
di podelili po eno rožo najsta
rejšim ženam, moškim pa ste
klenico kot izraz posebne po
zornosti. Sledil je srečolov. 
Darov je bilo veliko, tudi po 
zaslugi več trgovin s Ferneti- 
čev in posameznikov. Ves do

biček pa je župnija namenila 
v dober namen družini, kate
re hčerka je že dalj časa v ko
mi. Družabnost ob obilno po
grnjeni mizi in pijači, ob petju 
in pripovedovan ju  kakšne 
smešnice, medsebojnem po
govoru in prepevanju kot v 
starih časih je vse prisotne za
držalo še dolgo skupaj. Štiri 
ure skupnega bivanja so kar 
prehitro minile.

Seveda brez pridnih sode
lavcev bi tega srečanja ne bi
lo. Zato gre zahvala vsem žu
pnijskim sodelavcem, ki so 
vodili to pobudo ali so poma
gali pri delu in nastopih. Zah
vala tudi velikemu številu mla
dih, ki so pri tej pobudi sode
lovali in s tem prinašali na
smeh sonca, kateremu je tisto 
popoldne megla preprečila, da 
bi obarvalo podobo Krasa. 
------------TB

OBVESTILA

IŠČEMO NASLEDNJE profile 
sodelavcev: vzgojitelje, ani
matorje, koordinatorje, z ita
lijansk im  d ržavljanstvom . 
Ročno napisane prošnje po
slati na Novi glas, ul. Doni- 
zetti 3, 34100 Trst, pod šifro 
"sodelavci".

BREZPLAČNI TEČAJ angle
škega jezika z am eriškim i 
učite lji se bo pričel 3. febru
arja. Pouk bo potekal na šti
rih  stopnjah vsak to rek in 
petek od 19.30 do 20.30 v 
ul. M onfalcon 6 v Trstu. Za 
inform acije te lefonira jte na 
telefonsko št. 040-568948 
(od 21.30 do 22.30).

SLOVENSKI KULTURNI klub 
razpisuje literarni, likovni in 
fotografski natečaj za m la
de. Tema in tehnika sta p ro 
sti. Svoja dela lahko oddaste 
najkasneje do 2. februarja 
referentom  SKK na sloven
skih višjih šolah ali na sede
žu SKK, ul. D onizetti 3, Trst 
(tel. 370846, fax: 633307) - 
vsak dan od 9. do 1 7. ure. 
Nagrajevanje najboljših del 
bo 7. februarja, ob dnevu 
slovenske kulture.

MLADINSKA MAŠA. Vzgoja je  
stvar srca (Sv. Janez Boško). 
Zberem o se v cerkvi sv. Jer
neja na Opčinah v nedeljo, 
1. februarja. O b 8.30: uvaja
nje in priprava. O b 9. uri: 
mladinska maša. O b 10. uri: 
pogovor in d ružabnost (s 
sabo prinesite kaj slaščic!). 
Popoldne ob 1 7. uri v M ari- 
janišču: film  o Don Bosku. 
Po film u  bo pogovor o vz
goji. Navzoči nekateri v id 
nejši predstavniki vzgoje na 
raznih pod roč jih  ž iv ljen ja  
m ladih.

V PONEDELJEK, 2. februar
ja, bo ob 17. uri v Marijinem  
dom u v ul. Risorta mesečna 
maša za edinost. Vabi Apo- 
stolstvo sv. C irila in Metoda.

TEČAJ ZA zaročence. Ma- 
rijanišče na Opčinah prireja 
v okv iru  D uhovske zveze 
vsakoletni tečaj za zaročen
ce. Prvo začetno srečanje bo 
v sredo, 25. februarja, ob 
20.30 uri. S ledilo bo še pet 
srečanj prav tako vsako sre
do ob isti uri.

DAROVI

ZA LAČNE otroke v m isijo- 
n ih: K.K. 100.000; Felicita 
V o d o p iv e c  za m is ijo n e
50.000.

ZA MARIJINO družbo v ul. 
Risorta 3: namesto cvetja na 
grob drage M arije  Hlad da
ruje sestra Justina 100.000.

ZA CERKEV v Gropadi: Sta
ni Sosič 20.000; Aleksander 
M užina 20.000; dve neime
novani osebi 50.000; Delka 
ob b lagos lovu  nove hiše
100.000.

ZA CERKEV v Bazovici: ob 
o b le tn ic i m oža M . G rg ič 
30.000; v spom in na poko j
no mamo Nado K. hči M a
rija  50 .0 0 0 ; ob  b o ž ičn ih  
praznikih Ema K. 100.000; 
ob blagoslovu nove hiše Del
ka 50.000; družina Gherbaz 
ob  b o ž ič n ih  p ra z n ik ih  
250.000.

ZA CERKEV na Pesku: d ru
žina Ferfoglia 30.000.

OB OSMI ob le tn ic i sm rti 
Stankota Filipčiča daruje že
na Štefanija 150.000 lir za 
M arijin  dom  v Rojanu, sin 
Edi z ženo D o rico  pa po 
100.000 lir za m isijone in za 
Sklad M itja  Čuk.

Z A LO Ž B A  "M LA D IK A "

ŠE ENA DOM OZNANSKA  
PUBLIKACIJA

Za praznik sv. Antona, za
vetnika župnije Boršt v Bre
gu, je založba Mladika izdala 
skoraj 100 strani zajetno knji
go z naslovom Boršt skozi čas, 
katere avtor je borštanski ro
jak in ricmanjski župnik dr. 
Angel Kosmač, ki je  pred le
tom  dni napisal že zajetno in 
vsebinsko bogato knjigo o Ri- 
cmanjah. Publikacijo Boršt 
skozi čas je avtor posvetil 
150-letnici cerkve sv. Antona 
v Borštu. V prvem poglavju 
govori o kraju na splošno, o 
njegovih zaselkih, o M oho- 
vem gradu in starih naselbi
nah v Bregu. V drugem pogla
vju obravnava cerkvene infra
strukture in njihovo pomem
bnost. V naslednjih poglavjih 
pa so predstavljeni dušni pa
stirji v Zabrežcu in Borštu (sa
mostojna župnija je nastala 
1904), zaslužni domačini (pr
vo mesto med temi zaseda 
škof Ivan Glavina), šolske se
stre in kratka zgodovina šole. 
Zelo zanimiva so tudi zadnja 
poglavja v knjigi, ki govore o 
življenju v Borštu, o železnici 
in pošti, pa o najnovejši zgo
dovini pod fašizmom in med

Kounač

Č E T R T E K  
2 9 .  J A N U A R J A
1 9 9 8

narodno-osvobodilno vojno. 
O  tem času so predvsem za
nimivi spomini župnika Fran
ca Malalana, katerim je po
svečeno samostojno poglav
je. Na koncu publikacije je še 
poglavje, v katerem je zbra
nega nekaj narodnega blaga, 
kot so ljudske pesmi, prego: 
vori, navade in hišna imena.

KnjigaBors'f skozi čas se tu
di oblikovno lepo predstavlja, 
saj krasi njeno platnico barv
na fotografija znamenitega 
baročnega lesenega oltarja iz 
cerkve sv. Lovrenca na Jezeru.
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IVA KORSIC

Na zamejskem literarnem 
oboku se je zasvetila še ena 
nova zvezda: v decembru je 
izšla/Crašfci simfonija dr. Rafka 
Dolharja. Založila jo  je Tržaška 
knjigarna, oblikoval pa Paolo 
Magnani. Njenagoriška pred
stavitev je bila v petek, 23. ja
nuarja, v Katoliški knjigarni na 
Travniku.

Na prisrčnem večeru se je 
zbralo lepo število ljubiteljev 
narave in seveda avtorjevih 
goriških prijateljev. Prisotne je 
pozdravil prof. Emil Devetak, 
ki je podčrtal dolgoletno, vz
trajno kulturno in politično 
delovanje avtorja, ki ga vsi po
znamo in cenimo. O  njego
vem najnovejšem literarnem 
dosežku je spregovorila pisa
teljica Ivanka Hergold. Zvedeli 
smo, da zaobjema knjiga iz
bor dvaindvajsetih črtic, pov
zetih iz znanih avtorjevih knjig 
(Kraški sprehodi 1980, Prgi
šče Krasa 1983 in 87, Stezice 
1993), ki so razprodane. Ker 
bralci stalno povprašujejo po 
knjigah s kraško tematiko, se 
je novim upraviteljem Tržaške 
knjigarne porodila zamisel, da 
bi Dolharjeve najbolj značilne 
zapise in fotografske posnetke 
(dr. Dolhar je tudi pozoren 
občutljiv  poetičen fotograf) 
zbrali v novi publikaciji. Tako 
je sedaj pred nami knjiga, ki

FOTO BUMBACA

bo s svojimi zapisi in liričnim i 
barvnimi slikami našla pot do 
srca preprostega in tudi zah
tevnejšega bralca. Spisi nam
reč niso zgolj literarne črtice; 
v njih se pisec dotakne mar
sikaterega vprašanja, ki je še 
zmeraj aktualno in večkrat 
boleče. V nekaterih se vrača 
v svoja otroška, mladeniška 
leta in se pri tem spominja na 
družinske prijatelje (npr. dr. 
Sardoča) in druge znance, ki 
so v mračnih dneh trpeli pod 
težo črnega škornja. Skratka, 
kot je  napisano v sprem ni 
besedi, 'Pisatelj na preprost in 
prijeten način nevsiljivo spre
govori o vsem tistem, o čemer 
slovenski ljudje v Italiji sicer

že vedo, ker so vse to nekoč 
doživeli na svoji koži, tako da 
se zdaj marsikatera stran v tej 
knjigi navezuje že na zgodo
vinski spomin, ki pa ga je tre
ba ohranjati in nenehno dvi
gati v zavest..." Gotovo bodo 
Dolharjeva razmišljanja veliko 
povedala tudi Slovencem v 
matični domovini, ki so včasih 
še zmeraj premalo seznanjeni 
z našo preteklo in sedanjo 
stvarnostjo.

Na svo jih  sam ota rsk ih  
sprehodih pisatelj ne vsrkuje 
samo lepote kraške gmajne, 
ne občuduje le srebrnega tra
ku 'bistre hčere planin" in čara 
mogočnih rodnih Julijcev, am

pak premišljuje tudi o življe
nju kraških ljudi, njihovem 
delu na tej čudoviti, a tudi 

! skopi zemlji, ki jo  vse bolj iz
podjedata beton in tuji živelj. 
Z  otožnostjo in nemočjo opa
zuje odmiranje Krasa, njego
vih prebivalcev in ljudske kul
turne dediščine. Ko nastavlja 

; svoje oko na fotografski apa
rat, skuša ujeti vanj še posle
dnje priče kraške umetnosti.

Kot je dejal založnik Igor 
Starc, so Dolharjevi fotograf
ski posnetki že zgodovinsko 
gradivo, saj marsikatero zna
čilno kraško hišo, njen detajl 
- zamreženo okno, trto, na
slonjeno na zid, d im nik - je 
že zabrisal neizprosni zob ča
sa, ki kaže na umiranje kra
ških vasi.

Kraška simfonija je vseka
kor vredna vse naše pozorno
sti in bo dobrodošla na naših 
policah. Tudi Italijani jo  bodo 
lahko vzeli v roke, saj je izšla 
v italijanskem prevodu Mare 
Debeljuh z naslovom Simfo- 
nia carsica. V kratkem jo bo 
avtor predstavil italijanski pu
bliki.

Dr. Dolhar - z grenkobo v 
duši - priporoča vsem, ki ima
jo  radi fotografijo in ljubijo 
Kras s čudovitim i barvnimi 
odtenki, naj ga fotografirajo, 
dokler ga je  še kaj!

BANCAGRICOLA
KMEČKA BANKA

GRUPPO CAER

Cenjenim strankam sporočamo, 
da bo od ponedeljka, 2. februarja, 
goriški sedež posloval v novih 
in udobnejših prostorih na Korzu 
Verdi 40, nasp ro t i  g lavnega  
ravnateljstva banke.

OB ČETRTKIH BODO OKENCA ODPRTA NON STOP OD 8.20 DO 17.45

PROF. MARKO 
POZZETTO GOST 
KULTURNEGA 
DOMA V GORICI

Na začetku našega stoletja, 
točneje leta 1904, se je Slo
vencem v Gorici uresničila 
dolgoletna želja. D ob ili so 
svoj dom kulture, ki so ga poi
menovali Trgovski dom, ker 
gaje zgradila banka z imenom 
Trgovsko-obrtna zadruga. Na
črt za stavbo so zaupali takrat 
na Dunaju in v vsej Avstriji 
znanemu arhitektu Maksu Fa
bianiju, doma iz Kobdilja na 
Krasu, ki je prav takrat izdelal 
načrte tudi za slovenski Na
rodni dom - Balkan v Trstu. 
Delo Maksa Fabianija, ki se je 
tudi kasneje uveljavil pri nas, 
ko je naredil urbanistične na
črte za obnovo med 1. vojno 
porušene goriške dežele, je 
bilo dolgo skrito in nepozna
no. Tržaški arhitekt in univer
zitetni profesor Marko Poz- 
zetto je več desetletij skrbno 
in zavzeto raziskoval to, kar 
je Fabiani naredil v širšem av
strijskem cesarstvu in drugod 
v Evropi. Svoje delo je končal, 
napisal monumentalno delo, 
ki je bilo lani tudi objavljeno 
v zajetni knjigi Maks Fabiani - 
Vizije prostora. Opus tega na
šega velikega arh itekta  bo 
prof. Pozzetto orisal v Kultur
nem domu v Gorici v četrtek, 
29. t.m., s pričetkom ob 18. 
uri. Predstavil ga bo novinar 
Marko VValtritsch. Predstavi
tev sodi v okvir tradicionalnih 
Srečanj z avtorjem, ki jih pri
reja Upravni odbor Kulturne
ga doma v Gorici.

P O H O D  Z A  M IR

P O H O D  ZA PR AVIČN O ST  
IN  M IR  OB MEJI

DANIJEL DEVETAK

*  *

FOTO BUMBACA

"Iz pravičnosti posamez
nika prihaja m ir za vse." Ta te
meljna smernica iz papeževe 
novoletne poslanice je bilo 
vodilo pohoda za mir, ki je po
tekal v soboto, 24. t.m., ob 
državni meji med Novo Go
rico in Gorico v organizaciji 
dekanij Nova Gorica, Šempe
ter, Gorica in Standrež. Pra
vičnost in m ir : to sta torej d i
namični in živi vrednoti, ki ju 
v tem predzadnjem letu tega 
tisočletja vesoljna Cerkev po
stavlja pod drobnogled; pa tu
di vse krajevne cerkvene sku
pnosti so vabljene, da ju sku
šajo čim bolj uresničevati.

Lepo število vernikov z o- 
beh strani meje se je zbralo 
ob mreži, ki deli Gorico in No
vo Gorico pri severmo želez
nici; tam je nekaj uvodnih be
sed spregovoril goriški dekan 
SergioAmbrosi. Solkanski de
kan Vinko Paljk je nato prine
sel dve pričevanji o veličini in 
potrebi odpuščanja: omenil je 
našega msgr. Franca Močnika, 
v čigar življenjski zgodbi ima 
odpuščanje prav posebno 
mesto, in zakonca, ki sta našla 
v medsebojnem razumevanju 
in odpuščanju temelj svoje 
zveze. Nato je sprevod, v ka
terem je bilo veliko mladih 
(žal malo slovenskih) in tudi 
otrok, z baklami krenil ob pet
ju taizejskih kanonov in dru
gih pesmi proti Trgu Attems, 
kjer je bilo na vrsti drugo pri
čevanje. Ustavili smo se ob

kočljivem vprašanju invalidov, 
ob krivicah in družbenih ne
enakosti, ki vsak dan ogroža
jo šibkejše.

Naslednja postaja je bila v 
cerkvi sv. Ignacija na Travniku, 
kjer smo lahko prisluhnili še 
pričevanju o težavah, ki jih  
prinaša svetovna globaliza
cija. Spregovorila sta mlada 
zakonca, ki sta v dveh letih bi
vanja v Burkina Fasu prišla do 
bolečega spoznanja preveli
kih razlik med ljudm i; naša 
dolžnost je vsaj ta, da vemo 
za to, kar se godi. Ob krivi
cah se mora naš slog življenja 
spremeniti; tudi če smo kap
ljice vode, skupaj sestavljamo 
morje. Slišali smo tudi nekaj 
besed o izkoriščanju, lakoti in 
revščini v luči cerkvenega dru
žbenega nauka. Maša, ki so 

j jo ob nadškofu Bommarcu 
darovali italijanski in sloven
ski duhovniki, je bila krona ve
čera. "In Gospod vsejal je se
me...", smo peli. Seme soli
darnosti, ki naj z močjo Sv. 
Duha, gibala in stebra Cerkve,

, zrase v mogočno drevo.
Letošnji pohod, zvest vodi

lom svetega očeta, je imel iz
razito družben in konkreten 
značaj. Spodbudno je, da se 
Cerkev uteleša med ljudmi, v 
krajevnih skupnostih, v nere
šenih odnosih, v katerih se 
pogosto pasejo predsodki in 
brezbrižnost. To je pot, ki ima 
stvarne možnosti, da prinese 
med ljudi vsaj malo več miru.

GLEDALIŠKI POLŽKI, POZOR!

Se še spominjate Zurzure- 
le, prvega mini časopisa za 
mulčke in mulčice, ki seje pr
vič pojavil ob začetku lanske 
abonmajske sezone? No, le
tos se je oglasil nekoliko kas
neje, toda prijetno je presenetil 
člane kluba Goriškega v rt i
ljaka, ker je priletel k njim kar 
po pošti. Tudi letos prinaša 
zanimivosti iz vašega drobne
ga gledališkega sveta. Člani 
kluba si bodo brezplačno ogle
dali eno najboljših slovenskih 
predstav za otroke, Trnjulčico, 
v izvedbi celjskega gledališča. 
Imeli bodo ugodnosti na skle
pni prireditvi GV na prostem 
in pravico do žrebanja brez
plačnih abonmajev za sezono 
1998/99. Sodelovali bodo s 
prispevki na nagradnem nate
čaju Moj prvi obisk v gledališču.

Zurzurela gotovo prikriva 
kakšno lepo presenečenje za 
zamejske polžke. Kar hitro se 
podajte z mamicami ali očki v

novogoriško gledališče! Pri 
blagajniškem okencu boste 
lahko poravnali klubsko člana
rino (800 SIT) za letošnje leto, 
novi člani pa bodo za izkazni
co in klubsko nalepko odšteli 
1400 SIT. Obenem boste iz
žrebali številko za praktično 
nagrado. Najbolje je, če se 

'zglasite v novogoriškem gle
dališču 31. t.m., 14. februarja 
ali 7. marca, ko bodo na spo
redu še zadnje predstave Ma
lega in Velikega polža. Največji 
navdušenci so že vse opravili 
24. t.m., ko so si ogledali go
stovanje Loškega odra iz Ško- 

j fje Loke. Mladi amaterji so pre
pričljivo odigrali razgibano in 
scensko učinkovito igrico Mala 
čarovnica Marie C. Machado.

Vrtiljak v Kulturnem centru 
Bratuž v Gorici še počiva, a 14. 
februarja se bo spet razposaje- 

i no zavrtel s Stotisočnogo. Ne 
pozabite nanj, mali navihanci! 
------------ IK



PAVLE MERKU  
M E D  G O R IČ A N I

V sredo, 4. februarja, bo ob 20.30 v Kulturnem  
centru Lojze Bratuž poklon Merkuju - sezona Srečanj 
z  glasbo - nova zbirka zborovskih skladb.

Če zgodovino nekega pro
stora pišejo tudi kulturni dose
žki, potem je Pavle Merku go
tovo tista osebnost, ki je s svo
jo ustvarjalnostjo globoko po
segla v narodovo tkivo, ga ne 
samo ohranila pred pozabo, 
ampak tudi ovrednotila njego
vo bogato sporočilo. Ob 70. 
jubiljeu so se tržaškemu skla
datelju, slavistu, esejistu, etno-

BOZICNI 
KONCERT 
V AJDOVŠČINI

Moški pevski zbor Srečko 
Kosovel iz Ajdovščine je imel 
pred novim letom pod vod
stvom dirigenta Igorja Hoda
ka božični koncert v domači 
župnijski cerkvi sv. Janeza Kr
stnika. V prvi polovici koncer
ta je zapel Mašo št. 6 v G-du- 
ru, "aux cathedrales" Charle
sa Gounoda; v drugem delu 
koncerta pa je zapel deset raz
ličnih božičnih pesmi. To je bil 
za A jdovščino pom em ben 
dogodek, saj je bil to njihov 
prvi nastop v župnijski cerkvi. 
Koncerta se je udeležilo zelo 
številno občinstvo iz Ajdovšči
ne in okolice. Ta koncert je o- 
bogatil praznične božične dni. 
Upajmo, da ne bo treba čakati 
drugih petdeset let, da bi ta 
zbor s svojim ubranim petjem 
obogatil še kakšne praznične 
dni. Isti zbor je v prazničnih 
dneh imel koncert z enako 
vsebino še v Črnem vrhu nad 
Idrijo, v Tolminu in na Sveti 
gori pri Gorici.

-JURIJ LIKAR

muzikologu, kritiku in ured
niku želeli pokloniti tudi v le
tošnjih Srečanjih z glasbo 
abonmajske sezone Sloven- 

I skega centra za glasbeno vzojo 
| Emil Komel v Gorici in nastal 
j je večer z naslovom Pavle Me
rku m ed nami. Samostojno 
glasbeno govorico, ki jo je 

j  Merku razvil tudi pod vplivom 
1 raziskovanja ljudske glasbe, 
j  bodo na velikem odru Kultur- 
j  nega centra Lojze Bratuž v sre
do, 4. februarja, ob 20.30 

j  predstavili člani Mešanega 
j  zbora Lojze Bratuž. Pod izku- 
I šenim vodstvom Stojana Kure
ta bodo izvedli izbor devetih 
zborovskih pesmi. Na večeru, 
ki ga bo popestrila projekcija 

[ dokumentarne televizijske od- 
! daje o življenjski poti tržaškega 
I umetnika, bodo s samospevi 
in skladbami za violino, violo 

! in violončelo nastopili tudi čla- 
! ni Glasbenega ateljeja Komel.

Pred koncertom ob 19.45 
j  bodo prireditelji v avli Centra 
Lojze Bratuž predstavili tudi 

| Merkujevo novo zbirko zbo
rovskih skladb za različne za- 

: sedbe z naslovom O d kore- 
| n/n do vrhov. Publikacija vse
buje v glavnem še neobjav- 

I Ijene zbore Pavleta Merkuja,
I skladbe na besedila Simona 
Jenka, enoglasno tersko ljud
sko, eno v furlanščini, dve v 
sardščini, eno v italijanščini, 
tridentinsko ljudsko, splet ot
roških pesmi in priredbo Gru- 

i berjeve Svete noči za mladin- 
j ski zbor. Izbor je pripravil Sto
jan Kuret. Zbirko je izdal SCGV 
E. Komel in sodi v serijo izdaj 
del s področja vokalno-instru- 
mentalne glasbe, ki nastajajo 
v našem širšem primorskem 

! prostoru.
------------ (TG)

V IK T O R  G O D N IČ  RAZSTAVLJA

PODOBE V SLUŽBI 
D U H A  RESNICE

Pred dvema dobrima me
secema je  goriško mestno 
središče v ulici Morelli dobi
lo novo in bogato opremljeno 
likovno galerijo, katere lastnik 
je umetnik M iro Persolja. V tej 
galeriji je bila v četrtek, 22. ja
nuarja, otvoritev razstave svo
jevrstnega slikarja in misleca 
salezijanca Viktorja Godniča, 
k ije  po rodu iz Nabrežine. Na 
lepo obiskani in prijetni slo
vesnosti je bil prisoten tudi 
nadškof A.V. Bommarco.

Godnič je človek, čigar ne
mirni in drzni čopič nenehno 
brska po človekovi notranjo
sti, pluje v morju življenjskih 
skrivnosti, izziva razum, ki je 
žejen tega, česar ne vidi. Nje
gova olja z močnimi in kon
tras tn im i barvam i k liče jo : 
spoznaj, pojdi v globino, ne 
ustavi se na površini! Razmi
šljaj! Avtor odslikava reakcije 
in občutke, ki se mu porajajo 
v vsakdanjem, tudi pastoral
nem življenju, med navadni
mi ljudmi in sredi mladine. Na 
vprašanja išče odgovore s filo
zofskimi in teološkimi intui
cijami; razum in vera iščeta 
skupno pot resnice, ki osvo
baja navlak površinskosti. 
Gledata se, pogovarjata se, 
zevata drug v notranjost dru

ge, dokler ne najdeta harmo
nične spojenosti in enotnosti. 
Arhaični religiozni in sploh an
tropološki simboli iščejo sin
tezo življenja človeka dana
šnjih dni. "Ko gre razum v ko- 

i rak z vero, smo nepremaglji
v i,"  je povedal sam umetnik 
j na otvoritvi razstave.

Godnič izbira nova sred- 
I stva in različne govorice, s ka
terimi izziva gledalca, ga po
stavlja pred resna življenjska 
vprašanja. Gre za napore, ki 
neutrudno iščejo bistvo pod 
lup ino  videza. G odničevo 

' m etafizično slikarstvo je v 
[ stalnem nastajanju, ni nikdar 
j  statično, se razvija. Nikdar ne 
popušča pesimizmu, kajti v 
vsaki osebi vidi luč, ki lahko 

; osvetli um in razkriva nova 
i obzorja upanja. Že dela iz pr- 
jve faze, ki odslikavajo pred- 
I vsem kraške pokrajine in mo
gočno naravo, iščejo s topli- 

jm i in živimi barvami to, kar 
ostaja, kar kliče k trajnosti. 
Godničevo slikarstvo je slikar
stvo življenja za življenje; prek 

J  umetnosti namreč sporoča to,
I  kar je z razumom spoznal in 
v svojem obstoju doživel. To 
bogastvo želi darovati tudi 
drugim.
------------- DD

Pred tridesetimi leti (1.2. 
1968) je v bolnišnici Usmilje
nih bratov v Gorici zatisnil tru
dne oči g. Ciril Sedej, dolgo
letni števerjanski župnik. Ro
dil se je v Cerknem 10.4.1888 
v isti hiši, kjer se je 1854. leta 
rodil njegov stric Frančišek 
Borgija Sedej, goriški knezo- 
nadškof. V Sedejevi družini je 
bilo osem otrok.

"Brihtnega poba" Cirila je 
nadškof vzel k sebi v Gorico, 
kjer je pridno študiral in ma
turiral 1907. leta. Po maturi 
je 19-letni mladenič šel študi
rat na dunajsko univerzo. Iz
bral si je pravno fakulteto in 
pridno študiral. Po treh letih 
je v njem dozorel sklep, da 
postane duhovnik. Vrnil seje 
v bogoslovje v Gorico in 14.7. 
1914 ga je stric nadškof po
svetil v duhovnika. Kaplano- 
val je po raznih krajih. L. 1918 
ga je nadškof poslal v Kojsko 
med Brice, kasneje ga je na
mestil v Števerjan. Števerjan
ski m brezdomcem, ki so se 
vračali iz begunstva, je takrat
na italijanska oblast dajala le
sene barake, da so se v njih 
naselile družine. Tudi cerkev 
in župnišče sta bila do tal po
rušena. Občinska stavba, kjer 
je bil sedež županstva, je osta
la nepoškodovana. V njej se 
je  začasno naselil mladi du-

PRED 30 LETI JE UMRL 
ŽUPNIK  CIRIL SEDEJ
ADA GABROVEC

hovnik. Bogoslužje je bilo naj
prej v grajski kapelici baroni- 

Jce Tacco v Dvoru. Potem so 
I vojaške oblasti postavile za 
bogoslužje leseno barako pod 

j  lipami na trgu. Ker v Števerja- 
nu mladi duhovnik ni našel 
primernega stanovanja, se je 

j  naselil v prazno župnišče, v 
: pol ure oddaljeni vasici Pod- 
' sabotin. Vsako ju tro in ob vsa
kem vremenu je g. Ciril peša- 

i čil preko brajd po poljskih po- 
! teh v Števerjan in nazaj. 4.5. 
1926 je bila posvečena nova 
cerkev, župnišče pa je bilo do
grajeno šele I. 1928. L. 1927 
je mlademu duhovniku umr- 

! la mlada sestra Mici. Gospo
da Cirila je hudo prizadela iz- 

i guba te sestre, a še bolj ga je 
prizadelo, ko so mu skoraj 17 
let pozneje pri pokolu na Laj- 

i šah ustrelili mlajšo sestro Pav
lo in nečakinjo Katico.

Socialna slika Števerjana v 
tem času kaže, da je bilo veli- 

] ko kmetov kolonov. Po Gen- 
tilejevi reformi naj bi bil pouk 

| v šolah v slovenskih vaseh sa- 
! mo v italijanščini. Temu odlo- 
j  ku so se uprli vsi slovenski du- 
ihovniki. Ker niso hoteli pou-

i začel naš pouk v slovenščini; 
da, v začetku smo pisali slo
venske obnove z italijanskim 
črkopisom. Koliko nočnih ur 

| je porabil dobri župnik, da je 
te "spise" popravljal (v treh 
razredih je  b ilo  okrog 100 

i zvezkov) in nas uvajal v slo
venski črkopis! Nekega dne

čevati verouka v šolah v itali
janščini, niso bili plačani. Za
čeli so poučevati verouk izven 
šole, v maternem jeziku v cer
kvah in zakristijah, seveda 
brezplačno. V Števerjanu je v 
tistih letih bilo okoli 200 šolo
obveznih otrok. Župnika smo 
imeli radi in tudi on nam je 
dal čutiti, da nas ima rad. Pri 
veroučni uri se nismo dolgo
časili: veliko smo molili, po
slušali pripovedi g. župnika in 
brali. Učni knjigi sta bili Kate
kizem \n pa Zgodbe sv. pisma. 
Dobivali in brali smo tudi ot
roški mesečnik Jaselce. Od 
tretjega razreda dalje smo pi
sali kratke obnove. Tako se je

I so zvezki izginili. Po vasi je šel 
j  glas, da je bil župnik zaslišan 
na goriški kvesturi. Odslej 
smo gojili materni jezik z bra
njem poučnih knjig. Začel je 
delovati otroški pevski zbor. 
Prvi pevovodja je bil mlad fant 
Lojze Rožič, ki je potem m o
ral zbežati v Jugoslavijo.

8.9.1943 smo vsi mislili, 
da je vojne konec, pa se je 
gorje šele začelo. Veliko je bilo 
še vojnih grozot. Trpko in trdo 

i  življenje med zadnjo vojno in 
j  po njej v tako prizadeti fari je 
I izpodkopalo zdravje temu ta
ko krepkemu in pokončnemu 
možu. L. 1961 se je odpove
dal župniji in se nastanil kot 
upokojenec v ljudski hiši na 
Sovenci. Veliko časa je prebil 
v bolnišnici, umrl je v Gorici 
1.2.1968, dva dni kasneje je 
bil slovesen pogreb. Dobri g. 
Ciril že30 let počiva med svo
jim i farani. Njegov grob je ve- 

i dno okrašen s cvetjem in nje- 
govi še živeči farani ga imajo 
še vedno v lepem spominu.

TISOČ SLOVENCEV 
- TISOČ DAROV

Z A  K U L T U R N I C E N T E R  LO JZE  B R A T U Ž
Edi in M ilena Gobec, W illoughby Hills, Ohio, ZDA, 50 

ameriških dolarjev.
Svoj prispevek lahko nakažete na uredništvu Novega 

glasa ali na tekoči račun št. 31276 na Kmečki banki.

D A R O VI

ZA CERKEV v Rupi: N.N.
100.000 lir.

2A CERKEV na Peči: N.N.
20.000 lir.

ZA CERKEV v Gabrjah: N.N.
5.000 lir.

Z \ CERKEV v Jamljah: N.N. 
100.000; N.N. 1.400.000 lir.

ZA NOVI glas: N. N. 30.000; 
Jolanda Devetti 20.000; An
ton Brecelj Bočen 30.000; 
Neva Fonzari 50.000 lir.

ZA MISIJONE: Anton Brecelj
100.000 lir.

DRUŽ. BRECELJ iz Devina 
ob obletnici smrti očeta Iva
na po 50.000 za Novi glas in 
za Kulturni center L. Bratuž.

ZA ŠTEVERJANSKI vestnik: v 
spomin na pok. Franca Felca 
d ruž. A n tona  Podveršiča
50.000 lir.

NAROČNIKI, 
BODITE POZORNI!

Naročnike NG, ki plačujejo 
naročnino po pošti, naproša
mo, naj pri tem pazljivo izpol
nijo vse svoje podatke.

Naročnik, ki je na pošti v Sv. 
Križu pri Trstu poravnal naro
čnino 3.1.1998, ni pri tem na
vedel svojega imena in naslo
va in nam tako vrnil belo polo
žnico. Isto velja za naročnika, 
ki je v Gorici, na poštnem ura
du v ul. Rossini plačal s polo
žnico 13. t.m. Naročnike zato 
prosimo, naj kontrolirajo svoja 
potrdila o poštnem plačilu. Ti
stega, ki je plačal v navedenih 
datumih v omenjenih poštnih 
uradih, prosimo, naj se čimprej 
javi na naši upravi (tel. št. 040- 
365743 v Trstu ali 0481-533 
177 v Gorici), da lahko čimprej 
vknjižimo plačilo njegove na
ročnine.

OBVESTILA

POTOVANJEV BENELUX. Va
bim o Vas na šestdnevno po
tovanje z NG v Benelux od 
6. do 11. julija. Čimprej se 
vpišite in vplačajte akontacijo 
300.000 lir. Vpisovanje je 
predvideno do zasedbe mest 
v avtobusu. Vsak udeleženec 
mora imeti za potovanje ve
ljavno osebno izkaznico ali 
potni list.

OB DNEVU za življen je or- 
ganizira Center za pom oč 

j  živ ljen ju  iz Gorice vsakolet
no m olitveno bdenje za živ- 
Ijenje v nedeljo, 1. februarja, 
ob 20. uri v cerkvi sv. Igna
cija na Travniku. Vabljeni 

i starejši in m lajši, predvsem 
skavtje!

OTROŠKA URICA v Feiglo- 
i  vi knjižnici bo v ponedeljek, 
2. februarja  1998, ob 17. 
uri. Slovensko ljudsko pra- 

jv ljico  M ojca Pokrajculja bo 
p r ip o v e d o v a la  B a rbara  
Rustja.

PROSVETNO DRUŠTVO Ru-
; pa-Peč vabi člane in prijate- 
| Ije na iz le t na sneg v A rno l- 
dste in  (P odklošter) v ne
deljo , 15. februarja 1998. 
O d h o d  iz Rupe ob 6.45. 
Prijave sprejema Tanja Ko
vic, tel. 882285.

V KULTURNEM centru Loj- 
!ze Bratuž razstavlja do 20. 
februarja Andrej Kosič. Raz- 

: stava je odp rta  od pone 
deljka do sobote od 1 7. do 

j  19. ure, ob nedeljah od 10. 
|do 12. ure.

V GALERIJI II M ulino v ul. 
M orelli so na ogled dela g. 
V ikto rja  Godniča v sklopu 
cikla Podobe v službi Duha 
Resnice.

GALERIJA

V ljudno Vas vabim o  
na odprtje razstave

ROBERT HLAVATY
O B  1 0 0 -L E T N IC I R O JS TV A

O um etniku bo govoril M ilko Rener

Katoliška knjigarna, Travnik 25, Gorica, 
petek, 30. januarja 1998, ob 18. uri.

SLOVENSKI CENTER ZA GLASBENO V Z G O J O  EMIL KOMEL  
K U L T U R N I CENTER LOJZE BRATUŽ  

G O R IC A

K o n ce r tna  sezona 1997 /98

PAVLE MERKU 
MED NAMI

Mešani pevski zbor Lojze Bratuž - G orica  
Stojan Kuret, dirigent 

Glasbeni atelje Emil Komel

Kulturni center Lojze Bratuž - Gorica 
sreda, 4. februarja 1998,

• ob 19.45: predstav itev  nove zb irke  M e rku je v ih  
skladb za zbo r "Od koren in  do vrhov"

• ob 20.30: koncert
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BENEŠKA SLOVENIJA
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KANALSKA DOLINA

PETAR MATAJURAC, 
SLOVENSKI ROJAK 

O BENEŠKEM ČLOVEKU

S « R U B R I K E

ERIKA JAZBAR

"Petar M atajurac, eden najbolj uspešnih in pri
ljubljenih likov izpod peresa Izidorja Predana, se 
je kakih petindvajset let na vsaki številki Novega 

M atajurja »pogovarjal« z bralci v narečju. V  tej 
rubriki je predvsem prišla do izraza ustvarjalna 

moč Predana, ki je s pesniškim pristopom, z ljud
sko modrostjo, z ljubeznijo do Benečije in njenega 
izročila obravnaval problematiko slovenske manj

šinske skupnosti na Videmskem, spodbujal v bralcih 
ljubezen do slovenske zem lje, njenega kulturnega 

bogastva in slovenskega jezika. Obenem  je 
utemeljeval razloge za vztrajanje."

ČE TRTE K  
2 9 .  J A N U A R J A  

1 9 9 8

Tako nam predstavlja ured
nica Novega Matajurja, ted
nika beneških Slovencev, no
vo publikacijo z naslovom Pi
še Petar Matajurac, ki je izšla 
pri založbi Devin ter prišla 
med slovenske bralce tudi s 
podporo Ministrstva za kultu
ro Republike Slovenije.

Jole Namor je v novi knjigi 
izbrala in uredila 50 p rilju 
bljenih podlistkov Dorica oz. 
Petra Matajurca, ki jih lahko 
beremo na 168 straneh in v 
petih zaporednih vsebinskih 
poglavjih. Pred očmi ter v naši 
domišljiji se zvrstijo prizori iz 
vsakdanjega življenja te slo
venske zemlje, težave in pro
blemi malega človeka, ki ga 
pestijo revščina, zapostavlja
nje in protislovenska gonja. 
Avtorjev pristop je včasih du
hovit in ironičen, pogosto tudi 
trd, bojevit in polemičen do 
vseh tistih, ki so si prizadeva
li, da bi slovenska beseda iz
ginila iz teh dolin, in to ures

ničevali z gospodarskim zapo
stavljanjem in dosledno poli
tiko proti našemu človeku, kar 
je prineslo do demografske
ga obubožanja slovenske Be
nečije. V spisih ne manjka se
veda prijetnih in ljubeznivih 
spom inov na stare navade, 
tradicije in ljudsko izročilo, ki 
se pogosto navezujejo na lju
bezen in navezanost Predana 
na lastno zemljo in slovenske 
korenine.

Prvi razdelek "Naš kralj se 
je imenovau Savo Nedižnjak" 
pripoveduje prizore “od ta
krat, ko smo bili šele sami go
spodarji na naši zemli", od te
ga “kakuo smo se ženili v sta
rih cajtih", do novoletnih in ve
likonočnih navad, starih prav
ljic in strahov. "Smieh je po- 
trieban kot voda in sonce' ter 
"Vsi ste moji sinovi in vse vas 
ljub im " prinaša predvsem  
smešne prizore iz vsakdanje
ga življenja, medtem ko v po
glavju "Biti Slovenec ni me-

Piše
Petar Matajurac

štier" izžareva ponos in vztraj
nost beneškega človeka na 
svoji zemlji, prizori iz časa fa
šističnih provokacij, ko so do 
včerajšnjega dne "neimenova
ni" mazali zidove z napisi proti 
dvojezičnosti.

V zadnjem spisu, ki je bil 
objavljen 15. februarja 1983 
z naslovom "Samuo smart mi 
lahko zapre usta!", pa Predan 
tako piše: "Sem tudi - in tuo 
viem - napoti, škomod puno 
od njih, posebno tistim, ki nie- 
so parjatelji naše slovenske 
skupnosti in so naspruotni 
progresu Benečije. Ti ljudje 
pravajo na vseh sort viže utih
niti muoj glas, mi zamašiti, 
zatisniti ali zapreti usta. Ne bo 
šlo! Že od začetka sem po- 
viedu, da bom graju, napadu, 
šinfu in kregu tiste, ki dielajo 
v politiki, v kulturi al pa v eko
nomiji škodo našim ljudem, 
prav takuo sem poviedu, da

bom hvalu tiste, ki bojo po- 
gamali uzdignit Benečijo. (...) 
Poviedu sem, da ne znam in 
ne poznam kompromešu. Za
me sta pravica in resnica več 
vriedna kuot zlatuo."

Nazadnje še beseda o jezi
kovni plati Predanovih podli
stkov. Petar Matajurac piše v 
beneškem dialektu, vendar 
gre za neke vrste nadnarečno 
obliko, tako, ki je lahko do
stopna tistim, ki se niso niko
li učili slovenskega knjižnega 
jezika in obvladajo le dialekt, 
obenem pa jo lahko beremo 
tudi Primorci, saj ne prinaša 
posebnih dialektalnih specifi
čnosti, kar pomeni, da lahko 
vsak zamejski človek ceni je 
zikovno bogastvo slovenske 
Benečije in Izidorja Predana, 
ki o slednjem takole piše: "Dia
lekt je ščurak vode na koritu: 
če usahne studenac, zmanjka 
tudi voda na koritu. Naj se 
nam zagotovi, garantira dotok 
vode iz naravnih studencev. 
To nam manjka danes."

28. SREČANJE SLO VEN
CEV V ID E M S K E  PO 
KRAJINE IN  POSOČJA

Posoške občine Kobarid, 
Tolmin in Bovec ter to lm in 
ska Upravna enota so tudi le
tos organizatorke tradicional
nega srečanja Slovencev Po
sočja in Benečije. Prireditev 
bo 31. januarja v Hotelu Hva
la v Kobaridu, s pričetkom ob 
17. uri. Pomembnosti sobot
nega slovenskega druženja 
bosta s prisotnostjo dodala 
slovenski zunanji m inister dr. 
Boris Frlec in m inister za kul
turo Jožef Školč. /MR

EVROPA NARODOV ( 3 )

VIDA VALENČIČ

V vrsticah, ki sem jih na
pisala v prejšnji številki, sem 
označila valižanski narod pre
dvsem kot samozavesten kel
tski narod, ki nemalokrat kaže 
zdravo mero upora zoper tuje 
(angleške) določbe. Zdelo se 
vam bo mogoče čudno ali ne
verjetno, vendar radikalno 
spremembo v celotnem doje
manju lastne identitete tega 
naroda je povzročilo predv
sem eno, točno določeno de
janje, in sicer daljši govor vali- 
žanskega intelektualca Saun- 
dersa Lewisa na valovih ra
dijske postaje BBC VVales leta 
1« iove-
dijske postaje BBC VVales 
1962. Eksplozivnost njep 
ga sporočila je bila predvsem 
v oznaki prihodnosti valižan- 
skeaa jezika: "V takih razme
ra h d o  valižanski jezik na za
četku prihodnjega stoletja že 
izumrl. Menim, da naša po
glavitna naloga ni zahtevati 
politično samoodločanje, pač 
pa se predvsem boriti za ob
stanek našega jezika, kar je 
seveda samo po sebi revolu- 

Revolucionarnostcionarno
tega sporočila je bila predv 
sem v dokaj ostri obsodbi de
lovanja obstoječe valižanske 
stranke Plaid Cymru (Valižan-

ska stranka), s katero ni bila 
zadovoljna predvsem mlajša 
generacija kasnejših valižan- 
skih aktivistov. Mladi Valižani 
se v bistvu niso strinjali z iz
ključno uradnim, konstitucio- 
nalnim bojem valižanske 
stranke in so zato izrazili za
htevo po veliko ostrejšem or
ganiziranem napadu na an
gleške institucije. Tak napad so 
udejanjili z ustanovitvijo prav 
posebne organizacije: Cym- 
deithas y r laith Gymraeg 
(Združenje za valižanski je
zik), ki si je zadala kot edini 
cilj braniti valižanski jezik. 
Prav gotovo je način protesta, 
ki ga izvaja na stotine (predv
sem mladih) Valižanov, nam 
v določeni meri tuj. Verjetno 
je odvisno od značaja, predv
sem od individualizma, ki pre
vladuje v Italiji in nam je šel 
do kosti. Omenjena valižan- 
ska organizacija v bistvu delu
je kot pri nas prof. Samo Pa- 
nor, z razliko, da je učinek 
mnogo večji zaradi številčno
sti njenih članov. V zadnjih 
dvajsetih letih je na stotine mla
dih Valižanov demonstriralo 
na mestnih ulicah, okupiralo 
poštne urade, prostore radij
ske in televizijske hiše BBC,

zahtevalo dvojezične obrazce 
za poravnavo raznoraznih 
davkov, trdovratno molčalo na 
sodiščih, ker je bil sodni po
stopek izključno v angleščini, 
načrtno zamenjevalo angleške 
cestne table z valižanskimi, 
skratka, eklatantno privedlo 
na dan protest proti kulturni 
podrejenosti valižanskeaa na
roda angleškemu jeziku. U- 
porniška duša tega naroda pa 
je razvidna tudi v samem na
stanku valižanske televizijske 
postaje Sianel Pedwar Cvmru 
(Četrti kanal - VVales). Valižani 
sploh niso potrpežljivo čakali 
nanjo; poglavitni delež za nje
no ustanovitev gre valižanske- 
mu parlamentarcu Gwynforju 
Evansu, ki se je odločil za gla
dovno stavko. Thatcherjeva 
(teklo je leto 1979) si seveda 
ni mogla privoščiti še dodat
nih problemov v Walesu, ki bi 
samo stopnjevali ogorčenost 
Valižanov zaradi zaprtja ru
dnikov. Poleg teaa je angleška 
oblast imela polne roke dela 
z običajno nemirno situacijo v 
Ulsterju. Da bi preprečila 
skrajno neugledno novico o 
gladovni stavki enega od bri
tanskih parlamentarcev, je 
Margareth Thatcher zagotovi
la VValesu novo televizijsko 
postajo, ki danes oddaja sko
raj izključno v valižanskem je

ziku, predvsem pa s svojo bo
gato neodvisno produkcijo 
najrazličnejših programov in 
filmov predstavlja gonilno silo 
tako kulturnega kot ekonom
skega preporoda tega naro
da. Zaradi dolgotrajnih pro
testnih akcij valižanskih akti
vistov in učinkovitega dela 
stranke v londonskih političnih 
meandrih obstaja v Walesu vi
soka mera dvojezičnosti, kon
centrirana predvsem na za
hodnem in severnem delu de
žele. Zanimivo je predvsem 
dejstvo, da so v javnih usta
novah dvojezični prav vsi na
pisi, do najmanjše in najmanj 
vidne oznake toaletnih prosto
rov. Jezik tako pridobiva na 
ugledu, predvsem pa na vlo
gi, ki jo lahko odigrava ne sa
mo v običajni humanistični sfe
ri, pač pa tudi v izredno poan- 
gleženih tehničnih strokah. 
Kar pa je ta narod dosegel, je 
predvsem sad velike socialne 
povezanosti in čuta skupnosti. 
In najbolj verodostojna podo
ba valižanskega naroda? Prav 
gotovo t.i. "Eisteddfod", o- 
gromni "državni" festival vali
žanske kulture, ki iz leta v leto 
teden dni izmenoma poteka 
na severu in na jugu dežele 
že... 800 let! Tekmovanja v

Eoeziji, prozi, najrazličnejši 
oncertni in dramski dogodki, 

razstave, plesi, zabavne točke 
in še mnogo drugega, izklju
čno v valižanščini. Kot protiu
tež manjvrednostnim ozna
kam manjšinskih kultur. 
--------------- DALJE

Brez meja

za šport
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ITALIJA NE 
PODPIRA TRBIŽA

ERIK DOLHAR

Napoved o morebitni "sko
raj škandalozni izbiri", kot jo 
je v prejšnji številki NG ozna
čil naš sogovornik Peter Ger- 
dol, se je uresničila. Dokončno 
ime kraja, ki bo Italijo zasto
pal na izboru Mednarodnega 
olimpijskega komiteja (MOK) 
pri dodelitvi zimskih olimpij
skih iger (ZOI) leta 2006, nam 
pred zaključkom redakcije si
cer še ni znano, lahko pa nave
demo "skoraj škandalozno" iz
javo, s katero je predsednik 
CONI-ja Pescante v torek, 20. 
t.m., v Rimu sprejel delegacijo 
Furlanije-Julijske krajine s 
predsednikom deželnega od
bora Cruderjem na čelu.

Kot znano, se za prireditev 
ZOI 2006 v Italiji potegujejo 
tri zimskošportna središča: Pie
mont, Veneto in naša dežela 
oz. Trbiž, ki je vključen v skup
no kandidaturo s Koroško in 
Slovenijo, nosilec katere je Ce
lovec. Prav v zvezi s tem je Pe
scante izjavil, da CONI daje 
prednost Turinu in Benetkam, 
ker gre pač za "čisto italijan
ski" kandidaturi, medtem ko je 
Trbiž del "mednarodne" kandi
dature. Zato bo CONI predla
gal ali Piemont ali Veneto, 
medtem ko bo Italija pobudo 
treh dežel podprla le v prime
ru, da bi "čista nacionalna" kan
didatura propadla pred kon
čnim izborom MOK-a.

Ko je že vsem jasno, koga 
je Italija predlagala, pa lahko 
tudi potrdimo, da taka italijan
ska izbira nima nobene mo

žnosti za uspeh. Že večkrat 
smo poudarili, da je absolutno 
najmočnejši kandidat švicarski 
Sion, ki je že nekajkrat neuspe
šno kandidiral in nato vsakič 
dopolnil svoj predlog. S Sio
nom bi se lahko enakovredno 
kosala le skupna kandidatura 
treh dežel; sedaj pa, ko nam je 
znano, da Italija podpira ali Tu
rin ali Benetke, je jasno, da bo 
ta kandidatura ošibila pobudo 
"iger brez meja". Nekaj podob
nega se je zgodilo pred štirimi 
leti, ko je Avstrija predlagala 
Graz, namesto da bi podprla 
skupno kandidaturo treh dežel.

Spet zamujena priložnost 
za ovrednotenje srednjeev
ropskega prostora! In žal, Ita
lija ima spet "prste vmes"! Kot 
je v drugem pogovoru za NG 
(8.1.98) dejal Vojteh Budinek, 
lahko srednja Evropa sedaj po
zabi na kakršnekoli olimpijske 
igre za najmanj 20 let!

KOROŠKA

DVA JANUARSKA JUBILEJA

M inuli teden sta bila na Koroškem dva 
pomembna jubileja. Najprej 22. t.m . je praznoval 
75. rojstni dan dr. Valentin Inzko, dan navrh pa so 

že devetnajstič podelili Tischlerjevo nagrado.

Dr. Inzka so javnosti pre
dstavili že v oddaji Dober dan 
Koroška 18. januarja, potem 
pa še v slovenskem in nem
škem časopisu. Mnogi ga u- 
pravičeno imenujejo zgradi- 
telja mostu med nemško in 
slovensko govorečimi Koroš
ci, zato tudi niso presenetlji
va številna odlikovanja, ki jih 
je zavedni koroški Slovenec, 
kulturni delavec prejel v zad
njih letih - med drugim npr. 
srebrno od lič je  Republike 
Slovenije, zlato odličje dežele 
Koroške in Hemino medaljo. 
Po njegovem mnenju sta bili 
za Koroško odločilni predv
sem dve le tn ic i: deželno- 
zborske volitve leta 1945 (ko 
so koroški Slovenci prvič na
pačno reagirali) in deset let 
pozneje (1955), ko sta nastali 
dve osrednji organizaciji ko
roških Slovencev, NSKS (ka
terega predsednik je bil sla
vljenec 9 let) in ZSO. Vesel 
je bil skupnega praznovanja 
plebiscita leta 1995 (75-let- 
nica), še bolj vesel pa bi bil, 
če bi se osrednji slovenski or
ganizaciji odločili za skupni 
jezik oz. sodelovanje. Sode
loval je pri koroški škofijski 
sinodi leta 1972, ko je sku
paj (in to dobri dve desetletji)

z dr. VValdsteinom skrbel za 
nemško-slovensko cerkevno 
sodelovanje.

V petek, 23. januarja, so 
se Korošci na več mestih spo
mnili očeta in prvega ravna
telja Slovenske gimnazije, za
vednega koroškega Slovenca 
in prvega predsednika Naro
dnega sveta koroških Sloven
cev, dr. Joška Tischlerja. Kot 
vsako leto po njegovi smrti 
(leta 1979) so se zbrali na 
pokopališču v Žrelcu. Letos 
je Tischlerjevo nagrado prejel 
najmlajši med dosedanjim i 
pre jem niki, komaj 35-letni 
M iha Dolinšek. NSKS in KKZ 
sta mu jo podelila kot priz
nanje za nove oblike m ladin
skega dela. M iha Dolinšek, 
rojen v Železni Kapli in nek
danji absolvent Slovenske gi
mnazije, je za svoje delo pre
jel že več nagrad oz. priznanj: 
večkratno mednarodno film 
sko nagrado za nekomercial
ni film  Ebensee, odličje Zve
ze slovenskih organizacij Slo
venije z zlatim listom in naj
novejšo, "Tvvister", ki ga po
deljuje koroška Gospodarska 
zbornica. Slovesne podelitve 
se je udeležilo lepo število 
uglednih gostov.
— RB
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A K T U A LN O  V SLOVENSKI P O LIT IK I

UREJANJE NESKLADIJ V PLAČNEM  
SISTEMU, DA BO MANJ KRIVIC ' VENEC SPOMINČIC  

M O Ž U  NA GROB"MARJAN DROBEŽ

Slovenska javnost je prese
nečena, osupla ali celo ogor
čena zaradi posameznih do
godkov oz. afer, ki pretresajo 
državo in politiko. K slednjim 
v zadnjih dneh uvrščajo opo
zorila Mednarodnega denar
nega sklada o tem, da bi mo
rala Slovenija čimprej opravi
ti reformo pokojninskega si
stema (stanje je zdaj že tako 
kritično, da mora en aktivni 
zavarovanec delati oz. zago
tavljati denar za enega upo
kojenca), utrditi javne finan
ce in uvesti t.i. davek na doda
no vrednost. Ne bi se smelo 
več dogajati to, kar se je zgo
dilo letos, ko je Državni zbor 
šele nedavno sprejel proračun 
za leto 1997.

Največ zanimanja, odme
vov in ocen, seveda kritičnih, 
pa je vzbudil primer, ki ga 
imenujejo afera, dveh agen
tov Varnostno-obveščevalne 
službe Ministrstva za obram
bo, ki sta v začetku januarja z 
vozilom opremljenim z naj
sodobnejšo elektronsko opre
mo za prisluškovanje, presto
pila slovensko-hrvaško mejo 
in bila v sosednji državi areti
rana. Primer je še poln nejas
nosti in neznank in ga bodo 
še nekaj časa preučevali. Po 
mnenju nekaterih gre za ma
lomarnost oz. napako agen
tov, drugi pa opozarjajo, da bi 
lahko šlo za vnaprej priprav
ljeno akcijo s političnim i o- 
beležji in cilji. Predsednik vla
de Drnovšek, obrambni m i
nister Tit Turnšek in predstav
niki zunanjega ministrstva so 
javnost poskušali pom iriti z 
zagotovili, da zaradi omenje
ne afere Slovenija ne bo zapu
stila vojašnice na Trdinovem 
vrhu ob slovensko-hrvaški 
meji, na kar so posamezni po
litiki namigovali. "Problem bo 
rešljiv samo tako, kot bo do
ločal morebitni bližnji spora
zum o državni meji na kop
nem in na morju med država
ma," je bilo poudarjeno na naj
višji ravni. Predsednik vlade je 
zaščitil obrambnega ministra 
Tita Turnška, ki bi moral po 
mnenju nekaterih političnih 
strank in javnih glasil odsto
piti. Kaže, da v tem primeru 
vsaj za zdaj ne bo odstavljen, 
čeprav sta v preteklosti prav

Družba Telekom Slovenije 
je med najbolj uspešnimi in 
finančno donosnimi v Slove
niji, kar je tudi posledica nje
nega monopolnega položaja 
na tržišču govorne telefonije. 
Zakon določa, da bo imel Te
lekom do konca leta 2000 iz
ključno pravico do ponujanja 
ustreznih storitev. Zdaj je to 
rej omenjena družba še zašči
tena, po letu 2000 pa se bo 
tržišče govorne telefonije od
prlo tudi konkurenčnim dru
žbam, bodisi slovenskim ali 
pa tistim iz držav članic EZ. 
Se nekaj let in na tem podro
čju bodo zabrisane državne 
meje. Logično je torej, da bo-

zaradi objektivne odgovorno
sti morala zapustiti svoji funki- 
ciji notranji minister Ivo Bizjak 
in obrambni m inister Janez 
Janša.

ZAKON O JAVNOSTI 
PLAČ V JAVNEM SEKTORJU

Medtem kaže, da bodo v 
Sloveniji vendarle sprejeli za
kone in druge ukrepe, da bi 
odpravili neskladja med viso
kimi prejemki poslancev, vi
sokih državnih uradnikov in 
vodiln ih bančnih uradnikov 
ter nizkimi plačami delavcev 
v gospodarstvu. Sindikati o- 
pozarjajo, da sedanjih razmer 
v plačni politiki ne bodo več 
dolgo prenašali, in če ne bodo 
spremenjene, pravijo, "bomo 
delavce poslali na ulice." V 
Sloveniji so se med leti 1992 
do 1997 realne plače poveča
le za več kot 40%, medtem 
ko je bruto domači proizvod 
narasel samo za 20%. Pri tem 
je zaskrbljujoče to, da plače 
najbolj naraščajo v negospo
darskih dejavnostih, v indu
striji in v drugih proizvodnih 
panogah pa prejemki ostajajo 
nizki.

Državni zbor bo v okviru 
urejanja plačne politike, to je 
zagotavljanja pravičnejših raz
merij med plačami, sprejel za-

Liberalna demokracija Slo
ven ije , S lovenska ljudska 
stranka in D e m okra tična  
stranka upokojencev, tore j 
stranke, ki sestavljajo vladno 
koalicijo, so podpisale spora
zum o vprašanjih, ki zadevajo 
prenove šolskega sistema v 
Sloveniji. Gre za načrt nacio
nalnega pomena in je zelo va
žen za nadaljnji razvoj sloven
ske države. Vlada je skladno 
s sporazum om  im enovala 
nov Nacionalni kurikularni 
svet, ki bo vodil vsebinsko 
prenovo šolstva. V tem orga
nu imajo strokovnjake, ki iz
hajajo iz vseh treh koalicijskih 
strank. Sporazum o prenovi 
šolskega sistema tudi določa, 
da bodo ob strokovni podpo-

do tudi slovenski operaterji 
postali samo del evropskega 
telekomunikacijskega om re
žja. In tudi slovenske cene bo
do lahko samo del evropskih, 
ne bistveno višje in tudi ne bi
stveno nižje.

V primerjavi z drugimi vz
hodnim i srednjeevropskimi 
državami, ki se zavzemajo za 
vstop v EZ, je v Sloveniji polo
žaj na področju telekomuni
kacij precej boljši. Toda čeprav 
pride 35,5 telefona na 100 
prebivalcev, še vedno zaosta
jamo za razvitejšimi državami 
EZ. Stanje se je tako izboljša
lo, da je povpraševanje po pr- 
v ih te le fonskih  p rik ljučk ih

kon o javnosti plač v javnem 
sektorju. V slednjega bodo 
spadali državna uprava, par
lament, celotni sistem raznih 
državnih agencij, skladov, za
vodov in drugih dejavnosti in 
banke. Vlada naj bi "zamrzni
la" plače okoli tisoč funkcio
narjev na raznih ravneh. Med 
temi so tudi poslanci, ministri 
in sodniki. Poslanci so na pri
mer decembra lani prejeli 
povprečno po 700 tisoč tolar
jev.

Zdi se, daje slovenska vla
da zdaj odločena narediti red 
na področju plač. Usklajeva
nju prejemkov se najbolj upi
rajo v bankah, Slovenski raz
vojni družbi in v podjetjih, ki 
so njena last. Vlada je na svoji 
seji prejšnji teden ponovno 
zatrdila, da pri usklajevanju 
plač ne gre za uvajanje urav
nilovke ali za odstavitev ne
poslušnih direktorjev, temveč 
za vzpostavitev reda in pre- 
gledanosti v javnih podjetjih, 
zavodih in organizacijah. Zato 
vztraja pri svoji zahtevi, "da 
bodo morali direktorji ter člani 
uprav in nadzornih svetov, ki 
sklepa vlade ne bodo upošte
vali oz. spoštovali, oditi s svo
jih položajev".

ri Zavoda za šolstvo pripravili 
nekatere spremembe učnih 
načrtov, tako da jih bodo do
polnili z najnovejšimi izku
šnjami in spoznanji, pri čemer 
bodo učence razbrem enili 
pretiranega in nepotrebnega 
učenja. Skladno s sporazu
mom med trem i strankami 
bodo spremenili tudi nekate
re člene Zakona o osnovni šo
li. Izvajanje obvezne 9-letne 
osnovne šole v Sloveniji naj 
bi prestavili za eno leto, tako 
da bi jo  začeli uveljavljati leta 
2000. Namesto obveznega 
predmeta “Etika in družba" bo
do v osnovnih šolah poučevali 
predmet "Državljanska vzgoja 
in etika."

pravzaprav že izpolnjeno. Lani 
je povpraševanje upadlo s 
skoraj 50 tisoč na 20 tisoč pri
ključkov. Miran Kramberger iz 
Telekoma Slovenije zatrjuje, 
da bo v letu 1998 povpraševa
nje po prvih telefonskih pri
ključkih povsem zadovoljeno.
V državi je pripravljenih okrog 
750 tisoč telefonskih priključ
kov in skoraj 100 tisoč pre
nosnih telefonov, ki jih ime- 
nu)e]omobiteli. Med območji 
z najbolj gostim telefonskim 
om režjem  so Koper, Nova 
Gorica in Goriška Brda.

Zanimivo in spodbudno je, 
da je Slovenija po uporabi in
terneta glede na svojo velikost 
in število prebivalstva že viso
ko nad povprečjem držav EZ. 
------------- M.

V N O V I G O R IC I 
IN  A JD O V Š Č IN I

SREČANJE 
PREDSTAVNIKOV 
CERKVE IN 
ŽUPANOV

Župana Nove Gorice in Aj
dovščine Črtomir Špacapan in 
Kazimir Bavec sta prejšnji te
den priredila sprejem za pred
stavnike Cerkve. Obravnava
li so vprašanja predvsem ma
terialne narave, ki so pomem
bna za nemoteno delovanje 
Cerkve. V Novi Gorici so se 
predstavniki novogoriške in 
šempetrske dekanije ter pred
stojnika frančiškanskih samo
stanov na Kostanjevici in Sv. 
gori zahvalili občini za finan
čno pomoč, ki jo daje za vzdr
ževanje objektov na Kosta
njevici in za uveljavljanje bo
žje poti na Sv. gori. Prispevke 
občine pa bo spričo del, ki so 
v teku ali pa jih še načrtujejo, 
treba povečati, pri čemer bi 
želeli tudi finančno pomoč 
ministrstva za kulturo. Na Ko
stanjevici zdaj obnavljajo oz. 
poso d a b lja jo  pom em bno  
kn jižn ico  patra Stanislava 
Škrabca. Baziliko in samostan 
na Sv. gori pa bodo morali us
posobiti, ker bosta vključena 
v program slovesnosti, ki bo
do v Sloveniji potekale v sve
tem letu 2000.

Na srečanju v Novi Gorici 
so duhovniki poudarili, da 
Cerkev na Primorskem nikoli 
ni bila bogata, vendar pa zah
teva vrnitev nepremičnin, ki 
so ji bile odvzete pod prej
šnjim režimom. Cerkvi npr. še 
nista bili vrnjeni župnišči v 
Solkanu in Bukovici na Vipav
skem. Na srečanju v Ajdovšči
ni pa so poudarili, da je treba 
pospešiti priprave za zgradi
tev nove cerkve v Šturjah. 
------------ M.

KRAŠKA 
B O Ž IČ N IC A

V mogočni komenski žup
ni cerkvi je v nedeljo, 25. ja
nuarja, izzvenela božičnica 
cerkvenih  pevskih zborov 
Kraške dekanije. Na reviji se 
je predstavilo 10 odraslih žup
nijskih zborov ter troje otro
ških. Kot gost iz zamejstva je 
nastopil Moški zbor Sv. Anto
na iz Trsta. Slednji je z okte
tom  Kres iz Rodika izvajal lju
dske božične v priredbi Ubal- 
da Vrabca in s tem počastil 
obletnico skladateljeve smrti. 
Nastopajoči zbori so s svoji
mi zborovodji in organisti po
kazali sprejemljivo kakovo
stno raven. V glavnem so iz
vajali znane božične skladbe 
domačih avtorjev. Reviji je sle
dila priložnostna misel ko
menskega kaplana Petra Čer
nigoja. Skupno petje pa je 
vodil lokavski župnik Lojze 
Furlan, ki je referend za cer
kveno glasbo v kraški dekani
ji in ima tudi največ zaslug za 
nemoten potek božičnice.

Čudovito, umetniško izde
lane kraške jaslice v komen
ski cerkvi so nam pričarale pri
stno božično vzdušje in tako 
obogatile nedeljski popoldan. 
--------------ER

PETER SIMONITI

Sonetni venec Ljubke Šorli 
Bratuž Venec spominčic m o
žu na grob je z zadnjo prire
ditvijo v letu 1997 dosegel že 
petnajsto predstavitev. Ljubi
teljsko gledališče Teharje ga je 
uprizorilo v različnih sesta
vah: skupaj s pevci Vokalne 
skupine Kompolčani iz Kom- 
pol nad Štorami, z oktetom 
Vrtnica iz Nove Gorice, z M e
šanim pevskim zborom Ema
nuel iz Celja in z raznimi orga
nisti. Še posebej moramo o- 
m eniti naše sodelovanje z 
M ošk im  pevskim  zborom  
M irko Filej iz Gorice in orga
nistom profesorjem Huber
tom Bergantom, ki je postalo 
že prijateljsko in upam, da se 
bo nadaljevalo.

Predstavitev v tem sestavu 
je bilo dosedaj sedem. V letu
1997 smo skupaj nastopili tu
di v Križevcih na Hrvaškem, 
15. novembra pa v Slovenj 
Gradcu ob 25-letnici smrti go
spoda Jakooba Sokliča, slo
venjgraškega župnika, ki je

MARJANA REMIAŠ

S slovensko praizvedbo 
treh enodejank Petra Barnesa 
z naslovom N i tako slabo, kot 
zgleda v režiji Jaše Kamnika 
so novogoriški gledališčniki 
na nedavni premieri poželi 
uspeh, aplavz in ovacije pre- 
dpremierskega in premierske
ga občinstva.

Z odlično prevedenim tek
stom, ki je tudi v Angliji bil o- 
cenjen in nagrajen za najbolj
šo TV igro, napolnjeno z do
mislicami, humorjem in sati
ričnim  besednim poigrava
njem (prevajalec Srečko Fi
šer), so se spopadli Jože H ro
vat, Janez Starina, Ivo Barišič, 
Branko Završan kot igralski 
gost in svetovalec za gib ter 
M ira Lampe Vujičič. Drama
turginja predstave, ki bo zago
tovo pobirala nagrade na go
stovanjih in odstirala zastrto 
v publiki, je Tea Rogelj, avtor 
glasbe Gregor Strniša, sceno
grafka in kostumografka Bar
bara Matul Kalamar, oblikova
lec luči Samo Oblokar, sveto
valec za borilne veščine pa 
Rajko Pavšič. Peter Barnes v 
treh enodejankah, ki jih  do 
zaključka pripelje skupna rde
ča nit, spregovori o hendike- 
piranosti, človeški drugačno
sti, ki polno in glasno, kakor 
v Novi Gorici, redkeje zaide 
na gledališke odre. Ž njo se 
prepričljivo in pošteno soočijo 
igralci; z bolj mešanimi občut
ki in manj razčiščenimi pojmi 
v parterju pa... vsaj na zače
tku... gledalci. Ko pa publika 
dopusti, da v njeno dušo zai
de samo tisto, kar predstava, 
igralci, prevajalec in avtor žele 
povedati, se dvorana slišno 
oddahne (s prvim i glasnimi 
salvami smeha, ki so na zače
tku skromnejše..., ker... se ne 
sme...).

I dolga leta sodeloval v Istri, od 
| koder so ga fašisti leta 1934 
:izgnali. Zadnja predstavitev 
(Sonetnega venca je bila v Ce- 
| lju 13. decembra lanskega leta 
pod pokroviteljstvom Svetov
nega slovenskega kongresa - 
Konferenca za Slovenijo in je 
bila posvečena spominu 60- 
| letnice smrti Lojzeta Bratuža. 
Poleg recitatorke Sonje M le j
nik, povezovalke večera Silve 

|Železnik, organistke profeso
rice Alenke Založnik in govor
nika Petra Simonitija kot pred
stavnika Slovenskega kongre
sa je na svečanosti sodeloval 
Mešani pevski zbor Emanuel 
j iz Celja.

V letošnjem letu načrtujejo 
v okviru Svetovnega sloven- 
skega kongresa nekaj izvedb 
i Sonetnega venca v zamejstvu, 
saj ga obiskovalci vedno izred
no lepo sprejemajo. Veseli bi 
bili, če bi pri teh predstavitvah 
sodeloval nam priljubljen zbor 
M irko Filej iz Gorice in orga
nist Hubert Bergant.

Sprožajo se osnovni člove
ški mehanizmi; smeh preseže 
občutke nelagodja, morda kri
vde, da nismo vsi enaki, smeh 
napolni obraze gledalcev in 
počasi, če mu to dopustimo, 
v nas topi privzgojena čustva, 
ki jih  v sebi nosimo ob pogle
du na drugačnega, če želite, 
prizadetega človeka, ki ljubi, 
pleše, se želi učiti juda, vara 
in je prevaran..., ki živi tako 
(v nekaterih primerih pa sko
raj tako) kot vsi drugi na sve
tu...

Predstava nosi v sebi jasno 
sporočilnost z močno indivi
dualno noto: ni greh smejati 
se smešnemu in zamisliti se 
žalostnem u, bistvo je oba 
sprejeti. Slednje pa je mogoče 
le, če se predstavi in občut
kom, ki nam jih v prvem tre
nutku zbudi morda na ravni 
nezavednosti, prepustimo.

O B V E S T I L A

LAVRIČEVA KNJIŽNICA v A j
dovščini in Goriška M ohor
jeva družba vabita na predsta
vitev knjižne zbirke GM D za 
leto 1998 in knjige D avid  
Doktorič med starim in novim  
svetom, ki bo v prostorih Lav
ričeve knjižnice v torek, 3. fe
bruarja 1998, ob 18.30 ob 
prisotnosti avtorjev in ured
nikov.

OBČINA BRDA vabi na Praz
nik slovenske kulture, ki bo v 
Viteški dvorani na gradu Do
brovo v petek, 6. februarja, ob 
20. uri. Spored: recital pesmi 
Ludvika Zorzuta, ki ga izvajajo 
otroci OŠ Dobrovo, nastop 
MePZ Štandrež in predstavi
tev delovanja Goriške Mohor
jeve družbe.

■ M.

V SLO V E N IJ I  H ITER RAZVOJ  
T E L E K O M U N IK A C IJ

SPORAZUM O PRENOVI 
ŠOLSKEGA SISTEMA

PREM IERA PDG

VSE, KAR V ID IM O  OKROG NAS, 
JE ODSEV LASTNIH MISLI...

13
ČETR TE K
2 9 .  J A N U A R I A
1 9 9 8



N O V I GLAS /  ST. 4  1 9 9 8

DVE T R Ž A Č A N K I N A  S E M IN A R JU  V LJU BLJAN I

"SLOVENIJA TVOJA PRILOŽNOST11 (i)

IT A L IJ A N S K O  PRAVO

OLAJŠAVE ZA GRADBENA  
POPRAVILA

14
ČE TRTE K  

2 9 .  J A N U A R J A  
1 9 9 8

MATJAŽ RUSTJA

Vsaka mlada država mora 
nujno iskati poti promocije, 
zanesljivosti in ugleda v sve
tu. Za novo leto je Študentska 
organizacija univerze v Ljub
ljani (ŠOU) poslala v svet raz
g ledn ico  slovenskega g o 
spodarstva, ko je organizirala 
od 12. do 22. januarja semi
nar pod naslovom Slovenija 
t\'oja priložnost. S posegi vi
soko kvalificiranih predava
teljev in z obiskom važnejših 
objektov mogotcev sloven
skega gospodarstva so se u- 
deleženci podali v raziskova
nje še ne povsem oblikovane
ga, a za sodelovanje dokaj za
nimivega ekonomskega siste
ma države na stičišču evrop
skih kultur. Od tržaških štu
dentskih organizacij je na se
minar odšlo kar osem mladih: 
pet iz MOSP-a in trije iz Klu
ba slovenskih študentov Trst. 
Da bi kaj več izvedeli o tem, 
smo na razgovor povabili Kri
stino Valenčič (š tudentko 
političnih ved, doma z Opčin) 
in Jano Kosmač (študentko 
prava, doma iz Zabrežca).

K a k o  j e  p a d la  
odločitev, d a  se 

u d e le ž iš  tega
s e m in a r ja ?

Kristina: Iskreno moram 
reči, da sploh nisem imela ča
sa za razmislek, ker sem za ta 
seminar izvedela šele zadnji 
trenutek. Program se mi je 
zdel izredno zanimiv in nad
vse vabljiv za študente moje 
fakultete (politične vede), kot 
tudi za študente pravne ter še 
posebej ekonomske fakulte
te. Tako sem se odločila, da 
se pridružim skupini, ki se je 
na seminar prijavila na pobu
do MOSP-a, tudi če v tej sku
pini doslej nisem sodelovala.

Udeleženci seminarja

K a k š en  j e  b il o d z iv  
na s e m in a r?

Kristina: Organizatorji se
minarja - ŠOU - so prvotno 
namenili le-tegavsem sloven
skim študentom izven Slove
nije. Tako so pričakovali naj
večjo udeležbo iz ZDA, Kana
de, A vs tra lije , A rgen tine , 
Nemčije ter končno tudi so
sednjih držav Italije, Hrvaške 
in Avstrije. Žal pa so se pova
bilu odzvali samo študentje iz 
Italije, Hrvaške in Argentine. 
Tudi iz zamejstva ni bilo veli
ko udeležencev zaradi pre
skromnih stikov med ŠOU in 
zamejskimi študenti, tako da 
nekateri, ki bi jih seminar ne
dvomno zanimal, o pobudi ni
so bili sploh seznanjeni.

K a k o  je  p o te k a l  
p r o g r a m ?

Udeležila sem se samo pr
vega dela seminarja, t.j. ma
kroekonomskega. Prvi dan 
smo najprej imeli sprejem biv-

SLOVENSKO GOSPODARSKO ZDRUZENJE GORICA

OBISK IN OGLED 
CENTRA BIC V GORICI

Pred kratkim je Slovensko 
gospodarsko združenje iz Go
rice organiziralo v sodelova
nju z Gospodarsko zbornico 
iz Nove Gorice obisk tehno
loškega centra (inkubatorja) 
BIC v Gorici za naše člane in 
podjetnike s širšega območja 
Slovenije. Delegacijo iz Slove
nije, ki je štela okoli dvajset 
podjetnikov, je vodil direktor 
g. Rino Velikonja v spremstvu 
svetovalke gospe M irjam  Bo
žič. Za SGZ so bili prisotni na
če ln ik  Zunanje trgovinske 
sekcije Igor Černič, direktor 
Igor Orel in šest podjetnikov. 
Na srečanju so bili prisotni 
tudi direktor avtopostajališčne 
družbe SDAG dr. Bruno Pod- 
bersig, direktor Združenja in- 
dustrijcev dr. Flavio Flamio in 
predsednik Zveze obrtnikov 
g. MarcoGiorgio Del Neri. Na 
sedežu BIC-a je prisotne spre
jel direktor inž. Antonio Sfili
goj. Skupaj s sodelavcem Šte
fanom Tornellijem sta prisot-

šega rektorja ljubljanske uni
verze, pozneje pa predavanje 
novega rektorja, znanega eko
nomista Jožeta Mencingerja. 
Predstavil nam je gospodar
sko stanje Slovenije in je svoje 
predavanje razčlenil na štiri 
glavne točke: kako je poteka
la tranzicija; privatizacija v 
Sloveniji; sedanje gospodar
sko stanje; vključevanje Slo
venije v EU. Sledil je nato ob
isk na Ministrstvu za ekonom
ske odnose in razvoj, točneje 
na Inštitu tu  za m akroeko
nomske analize in razvoj, kjer 
so nam predavatelji podali po

drobnejšo sliko Slovenije kot 
države v tranziciji, s tem po
vezane težave ter pot Sloven
ije v EU. Naslednjega dne smo 
obiskali Banko Slovenije, kjer 
so nam predstavili funkcijo te 
banke, njeno dejavnost in po
tek njenega poslovanja s tu ji
no. Nato so nam na Agenciji 
za prestrukturiranje in priva
tizacijo obrazložili, kako je 
pravzaprav potekalo lastni
njenje podjetij po osamosvoji
tvi. Z obiskom ljubljanske Bor
ze je bil makroekonomski del 
seminarja zaključen. Že iste
ga popoldneva smo se odpra
vili v Novo Gorico, kjer so 
nam kot prvo točko makroe
konomske analize slovenske 
države predstavili delovanje 
HIT-a Nova Gorica.

K a k o  so vam  
p re d s ta v lja li Slovenijo, 

njeno vlogo in  to re j 
m o žn o s ti v E v ro p i in  

svetu?
Kristina: Moram reči, daje 

večina predavateljev gledala 
nadvse optim istično na se
danje stanje Slovenije, na pot, 
ki jo je že prehodila od osa
mosvojitve do danes. Navdu
šeno so nam predstavili pro
gram o njeni dokončni vklju
čitvi v EU, katero so vsi pre
davatelji soglasno videli kot 
edino možno rešitev za na
daljnji razvoj in ekonomsko 
rast Šlovenije.
------------ DALJE

DAMJAN HLEDE

Finančni manever za leto
1998 (zakon št. 449 z dne 27. 
decembra 1997) je, sicer z ne
katerimi manjšimi spremem
bami, potrdil davčne olajšave 
za gradbena popravila, ki jih 
je predvideval že osnutek za
kona, o katerem smo v No
vem glasu že pisali 30. okto
bra 1997. Poglejmo torej po
drobneje, za kaj gre pri teh o- 
lajšavah.

Višina odbitka. V bistvu 
gre za možnost odbitka 41% 
gradbenih stroškov, ki jih bo
do zainteresirani davkoplače
valci (ki morajo biti ali lastniki 
nepremičnine ali pa njeni na
jemniki oziroma uporabniki 
pod pogodbo "komodata") 
imeli v letih 1998 in 1999. 
Upoštevajo se samo stroški 
do 150 m ilionov lir na leto. 
To pomeni, da se bo lahko od
bilo 41% od največ 150 m ili
jonov lir stroškov, porabljenih 
v letu 1998, in 41 % od največ 
150 milijonov lir stroškov, po
rabljenih v letu 1999 (vsega 
skupaj se bo lahko torej od
bilo 123 milijonov lir). V prvi 
davčni prijavi (torej leta 1999 
v prijavi za dohodke iz leta 
1998) bo moral davkoplače
valec izbrati ali omenjeni od
bitek porazdeliti v naslednjih 
petih ali v naslednjih desetih 
davčnih obdobjih.

Mehanizem odbitka. O- 
menjenih 41 % stroškov se bo 
odbilo od bruto davka Irpef: 
v bistvu se bo odbitek (1/5 ali

nim obrazložila nastanek cen
tra in njegov namen. V teh
nološkem centru BIC poma
gajo podjetnikom, da razvije
jo svojo podjetniško idejo z 
zelo nizkimi začetnimi stro
ški, s strokovnim  svetova
njem, dajo na razpolago pro
stor pod zelo ugodnimi po
goji, nudijo vso pomoč pri se
stavi prošenj za razne olajše
valne kredite in prispevke kra- 

Ijevn ih  ins tituc ij in on ih  iz 
skladov EZ. Ko podjetje pre
mosti vse začetne težave in 

I se uveljavi na tržišču, se pre
seli v svoje prostore izven 
Centra. D irektor Sfiligoj je ob 
koncu srečanja vsem prisot
nim pokazal neko podjetje, ki 
je nastalo v Centru BIC in raz
vilo proizvodnjo naprave, ki v 
istem času ter v nekaj m inu
tah opravi vse analize vina. Na 
Združenju nudijo vse infor
macije v zvezi z delovanjem 
tehnološkega centra BIC.

SG Z G O R IC A

PREDAVANJE 
O FISKALNIH 
NOVOSTIH ZA 
KMETOVALCE

Gospodarsko združenje iz 
Gorice si prizadeva, da bi čim
bolj kapilarno obvestilo go
spodarstvenike o fiskalnih no
vostih, ki jih prinašajo letošnji 
proračunski zakon in z njim 
povezani dekreti. S tem na
menom je pred dnevi zelo us
pešno priredilo predavanje o 
fiskalnih novostih za kmeto
valce iz Števerjana in Krmina. 
Predaval je dr. Sergio Mogo- 
rovich, priznan goriški komer
cialist, svetovalec SGZ-ja. Šte
v iln im  prisotnim  kmetoval
cem je v občinski sejni dvo
rani v Števerjanu podrobno 
opisal in razložil novosti na 
področju fiskale, ki bodo do
letele kmetovalce od letos 
dalje. Kmetovalci bodo morali 
tudi plačevati davek na dodat
no vrednost IVA, uveden je 
deželni davek na dohodek 
IRAP in nešteto drugih manj
ših novosti. Prisotni so zelo 
pozorno spremljali razlaganje 
dr. M ogorovicha in mu ob 
koncu postavili več vprašanj, 
na katera je predavatelj natan
čno in jasno odgovoril. Ker je 
zanimanja veliko, bo SGZ or
ganiziralo še več podobnih 
predavanj za vse vrste dejav
nosti.

IZO BRAŽEVALNO  
POTOVANJE  
G O STINC EV SDGZ  
V D O L IN O  LOIRE

Gostinska sekcija pri Slo
venskem deželnem gospodar
skem združenju prireja izobra
ževalno potovanje v Francijo. 
Od 3. do 8. marca bodo obis
kali vinorodne okoliše doline 
Loire. Trije intenzivni dnevi bo
do namenjeni ogledu najboljših 
kleti in restavracij, srečanjem s 
proizvajalci in gostinci ter po
kušnji vin in krajevne kuhinje. 
Udeleženci bodo uživali narav
ne lepote, slovite gradove Loi
re in daljši postanek v Parizu. 
Let v Francijo in nazaj je pred
viden z letališča Brnik. Vabljeni 
so v prvi vrsti gostinci, člani 
SDGZ in SGZ Gorica, udele
ženci prejšnjih potovanj v vi
norodne okoliše Francije in Ka
lifornije, vinogradniki iz Brd in 
Krasa ter ljubitelji enogastro- 
nomskega turizma. SDGZ si 
obeta predvsem odziv opera
terjev, saj Francija ima kaj po
kazati na tem področju. Izred
ne strokovne izkušnje bodo 
lahko spodbuden zgled za vse 
gostince in proizvajalce, ki sku
šajo z novim pristopom in ka
kovostno ponudbo odgovoriti 
na nove potrebe na trgu. Za po
drobni program, vpisnino in in
formacije je na razpolago or
ganizacijsko tajništvo SDGZ v 
Trstu. Kdor se želi prijaviti, naj 
čimprej kontaktira omenjeno 
tajništvo na tel. 040/362949, 
saj je na razpolago omejeno 
število mest.

V SLOVENIJI 
USTANAVLJAJO 
ZDRUŽENJE 
"OBČINE VINA"

Na Dobrovem v Goriških 
Brdih je bilo v petek, 23. t.m., 
posvetovanje o pobudi, da bi 
tudi v Sloveniji ustanovili Zdru
ženje 'Občine vina" po vzoru 
italijanske "Citta del vino". Na
men nove organiziranosti je 
osveščanje uživalcev in javno
sti o vinu in njegovi vlogi vdru- 
žbi. Ob tem je treba opozoriti, 
da organizacije območij vina, 
ki imajo svoj vrh v "Evropski 
mreži mest vina", nasprotujejo 
prekomernemu uživanju vina, 
ki je škodljivo za zdravje, pri
poročajo pa ga glede na njego
ve druge pomene. Posvetova
nja v Viteški dvorani gradu Do
brovo so se udeležili župani ali 
pooblaščenci iz vseh desetih 
primorskih občin, kjer pride
lujejo vina, zastopniki občine 
Ptuj, ki bo v Združenju zasto
pala vinarski del severovzho
dne Slovenije, predstavniki 
Kmetijsko-veterinarskega za
voda iz Nove Gorice in mini
strstva za kmetijstvo. Sodelo
vali pa so tudi župani vino
gradniških občin iz goriške po
krajine. O političnih vidikih no
vega organiziranja, ki pomeni 
tudi eno izmed poti Slovenije 
v EZ, sta govorila podpredse
dnika goriške pokrajine Vitto- 
rio Brancati in Paolo Benvenu- 
ti, direktor italijanske organi
zacije "Citta del vino". 
------------ M.

1 /10 odtegljivih stroškov vsa
ko leto z ozirom na zgoraj o- 
menjeno opcijo) odštel od 
davka, ki bi ga bilo treba pla
čati, ko bi tega odbitka ne bilo. 
Če znesek odbitka presega 
znesek davka, se davek izniči, 
presegajoči odbitek pa gre v 
izgubo.

Obveznosti davkoplače
valcev. Pred začetkom grad
benih del mora vsakdo:
a) s priporočenim pismom ja
viti pristojnemu uradu nepo
srednih in posrednih davkov 
občinska gradbena dovolje
nja, katastrsko dokumentacijo 
zainteresirane nepremičnine 
in dokaz plačila zadnjega dav
ka Ici;
b) javiti s priporočenim pis
mom pristojni zdravstveni us
tanovi datum začetka del;
c) shraniti fakture in druge 
davčne dokumente, ki potrju
jejo izplačilo stroškov;
č) shraniti potrdilo o izvede
nem plačilu v prid tistemu, ki 
je izvedel popravilo (plačilo 
mora b iti nujno izvedeno s si
stemom bančne akreditacije 
=  t.i. bonifico bancario!);
d) če gre za dela, katerih stro
ški presegajo 100 miljonov lir, 
je treba davčnim uradom iz
ročiti tudi potrdilo o izvedbi 
del, ki ga mora podpisati us
posobljeni projektant.

Ko gre za dela v kondomi
nijih, je treba izročiti tudi po
datke o porazdelitvi stroškov 
med solastniki in odločbo 
zbora solastnikov, ki sklene 
gradbeni poseg. Ko gre za de
la, ki jih ne izvaja lastnik, je 
treba izročiti tudi kopijo regi
strirane pogodbe (najem ali 
komodat) in izjavo lastnika, da 
potrdi gradbeni poseg.

Popravila, ki so že v teku. 
Olajšave so možne tudi za ti
sta popravila, ki so že v teku 
(seveda samo za stroške, po
rabljene v letih 1998 in 1999).
V tem primeru je treba zgoraj 
omenjene dokumente izročiti 
pristojnim uradom v teku 40 
dni od vstopa v veljavo izvajal
nega pravi I n i ka za te olaj šave, 
ki ga predvideva sam zakon 
št. 449 in ki ga mora finančno 
ministrstvo izdati v mesecu 
januarju.

Gradbeni posegi, za kate
re veljajo olajšave. Poglejmo 
sedaj, za katere posege bodo 
veljale omenjene olajšave. 
Treba je ločevati med "večsta
novanjskimi stavbami" in "po
samičnimi nepremičninskimi 
enotami". Kar se tiče prvih, 
bodo olajšani posegi, ki spa
dajo v: redno vzdrževanje, iz
redno vzdrževanje, restavrira
nje in varovalni posegi, re- 
slrukturacijo skupnih delov 
večstanovanjskih stavb. Isti 
posegi bodo olajšani tudi pri 
posamičnih nepremičninskih 
enotah, z edino izjemo del, ki 
spadajo v redno vzdrževanje.
V vsakem primeru pa veljajo 
olajšave za posege, ki težijo 
po prilagajanju normam (elek
trične in plinske napeljave), za 
izdelavo parkirišč, za odstra
nitev arhitektonskih pregrad. 
Med olajšave spadajo tudi t.i. 
tehnični stroški (stroški, ki so 
povezani z načrtovanjem s 
strani projektantov).
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°Q9NA JAPONSKEM SO SNEŽNE 
RAZMERE DRUGAČNE OD NAŠIH

ERIK DOLHAR

V soboto, 7. februarja, se bodo v japonskem 
Naganu začele letošnje zimske olimpijske igre.

ARH. M A R IN O  KOKOROVEC  
POTRJEN ZA PREDSEDNIKA

Primorski rojak Jure Fran
ko (na sliki) se je  po izredno 
uspešni smučarski karieri, v 
kateri je med drugim na zim 
skih o lim p ijsk ih  igrah leta
1984 v Sarajevu osvojil prvo 
olim pijsko kolajno za Jugo
slavijo, nekaj časa v ZDA u- 
kvarjal s poklicnim  smuča
njem, na to jeb il več let šport
ni časnikar in seveda smu
čarski izvedenec prav na Ja
ponskem . Trenutno živ i v 
Združenih državah, za z im 
ske olimpijske igre na otočju 
vzhajajočega sonca pa so ga 
Japonci povabili v organiza
cijski odbor, saj je na Japon
skem še vedno odgovoren za 
nekatera smučišča. Zato je bil 
Jure ena najprimernejših o- 
seb, s katero smo se lahko 
pogovorili o snežnih razme
rah na Japonskem, kjer se 
bodo v kratkem začele z im 
ske olimpijske igre.

Glede na to, da na  
Japonskem  delaš v 

zim sk ih  športn ih  
središčih, b i nam  lah ko  

o p isa l tam kajšn je  
snežne razm ere?

\ so Japonci mojstri za orga
nizacijo, tako da vse skupaj 
teče kot japonski vlaki, ki so 

i še natančnejši od švicarskih. 
Izdaj smo se nekako zmeni
li, da bom v neki omejeni ob
liki sodeloval z njim i pri ko
ord inaciji tiskovnih  konfe
renc in še pri čem drugem.

SESTAVA 26-ČLANSKE 
SLOVENSKE 
REPREZENTANCE

Alpski sm učarji: Andrej 
s M iklavc, Jure Košir, Matjaž 
Vrhovnik, Bernard Knauss, 
Urška Hrovat, Špela Pretnar, 
Nataša Bokal, Alenka Dov
žan, Mojca Suhadolc in Špe
la Bračun.

Skakalci: Primož Peterka, 
Blaž Vrhovnik, M iha Rihtar, 
Peter Žonta in Urban Franc.

Biatlonci: Sašo Graf, Jože 
Poklukar, Janez Ožbolt, To- 

i maž Globočnik, Tomaž Žem- 
va, Andreja Grašič, Tadeja 
Brankovič, Matejka Mohorič,

J Lucija Larisi.
Deskarka Polona Zupan 

(sveža evropska prvakinja v 
veleslalomu).

%

Eno izmed prizorišč letošnjih zimskih olimpijskih iger

Umetnostna drsalka M o j
ca Kopač.

Slovenska reprezentanca 
se jev to rek , 20. t.m., v Ljub
ljani p redstavila  javnosti. 
Odsotni pa so bili alpski smu
čarji, ki so svoj bojkot pred
stavitve opravičili v tiskov
nem sporočilu : "O dločitev 
Izvršnega odbora O lim p ij
skega komiteja Slovenije nas 
je presenetila in razočarala. 
Alpski smučarji smo bili sez
nanjeni z zahtevanimi nor
mami in smo jih med zimsko 
sezono skušali izpolniti ali se 
jim  približati, ne glede na to, 
da so se nam zahtevani kri
teriji zdeli prestrogi za majh
no državo, kot je Slovenija. S 
prizadevanjem smo nekate
re tekmovalke in tekmovalci 
norme izpolnili, nekateri pa 
so se jim  močno približali, 
tako da po našem mnenju 
ustrezajo in celo presegajo 
kriterije, ki so nazadnje ob
veljali za druge športne pa
noge. Naš protest bi bil pov
sem neutemeljen, če bi pred
pisani kriteriji veljali za vse 
naše udeležence. Kljub vse
mu pa alpski smučarji pod
piramo udeležbo naše bia
tlonske in skakalne ekipe na 
O l v Naganu."

V ponedeljek, 26. t.m .,
je bil na Opčinah 30. 
občni zbor športnega 

društva Polet.

Občnemu zboru je pred
sedoval Aleksij Križman. Pre
dsednik Poleta dr. arh. Mari
no Kokorovec (na sliki) se je 
v svojem poročilu z enomi
nutnim molkom najprej spo
mnil na pred kratkim premi
nulega predsednika nadzor
nega odbora in nepretrganih 
30 let člana ter pravega sim
bola Poleta Feliceja Ostrou- 
ške. "Z veliko muko smo naš 
Polet po 30 letih vendar pri
peljali do tega trenutka", je na
daljeval Kokorovec, "sedaj je 
Polet zrastel in postal društvo 
z velikimi, zavidljivimi izkuš
njami in to po zaslugi odbor
nikov, ki so z velikim  vese
ljem in odgovornostjo to dru
štvo vodili, se sproti učili in 
prilagajali novim razmeram, 
ki jih je družba doživljala v 
teh 30 letih." Predsednik Po
leta je dodal misel, da mora 
biti poslanstvo nekega dru
štva zadovoljevanje potreb 
članov, ki so pri društvu, in 
dopolnjevanje tega, kar dru
žba, dom in šola ne utegnejo 
dati. "Zato bi se moral novi 
odbor, ki bo izšel s tega ob
čnega zbora, zamisliti in po 
poglobljeni razpravi izdelati 
nove smernice in strategije za 
naslednje petletje." Potem ko 
se je Kokorovec spomnil na 
nekatere dogodke, ki so v za
dnjih 30 letih pretresli ves 
svet, se je zaustavil pri teža
vah, ki so skupne vsem dru
štvom: pomanjkanje denarja, 
sponzorjev, mladih odborni
kov in seveda idej, pomanj
kanje izkušenih odbornikov, 
kriza zaradi športnih naprav 
in tudi zaradi pomanjkanja 
otrok. "Vzgoja mladih šport

nikov ni edina naloga šport
nega društva," je nadalje na
glasil Poletov predsednik, 
"temveč tudi skrb za starejše 
generacije, ki imajo tudi svoje 

| specifične probleme, katerim 
je treba zadostiti, predvsem 
danes, ko preostaja človeku

i več časa, da se v zdravem o- 
kolju in dobri družbi duševno 
in fizično sprosti. Nisem za 
teorijo ukinjanja obstoječih 
društev, temveč za izbiro, da 

j se vsa društva prilagodijo no
vim prijemom, ki jih družba

i želi, išče in zahteva. Številčna 
omejitev društev bi bila po
trebna, če bi prišlo do po
manjkanja odbornikov in čla
nov, ne pa otrok in tudi ne tre
nerjev, saj je le-teh danes še 
vedno dovolj. Veriga v naših 
društvih ni sestavljena samo 
iz trenerjev in mladih šport
nikov, temveč gre od dojen
čka do upokojenca, nonota,

I vdovca itd. In prav ti potre
bujejo, da svoj prosti čas pre- 

j bijejo v lastnem domačem 
okolju. Ta veriga se ne sme na 
noben način pretrgati, ker bi 
to  pom enilo  osiromašenje 
društva in družbe same. S 
tem pa ni rečeno, da se ne 

! smemo združevati z drugimi

Na Japonskem je to liko  
padavin, da začne m očno 
snežiti, kakor hitro pade tem 
peratura pod ničlo, tako da 
se Japonci zelo malo poslu
žujejo umetnega snega.

V čem p a  se 
ja p o n s k i sneg ra z lik u je  

od am eriškega in 
evropskega?

Tam je  sneg precej bolj 
vlažen in precej bolj mehek. 
Na Japonskem temperature 
niso zelo nizke, razen na se
vernem  o toku  H okka idu , 
medtem ko je drugod sneg 
precej mehkejši kot v Ame
riki in v Evropi. V Ameriki je 
sneg precej bolj suh. Na Ja
ponskem pa je torej precej 
bolj moker in zaradi tega me
hek sneg, ki pa lahko povzro
ča precejšnje probleme o r
gan iza to rjem  za p rip ravo  
te k m o v a ln ih  sm uča rsk ih  
prog, ker jih je zelo težko utr
diti.

K akšno  vlogo boš 
im el p r i  teh z im sk ih  
olim p ijsk ih  ig ra h ?

Odločil sem se, da bom 
sodeloval z organizatorji, ki 
so me že nekaj časa vabili, 
pa se nekako nisem mogel 
odločiti, ker zadnje čase ž i
vim  bolj v Ameriki kot na Ja
ponskem. Poleg tega se mi je 
zdelo, da ne bodo posebno 
dobro organizirali iger. Sicer

O D B O J K A

SE N E Z A D O S T N I ZN A K I  
OŽIVLJANJA SLOGAŠIC

V soboto smo v repenski 
telovadnici prisostvovali pr
vemu domačem u nastopu 
Slogašic Koimpexa NTKB v 
B2 ligi, odkar se je pred ted
nom dni hudo poškodovala 
standardna igralka V incen
zijeva. Slogašice so kljub po
žrtvovalnosti tekmo proti pa- 
dovanskemu Albatrosu izgu
bile s 3-1. Stopili smo do tre
nerja Sloge Koimpex NTKB, 
Franka Drašiča, ki je o tekmi 
dejal: "Po tem, kar sem videl 
do zdaj, lahko rečem, da 
smo tokrat igrali proti naj
boljši ekipi B2 lige. Povedati 
moram, da so moja dekleta, 
po vseh poškodbah in nev
šečnostih, ki jih imamo v eki
pi, dobro reagirala, tako da 
smo tudi zelo dobro zmaga
li en set. M islim , da je prav 
to porok, da bomo v bodoče 
igrali bolje. Zdaj je  vse odvi
sno od deklet. Če bodo de
lale tako resno kot do sedaj, 
zmage ne bodo izostale."

K a k o  ste z a p o ln il i  
vrzel, k i  j o  j e  z a  sabo

p u stila  Vincenzijeva?
Zdaj iščem najboljšo še- 

sterko. Vincenzijeva je za sa
bo pustila veliko vrzel. Prav 

: zaradi tega čestitam dekle
tom, da so tako dobro rea
girala in da so tokrat dala vse 
od sebe in tudi pokazala lepo 
odbojko, čeprav niso nava- 

i jena igrati v taki postavi. 
------------  ED

OSTALI IZIDI:
! MOŠKI: B LIGA: VAL LA GO-
RIZIANA KB - Mirandola 1 - 3 

B2: Oderzo-Koimpex 3-0 
C: B O R -F invo lley  0-3, 

Mossa - SOČA UNITECNO 3 - 
[ 2, Prevenire -OLYMPIA AGRA- 
RIA TERPIN 3 -1

D: La Grapperia NPT - Naš 
Prapor 1 - 3, VAL KOIMPEX - 

j  Maniago 0 - 3
ŽENSKE: C: OLYMPIA 

KMEČKA B. - Torriana 3-1,
| VAL ZADRUŽNA KREDITNA 
BANKA - B Meters 1 -3 

D: BOR FRIULEXPORT-Tec- 
noinox 3 - 2, SGT - SAVA 0 - 3

N A M IZN I TENIS

P O L E T  K W IN S  
V O D IJ O  P O  P R V E M  
D E L U  P O K A L A

O penska  ek ipa  Poleta 
Kvvins je prvi del italijanske
ga pokala v hokeju na roler
jih  zaključila na 1. mestu za
časne lestvice. V nedeljo so 
Poletovci z dvema goloma 
reprezentanta Fonzarija ter 
slovenskega trenerja Rusano- 
va premagali še ekipo Pader- 
no s 4-3 ter tako neprema
gani končali prvi del pokala. 
Openci računajo na u-vrsti- 
tev v državni del pokala, že v 
nedeljo pa bodo spet doma 
(v Gorici) branili svojo nepre
magljivost v 1. tekm i 2. dela 
italijanskega pokala.

HOKEJ NA ROLERJIH

D V E  K R A S O V K I  
N A  D P . M O R D A  
T U D I  T R E TJA ?

Na zadnjem kvalifikacij
skem turn irju  za državno pr
venstvo, ki je  b ilo  konec te
dna v Terniju, sta dve Kra- 
sovi tretjekategornici Irena 
Rustja in Jasmin Kralj že na
brali dovolj točk, m edtem 
ko tre tja  predstavnica Kra
sa, Kristina Stubelj, še upa 
na uvrstitev. Čeprav se je

Kristina izkazala v Terniju in 
Padovi (peto do osm o m e
sto), je  namreč njena uvrsti
tev na državnem prvenstvu 
še pod vpraša jem , ker ji 
manjka prvi tu rn ir v Berga
mu, na drugem, vsedržav
nem, pa se ni prebila iz sku
pine.

AMATERSKI NOGOMET

PROMOCIJSKA LIGA: 
ZARJA/GAJA 97-San Luigi 0-0, 
PRIMORJE-Manzano 0-0, JU- 
VENTINA-Trivignano 1 -1

1. AMATERSKA LIGA: 
Ruda-VESNA 1 -3, Gonars-SO-

; VODNJE 0-0
2.AL: Villesse-BREG 4-0, 

MIADOST-Poggio 1-2, PRI- 
MOREC-Medeuzza 5-3

3.AL: San Vito-ZARJA/GAJA 
97 B 3-1, BREG B-CUS 0-3, 
Campanelle-KRAS odložena 
zaradi burje

■ il.to fB ilC T T g i
C LIGA: Ferrara - JADRAN 

NTKB 84 - 71 (36 - 38)
! C2 LIGA: DOM ROB ROY 
AGOREST - Robur Palmanova 
106 - 109 (32 - 39, po dveh 
podaljških)

D LIGA: Arte-BOR RADEN
SKA 81 -63 (32-36), CICIBONA 
PREFF. MARSICH-Duke pub

i 74-65 (32-30), Kontovel-Chiar- 
! bola 89-91

domačimi društvi iz čisto tek
movalnih in specifičnih po
treb, vse pa mora potekati na 
jasnih in lojalnih postavkah. 
Saj ni važno dosegati samo 
tekmovalne uspehe." Kokoro
vec je nato predlagal, naj se o 
teh temah vsi skupaj pošteno 
zamislijo in organizirajo niz 
razprav, ki naj potekajo v šir
šem krogu članov, ki bi lahko 
dali napotke za učinkovito 
nadaljevanje opravljenega 
dela.

Predsednik Kokorovec se 
je dotaknil tudi nove možno
sti, ki jih nudijo novi zakoni o 
družbah "non profit". Slednji 
omogočajo, da se mladi za
poslijo na socialnem podro
čju. Nato je svojo pozornost 
osredotočil na Poletove šport
ne objekte, pri katerih so teža
ve še vedno iste, novost pa 
predstavlja dejstvo, da je na 
prošnjo ŠD Polet za prispe
vek za gradnjo slačilnic na Pi- 
kelcu dežela dodelila Poletu 
za 10 le t le tn i p rispevek 
25.200.000 lir, kar je 7 % od 
360.000.000, kolikor znašajo 
predvidena gradbena in dru
ga dela. Obenem se je Polet 
včlanil tudi v poseben kon
zorcij, ki sta ga lani ustanovi
la in pred kratkim uzakonila 
dežela in CONI z namenom, 
da nudita jamstvo pri naje
manju posojil za dograjeva- 

: nje in posodabljanje športnih 
objektov.

Pred zaključnimi mislimi 
je predsednik Kokorovec po
dal še obračun športnih do
sežkov Poleta v minulem letu: 
hokejska ekipa in line je na
predovala v A ligo, trije hokeji
sti so prišli v ožji izbor za sve
tovno prvenstvo, od teh sta 
dva tudi dejansko sodelovala 
na prvenstvu samem. Tanja 
Romano je postala evropska 
kadetska prvakinja, košarkarji 

! so dosegli zavidljivo množič
nost v mladinskih kategori
jah, balinarji in šahisti deluje
jo po svojih ustaljenih in us
pešnih shemah. Košarkarji so 
ponovno organizirali svoj us
pešni kamp, kotalkarji in ho- 
kejisti so sodelovali na števil
nih državnih in mednarodnih 
turnirjih.

Kokorovec se je na koncu 
še javno zahvalil vsem, pred
vsem mlajšim, ki so prispevali 

j k lepo uspeli proslavitvi 30- 
letnice Poleta.

Sledila so poročila posa
meznih sekcij: košarkarske 
(Karlo Ferfoglia), kotalkarske 
(Sandi Pertot), hokejske (Moj- 
m ir Kokorovec) in balinarske 
(Aleksij Gulič). Blagajniško 
poročilo je podala gospa Mar
ta Čorbo, v imenu nadzorne
ga odbora pa je spregovoril 
Marino Košuta. Po pozdravih 
in kratki, a živahni razpravi je 
bil za naslednji dve leti iz
voljen novi glavni odbor, ki je 

jže na svoji prvi seji nasled
njega dne (27. t.m.) potrdil na 
predsedniškem mestu dr. arh. 
Marina Kokorovca. V glav
nem odboru so še Karlo Fer
foglia, A leksij Gulič, Samo 
Kokorovec, Aleksij Križman, 
Norma Magajna Sossi, Mira 
Štor Malalan in Sandi Pertot, 
v nadzornem pa Robi Gantar, 
Egon Kraus in Marta M ilič  
Čorbo.

---------------ED
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S Pokloni sebi in prijateljem
naročnino na

Novi
Vsakemu novemu naročniku darujemo koledar 

Goriške Mohorjeve družbe za leto 7 998

N A R O Č A M  SE
L E TN A  N A R O Č N IN A :

ITALIJA in SLOVENIJA 70.000 LIR, 
INOZEMSTVO 100.000 LIR, 

ZRAČNA POŠTA 130.000 LIR

N A V O D IL O  Z A  N A R O Č N IK E :
Obrazec izrežite ali fotokopirajte, 

izpolnite ga v vseh delih in ga pošljite 
po pošti ali osebno prinesite na tržaško 

oz. goriško upravo Novega glasa - 
Zadruge Goriške Mohorjeve.

ZADRUGA GORIŠKA MOHORJEVA
34170  GORICA, RIVA P1AZZUTTA 18 

TEL. 0481 /  533177 , FAX 0481 /  53 6978 

34133 TRST, UL. DONIZETT1 3 
TEL. 040  /  365473 ,  FAX 040  /  775419

» S i

NAROČITE SE IA H K O  TUDI PO TELEFONU

IME IN PRI IMEK

NASLOV

D AT UM

N A R O Č A M  PRIJATELJA

PODPIS

IME IN PRI IMEK

NASLOV

D AT UM PODPIS  N A R O Č N IK A
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